
Пабагацелі...
Тарыфная стаўка першага разраду для аплаты працы работнікаў бюджэтных арганізацый і 

іншых арганізацый, якія атрымліваюць субсідыі (і работнікі якіх прыраўнаваны па аплаце працы 
да работнікаў бюджэтных арганізацый), у Беларусі павышана на 3 тысячы рублёў – да 295 тысяч (з 
1 сакавіка 2015 года яна складала 292 тысячы рублёў). Адпаведную пастанову днямі прыняў урад.

Прынята рашэнне, што з 1 лютага ў нашай краіне пачалі дзейнічаць штомесячныя 
дыферэнцыраваныя даплаты работнікам бюджэтных арганізацый, якія тарыфікуюцца 1–17-м 
разрадамі, у памерах 86–75 тысяч рублёў.

Нагадаем, ад памеру тарыфнай стаўкі першага разраду залежыць аплата працы бюджэтнікаў. 
Яе памнажаюць на спецыяльны каэфіцыент і атрымліваюць выніковы аклад работніка.
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сУДьБА ЧеЛОВекА

Нужна теплица? 
У нас

 все модели! 

Нужна теплица? Нужна теплица? 

 WWW.VSEPLASTIKI.BY
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Звоните, привезем!

пРЯмАЯ ЛИНИЯ

В странах Европы частные дома для престаре-
лых – обычная практика, а у нас пока диковинка. 
До недавнего времени в Беларуси был только один 
частный пансионат для одиноких пожилых людей. 
Но в  марте начинает работу новое структурное 
подразделение ООО «ЛОДЭ» – реабилитационно-
оздоровительный центр в г.Лепеле, то есть част-
ный пансионат для пожилых людей.

– Пятиразовое питание, домашний уют, 
досуг и круглосуточное наблюдение – что еще 
обеспечит частный пансионат?

– Можно ли лежачему больному попасть 
в пансионат для пожилых людей в лепеле?

– сколько стоит месяц проживания в ком-
фортабельном пансионате для пожилых людей?

На эти и многие другие вопро-
сы на «Прямой линии» ответит началь-
ник отдела туризма ООО «ЛОДЭ» 
Наталья анатольевна МаКей. 

Звоните сегодня, 23 февраля, с 13.00 до 14.30 
по телефону 328-68-41.

Присылайте свои вопросы также по электрон-
ной почте nvonlineinfo@gmail.com  с пометкой 

«Прямая линия».

Стареть 
не в одиночестве

Забытое имя 
живой легенды

Прошло почти 50 лет с той памятной встречи Валерия Муроха
с человеком трагической и сложной судьбы, героем Великой 
Отечественной войны, белорусским партизаном Алексеем 

Ивановичем Шубой.
Он преждевременно ушел из жизни, оклеветанный сталинскими 
палачами, и пал смертью храбрых не на поле брани, а в мирное 
послевоенное время, сражаясь с преступным тоталитарным 

режимом, отстаивая свою честь всеми доступными способами, в том 
числе и хорошо им усвоенными партизанскими методами прошедшей 

войны.
Для Алексея Ивановича война, развязанная фашистами, закончилась 

в 1944 году после освобождения родной Беларуси,
 а война, объявленная ему сталинизмом, 

закончилась для него лишь после его физической смерти, 
которая настигла его на 59-м году жизни. 

(О трагической судьбе легендарного человека читайте на 7-й стр. материал Валерия Муроха).
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КУПиТЕ ТЕПЛиЦУ

ПАРНиК В ПОДАРОК!

Тел. (8-029)686-71-86 Вел. -736-88-55 МТС

23 лютага: на афіцыйным календары – Дзень абаронцаў Айчыны. 
З гэтай нагоды можна сказаць адно:

Нам чужой зямлі не трэба, 
але і сваёй не аддадзім.
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ПРАТЭСТ

НЕ ЗАБУДЗЬЦЕСЯ…

БЕЛАРУСЬ–ЕС

ВІНШУЕМ!

Міхаіл ДРЫНЕЎСКІ:

«Не злоўжываю,  
але чарку  

з паўторам 
перакуліць  

магу...»
На мінулым тыдні сваё 75-годдзе адзначыў 

народны артыст Беларусі, лаўрэат 
Дзяржаўнай прэміі, мастацкі кіраўнік 

Нацыянальнага акадэмічнага народнага 
хору імя Цітовіча Міхаіл Дрынеўскі.

Віншаванняў было столькі, што 
святкавалі некалькі дзён. Дакладней, у 
дзень юбілею працавалі, а на наступны 

дзень – адзначалі.

Тры факты  
пра Міхаіла Дрынеўскага

***
У 13 гадоў Міхаіл Дрынеўскі ўжо кіраваў калгасным хорам у 

роднай вёсцы.
“Бацька не ўяўляў, што музыка можа стаць маім лёсам, – 

распавядаў Міхаіл Паўлавіч у адным з інтэрв’ю “Народнай Волі”. 
– Казаў: ідзі куды хочаш, але музыка – гэта не прафесія. Казаў 
так: “Музыка патрэбна, калі я наемся, нап’юся, а ў мяне гэта 
рэдка бывае”. Але я паступіў у музычнае вучылішча па класе 
баяна. Не было дзе жыць, інтэрната не давалі. Прыходзілася 
спаць пад ложкам у брата, які вучыўся ў фінансавым тэхнікуме. 
Ды і есці не было чаго, жыў на адной булцы ў дзень. Так доўга 
не працягнеш, так што прыйшлося ехаць дахаты. Зноў паступіў 
толькі ў 1959 годзе – у Гомельскае музычнае вучылішча на харавое 
аддзяленне. Дарэчы, у той жа год за брата Колю паехаў паступаць у 
Гродзенскі медыцынскі інстытут. Паступіў! Зараз мой брат – доктар 
медыцынскіх навук, прафесар”.

***
Быў адным з тых, хто падпісаў ліст на імя А.Лукашэнкі наконт 

стану беларускай мовы: “Калі знікае мова, страчваюцца і духоўныя 
арыенціры, народ перараджаецца, краіна больш не адпавядае сваёй 
назве, гібее і гіне”.

***
Дрынеўскі жанаты адным шлюбам, мае двух дзяцей.
“Жаніўся я яшчэ на трэцім курсе вучылішча, у 1962 годзе, – 

распавядаў Міхаіл Паўлавіч. – У мяне быў няпісаны закон: шлюбам 
бяруцца адзін раз”.

ПРОФІЛЬ

На святочны канцэрт у 
Белдзяржфілармонію, здаецца, 
прыйшоў увесь бамонд. Хтосьці 
сядзеў на прыстаўных крэслах, 
хтосьці – проста на прыступках. 
Людзей было столькі, што яшчэ 
трэба было прыкласці намаганні, 
каб стоячы назіраць за тым, што 
адбываецца на сцэне!

– Мяне адміністратар 
фактычна паставіла перад 
фактам, што канцэрт адбудзецца 
ў дзень юбілею, – расказаў Міхаіл 
Паўлавіч «Народнай Волі». – Так 
што спачатку мы працавалі, 
а на другі дзень ужо гулялі. У 
прынцыпе, для мяне гэта ўжо 
стала традыцыяй – працаваць 
у дзень нараджэння або ў дзень, 
калі ўручаюць нейкую важную 
прэмію. Нават калі Дзяржпрэмію 
атрымлівалі, мы працавалі. 
Даўно, праўда, гэта было, у 1982 
годзе. Дарэчы, прагулялі яе ўсю. 
Не адразу, вядома, а разы за тры 
(смяецца).

Міхаіл Дрынеўскі кажа, што 
яшчэ да канца не адышоў ад 
святочнай мітусні.

– Для мяне ўсё было вельмі 
хвалююча – і ў гэты вечар, і 
за некалькі тыдняў да яго, – 
гаворыць Дрынеўскі. – Клопатаў 
было шмат: хто будзе, як 
пасадзіць людзей, як праводзіць... 
Цяпер вось толькі адыходжу ад 
усяго гэтага...

Калі б кожны тыдзень такія 
юбілеі здараліся, то можна было б 
ужо і прывыкнуць, а так усё амаль 

як у сне... Столькі хвалебных 
эпітэтаў на мой адрас прагучала!.. 
Калі б жыццё падарыла мне яшчэ 
75 гадоў, напэўна, я за гэтыя гады 
і не адпрацаваў бы ўсе гэтыя 
пахвалы...

І ад прэзідэнта было 
віншаванне, і Міхаіл Мясніковіч 
шмат добрых слоў сказаў. Ад 
калектываў шмат пажаданняў 
было. Дзякуй і хору – дзяўчаты 
мне праспявалі любоўную песню, 
я нават не ведаў, куды дзявацца і 
як падыграць ім! Шмат дэлегацый 
з усёй краіны прыехала, землякі 
мае з Жыткавіцкага раёна і  
з Лельчыцкага, адкуль я родам.

Кідаць працу Міхаіл 
Дрынеўскі не збіраецца.

– Яшчэ далёка не ўсё зроблена! 
– рашуча кажа ён. – Ёсць у мяне і 
праекты, і задумкі. Таму, пакуль 
здароўе дазваляе, буду працаваць!

Наконт здароўя Дрынеўскі 
жартуе:

– Ну, чарку магу выпіць. І з 
паўторам! Не злоўжываў ніколі, 
але калі з добрымі людзьмі ці для 
апетыту – чаму б і не? Напэўна, 
палеская загартоўка дае мне сілы і 
магчымасць жыць і тварыць...

Дарэчы, на наступны дзень 
пасля канцэрта мы з калектывам 
трошачкі пасядзелі ў сталоўцы 
Універсітэта культуры – дзякуй 
рэктару, што забяспечыў такую 
магчымасць. Як мне падалося, усе 
засталіся вельмі задаволеныя...

Марына КОКТЫШ.

Праз тры тыдні –  
8 Сакавіка!

Раім загадзя, да 25 лютага, вырашыць пытанне  
наконт падарунка любімым жанчынам –  

маці, жонцы, сястры, сяброўцы, каляжанцы…
Аформіце ім падпіску на “Народную Волю” –  

паверце, будуць рады і ўдзячны!

ПАДПІШЫ!

Індэкс «Народная Воля»

Кошт падпіскі ў аддзяленнях  
РУП «Белпошта», руб.

кошт на 1 месяц кошт на 4 месяцы 
(сакавік–чэрвень)

63222 Для індывідуальных падпісчыкаў 58.000 236.000

632222
Для прадпрыемстваў,  
устаноў і арганізацый

75.000 300.000

Рэдакцыя газеты “Народная Воля”.

Пад санкцыямі 
застаюцца толькі 
чатыры беларусы

Адменены візавыя санкцыі 
ў дачыненні да беларускіх 
чыноўнікаў, якіх Еўропа 
доўгі час лічыла вінаватымі ў 
парушэнні правоў чалавека ў 
нашай краіне. 

Гістарычнае рашэнне, якога 
так даўно чакаў афіцыйны 
Мінск, адбылося ўчора. Санкцыі 
(праўда, з перапынкамі і са 
зменамі прозвішчаў у “чорных 
спісах”) дзейнічалі з 2006 года. 

Еўрапейскія палітыкі 
не ўтойваюць, што гэта 
аванс – рэакцыя на абяцанні 
палітычных рэформ, якія 
раздае афіцыйны Мінск. Да таго 
ж у апошнія месяцы беларускія 
ўлады не адзначыліся 
брутальнымі разгонамі, 
арыштамі, аблавамі і гэтак 
далей і таму падобнае, што 
таксама ацанілі ў Бруселі. 

Еўракамісар па палітыцы 

суседства Ёханес Хан заявіў: «У 
выпадку Беларусі мы заўважаем 
некаторы прагрэс у нашых 
адносінах, які, па-мойму, вельмі 
важны, бо для нас, еўрапейцаў, 
стабільнасць – ключавая мэта ў 
нашым суседстве. Мець добрыя 
адносіны з суседзямі – наш 
галоўны інтарэс. Як я мяркую, 
таксама ў інтарэсах Беларусі 
заняць, так бы мовіць, збалан-
саваную палітычную пазіцыю ў 
рэгіёне. Таму я высока ацэнь-
ваю гэтае развіццё сітуацыі».

Міністр замежных 
спраў Польшчы Вітольд 
Вашчыкоўскі не стаў утойваць, 
што крок Еўрасаюза лагічнага 
тлумачэння не мае. Але гэта… 
эксперымент. 

«Гэта важны эксперымент, 
– заявіў Вітольд Вашчыкоўскі. 
– Як суседзі мы рады гэтаму, 
бо спадзяёмся, што гэта 

палепшыць нашы дачыненні». 
Дарэчы, у бліжэйшы час 
кіраўнік польскага МЗС павінен 
прыляцець з візітам у Мінск. 
Без адмашкі на палітычную 
адлігу такі візіт проста не мог 
бы адбыцца. 

Цяпер пад санкцыямі 
застаюцца толькі чатыры 
беларусы. Гэта тыя, каго 
ЕС лічыць датычнымі да 
палітычных знікненняў 
некалькіх чалавек у нашай 
краіне: экс-міністр унутраных 
спраў Уладзімір Навумаў, экс-
міністр унутраных спраў Юрый 
Сівакоў, былы кіраўнік Савета 
бяспекі, а цяпер – кіраўнік 
Упраўлення справамі прэзідэнта 
Віктар Шэйман, а таксама былы 
камандзір брыгады спецназа 
Унутраных войскаў Дзмітрый 
Паўлічэнка. 

Ігар МАРОЗАЎ.

Акцыя з шаблонным піярам
Учора на Кастрычніцкай плошчы ў Мінску пратэставалі некалькі соцень прадпрымальнікаў.

ТЫМ ЧАСАМ

ЁСЦЬ ПЫТАННЕ!

Адкуль у беларусаў грошы на валюту?
Статыстыка Нацбанка сведчыць, што ў 

студзені, калі рубель к асноўным валютам 
валіўся амаль што кожны дзень, беларусы 
працягвалі скупляць долары. За месяц 
насельніцтва прадало наяўнай і безнаяўнай 
валюты 440,71 млн долараў, а набыло – 
630,12 млн “зялёных”. Такім чынам, чыстая 

купля валюты фізічнымі асобамі ў студзені 
склала 189 млн долараў.

Старшы аналітык кампаніі “Альпары” 
Вадзім Іосуб патлумачыў, адкуль беларусы 
бяруць грошы на валюту ў той час, калі 
заробкі не растуць.

“У нашым выпадку размова ідзе пра 

рэкамендацыі Нацбанка восенню мінулага 
года знізіць працэнтныя стаўкі па 
рублёвых дэпазітах да ўзроўню не вышэй 
за 30 працэнтаў, – адзначае аналітык. – У 
выніку ў апошнія 2–3 месяцы насельніцтва 
актыўна здымае грошы з рублёвых 
дэпазітаў і пераводзіць іх у валюту”.

Паводле слоў эксперта, гэтая тэндэнцыя 
працягнецца яшчэ некалькі месяцаў. “Да 
таго часу, пакуль на рублёвых дэпазітах 
не застануцца самыя адданыя ўкладчыкі, 
якія з нейкіх сваіх меркаванняў не захочуць 
набываць валюту”, – кажа Вадзім Іосуб.

Аляксандр НІКАНОРАЎ.

У гэты дзень правесці 
мітынг іпэшнікаў у сталічным 
Парку дружбы народаў 
збіралася РГА “Перспектыва”, 
але напярэдадні вырашыла 
адмовіцца ад гэтага, бо 
спадзяецца, што перамовы з 
урадам могуць даць болей, чым 
вулічныя акцыі.

Тым не менш невялічкая 
купка прадпрымальнікаў  усё 
ж такі вырашыла прыйсці на 
Кастрычніцкую плошчу, што 
насупраць Адміністрацыі 
прэзідэнта. Пры гэтым 
некаторыя іпэшнікі прыехалі 
з рэгіёнаў – Віцебска, Гомеля, 
Полацка, Баранавічаў…

Улады былі падрыхтаваны 
да акцыі, і псаваць сабе імідж 
у дзень, калі еўрачыноўнікі 
вырашалі “беларускае пытанне” 
па санкцыях, не збіраліся. 
Таму на плошчы міліцыі ў 
форме наогул не было бачна, а 
вось “людзі ў цывільным”, як 
кажуць, ледзь не ў рот лезлі з 
відэакамерамі. У дварах і на 
вуліцах вакол плошчы таксама 
хапала сілавікоў “на ўсялякі 
выпадак”.

Што датычыцца самога 
мерапрыемства, то яно было 
нешматлюдным. На плошчу 
прыйшлі ўсяго некалькі соцень 
чалавек. Назваць дакладную 
лічбу не ўяўлялася магчымым, 
бо многія сілавікі былі апрануты 
гэтак жа, як і пратэстуючыя. Да 

таго ж было некалькі дзясяткаў 
журналістаў.

“Крыўдна, што мы здалёку 
прыехалі ў сталіцу, каб нашы 
праблемы пачулі, а мінскія калегі 
ў сваёй большасці нават не 
з’явіліся, – скардзіліся віцебскія 
ІП. – Відаць, іх усё задавальняе”.

Жадаючыя выступалі на 
прыступках Палаца Рэспублікі. 
Распавядалі пра тое, што, на іх 
погляд, так жыць і працаваць 
нельга, патрабавалі адмены 
Указа №222. Слова бралі і 
палітыкі, якія да патрабаванняў 
прадпрымальнікаў дадавалі 
і свае. На плошчу прыйшлі 
сузаснавальнік аргкамітэта па 
стварэнні партыі “Беларуская 
Хрысціянская Дэмакратыя” Павел 
Севярынец, лідар Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі Анатоль 
Лябедзька, экс-кандыдаты ў 
прэзідэнты Уладзімір Някляеў і 
Мікалай Статкевіч.

«Хопіць стаяць на кале-
нях, уздымайцеся!» – заклікаў 
Лябедзька.

“Трэба дабівацца, каб 
уладу вярнулі народу”, – дадаў 
Статкевіч.

“Пакуль мы тут мітынгуем 
– кіраўніцтва Еўрасаюза 
здымае санкцыі ў адносінах да 
беларускага рэжыму… Беларускі 
рэжым здымае скуру з народа, а 
Еўрасаюз здымае санкцыі з улад”, 
– пафасна прамовіў Някляеў і 
прапанаваў прадпрымальнікам 

накіраваць у Брусель зварот, у 
якім тыя выказалі б пратэст на 
дзеянні еўрачыноўнікаў.

Словы У.Някляева засталіся 
словамі. Ніхто ніякага звароту не 
прымаў і ў Брусель не накіроўваў. 
Падобна на тое, што шаблонны 
піяр палітыкаў праваліўся. Як і ў 
цэлым акцыя.

У выніку паўтарагадзінны 
стыхійны мітынг закончыўся 
рашэннем сабрацца на тым жа 
месцы роўна праз тыдзень. Але 
пры адной умове: калі да таго часу 
ўлады не вырашаць праблемы ІП…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

РЭЦЭПТ

Што знайшлі шкоднага ў імпартных вітамінах?
Незайздросны лёс напаткаў 

шэраг беларускіх і імпартных 
лекаў. Міністэрства аховы 
здароўя Беларусі прыняло рашэн-
не забараніць іх выкарыстанне. 
Аказваецца, пры правядзенні кан-
тролю якасці ў Рэспубліканскай 
к а н т р о л ь н а - а н а л і т ы ч н а й 
лабараторыі партыі некаторых 
лекавых сродкаў былі прызнаны 
няякаснымі.

Сярод іх – папулярныя 
нямецкія вітаміны “Супрадзін” і 
“Элевіт пранаталь”, амерыканскі 
прэпарат “Кальцэмін адванс”, 
чэшскі “Разукард” і іншыя. Што 
тычыцца айчынных лекаў, то, 
напрыклад, адразу тры прэ-
параты Нясвіжскага завода 
медпрэпаратаў адклікаюцца з 
абарачэння – раствор хларыду 

натрыю, раствор хларыду калію 
і глюкоза, якія, дарэчы, шырока 
выкарыстоўваюцца ў медыцы-
не. Прычына, якая ўказваецца, – 
«яны нечакана паказалі непажада-
ную рэакцыю пацыентаў”.

Серыю вітамінаў “Элевіт пра-
наталь” №5472202 прыйшлося 
нават забіраць з аптэк. 

– Да нас звярнулася 
кліентка, якая паскардзілася, 
што ва ўпакоўцы ў вочку для 
таблеткі яна выявіла старонняе 
ўключэнне, – тлумачыць галоўны 
пазаштатны спецыяліст па 
кантролі якасці лекавых сродкаў 
Міністэрства аховы здароўя 
Рэспублікі Беларусь Валянціна 
Цімошына. – Было прынята 
рашэнне ўсю партыю адазваць з 
аптэк. Астатнія серыі няякас-

ных імпартных прэпаратаў да 
пакупнікоў не дайшлі, іх “спынілі” 
ў лабараторыі.  Напрыклад, 
серыя “Супрадзіна” выклікала 
ў супрацоўнікаў лабараторыі 
засцярогу тым, што на таблет-
ках выявіліся сколы, яны былі 
няроўна афарбаваныя. Тая ж пры-
чына і ў выпадку з “Разукардам” 
– таблеткі з партыі, якая 
паступіла, мелі больш інтэнсіўны 
ружовы колер, чым пазнача-
на ў апісанні лекавага сродку, і 
ўзнікла апасенне, што зблыта-
на дазіроўка прэпарату. Таму 
гэтыя серыі прэпаратаў не былі 
дапушчаны да рэалізацыі, і зараз 
будзе праводзіцца расследаванне. 
Вытворца вызначыць прычыны 
неадпаведнасці дадзенай партыі 
лекаў нарматыўным дакумен-

там, узгодненым пры рэгістрацыі. 
Ніхто ні ад чаго не застраха-
ваны. І збоі могуць здарацца 
нават у самых аўтарытэтных 
фармкампаній. 

Паводле слоў Валянціны 
Цімошынай, падобная сітуацыя – 
звычайная з’ява. “Гэта руцінная 
работа, – тлумачыць спецыяліст. 
– Такія сітуацыі ўзнікаюць не 
толькі ў нашай краіне. Допуск 
да рэалізацыі, кантроль якасці  
паступаючых лекаў – усё гэта 
робіцца ў інтарэсах пакупніка, 
каб на прылаўкі аптэк, у бальніцы 
не трапіў няякасны альбо 
фальсіфікаваны тавар”.

Марыя ЭЙСМАНТ.

К СЛОВУ

По старым 
тарифам

Минчане заплатят за услуги 
по капремонту, водоснабжению 
и водоотведению за январь по 
старым тарифам, сообщила заме-
ститель генерального директора 
по экономике государственного 
объединения «Минское город-
ское жилищное хозяйство» Юлия 
Сагайдак.

– Решением Мингорисполкома 
с 28 января в столице установ-
лены новые тарифы на некото-
рые виды жилищно-коммунальных 
услуг. В жировках будут указа-
ны именно эти цифры. Вместе с 
тем с 1 по 27 января минчане 
заплатят за услуги по капремон-
ту, водоотведению и водоснабже-
нию по старым ценам, по новым 
– только за четыре последних дня 
января, – сказала Юлия Сагайдак.

Новый тариф за водоснабже-
ние в Минске установлен в раз-
мере 4765,9 руб. за 1 куб. метр, 
за водоотведение – 4148,8 руб. за 
куб. метр. Тариф на капитальный 
ремонт жилого дома составит  
880 руб. за 1 кв. метр общей пло-
щади жилья.

У Гродне 15 лютага таксама прайшла акцыя пратэсту ІП 
супраць Указа №222 (аб сертыфікацыі тавараў). На мітынг 
сабралася некалькі дзясяткаў чалавек. Да пратэстоўцаў 
выйшаў старшыня гарвыканкама Мечыслаў Гой.

Апошні адзначыў, што натоўпам праблемы вырашаць 
нельга, і прапанаваў прыходзіць індывідуальна. 
Прадпрымальнікі ісці на перамовы ў гарвыканкам адмовіліся, 
паведамляе “Твой стыль”.

Праз два тыднi – 
8 Сакавіка!

Не зАБУДзьцесЯ…

На этот раз очень вовремя получилось. 
Аккурат в тему дискуссий о том, какими 
сертификатами, угрозами, ухищрениями 
заставить белорусов носить то, что 
производит родной “Беллегпром”. 

Гомельский “Коминтерн” представил 
новую коллекцию мужских костюмов. 
Свеженькая совсем! В январе презентованы 
первые образцы. 

И это они не для Коли Баскова пошили, не 
для Сергея Зверева, не для Филиппа Киркорова 
и даже не для президентского оркестра. Это 
они расстарались для белорусских мужчин, 
намерены продавать мелким и средним 
предпринимателям. Оптом.

Понятно, что вкусы у людей разные. 
И, конечно, на вкус и цвет мы друг другу 
совсем не товарищи. Но все-таки не до 
такой же степени!

Ну, сколько человек в Беларуси оценят 
эти пиджаки из гобелена, с блестящим 
отливом и абстрактными виньетками-
завитушками? На кого ориентированы эти 
творения в стиле барокко-рококо?!  Вот если 
бы штору такую пошить или, например, 
сделать обивку для пуфика в будуаре – куда 
ни шло. Хотя, конечно, и для штор темновато 
– как по мне, так больше всего для интерьера 
крематория подходит. Но чтобы из такой 
ткани пошить мужские брюки и пиджаки – 
до этого еще надо было додуматься. 

Нет, на подиумах, безусловно, и не 
такое можно увидеть. Там мужчины и в 
юбках щеголяют, и в бриджах, и в костюмах 
а-ля жостовский поднос. В качестве 
эксперимента модельеров имеют место быть 
и трусы из пальтового драпа, и мужские 
штаны из чего-нибудь ярко-розового. Но 
только не будем забывать, что все это не 
имеет никакого отношения к массовому 
производству. А “Коминтерн” – это как раз 
не ателье индивидуального пошива, где по 
желанию заказчика могут даже мужской 
пиджак рюшечками оздобить. Они все-
таки именно на масовое производство 
ориентированы.  Так для кого делал свою 
новую коллекцию “Коминтерн”? Какого 
покупателя видел?.. Существуют ли такие 
покупатели в природе?.. 

Одно ясно: ориентировались они на 
кого угодно, но только не на белорусских 
мужчин. Потому что наши мужчины в 
одежде крайне консервативны и даже 
красный цвет в гардероб с трудом допускают. 
Они у нас не гламурны – и всякое такое 
с финтифлюшками и блестками не носят. 
Наконец, они у нас не настолько богаты, 
чтобы покупать костюмы на один раз с 
мотивацией “носить не буду, но сегодня 
поприкалываюсь”.

Поставлю вопрос по-другому: сколько 
белорусских мужчин согласятся носить 
такие костюмы, если даже их не продавать, 
а раздать бесплатно? 

Наконец, куда они их будут надевать?  
Ведь для свадьбы – слишком эпатажно, 
для вечеринки – слишком претенциозно, 
манерно, вычурно… 

Куда это все?! Для кого это все?! 
Лично я даже для бесплатной раздачи 

такого “высокохудожественного творчества” 
потенциальной ниши не вижу. И просто не 
представляю, сколько надо выкрутить рук и 
открутить голов, чтобы эту “качественную 
продукцию белорусского производства” 
кому-нибудь сбагрить. Глава “Беллегпрома”, 
председатель правительства, президент 
могут хоть кулаком по столу стучать, 
хоть головой об стену, но попробуй такое 
продать… Оно, на мой взгляд, не про-да-ет-
ся!!!  И совсем не потому, что у нас завалы 
неконтролируемого импорта и плохие, 
непатриотичные, наглые предприниматели. 

Хотя именно на них “Беллегпром” сегодня 
вешает всех собак, на них спихивает всю 
вину за свои просчеты. Вот только ни 
импорт, ни предприниматели тут ни при чем. 
Скажу за себя с абсолютной уверенностью: 
даже если в стране не останется ни одного 
предпринимателя, даже если закроют все 
магазины иностранных брендов, ни мой 
муж, ни мой сын не согласятся надеть на 
себя ни этот пиджак с виньетками, ни эти 
брюки  в стиле женского пеньюара. 

Допустим, у моей семьи плохой вкус. 
Мы не способны оценить утонченную 
изысканность гомельских модельеров. Ну 
а глава “Беллегпрома” это наденет? А глава 
правительства?  А президент?

Так вот, прежде чем душить 
предпринимателей, ограничивать 
импорт, лоббировать белорусское – пусть 
наденут. Себя, жен, детей – пусть оденут 
в эту “красоту”. Тем более что их зарплата 
позволяет купить далеко не дешевые товары 
отечественной легкой промышленности. 

Это уже даже не анекдот – это диагноз: 
на уровне президента решать, как и кому 
всучить  белорусские майки, которые в 
ночи искрами стреляют, или мужские 
пиджаки из портьерной ткани. Потому что 
все качественное  и адекватное по цене и 
без какого-либо высокого вмешательства 
продается. Ну а если у нас система работает 
так, что один выпустил никому не нужные 
нитки, второго заставили сделать из этих 
ниток никому не нужные ткани, третьего 
вынудили из этих тканей никому не нужные 
костюмы пошить, а четвертого обязали эти 
костюмы продать, но он, несмотря на все 
ухищрения, продать не может, то самое 
глупое, что можно сделать, – это обвинить 
во всех бедах предпринимателей. Потому 
что как раз предприниматели – последние, 
кто виновен в упадке белорусского 
“Беллегпрома”. Они в эту цепочку вообще 
не встроены. И, сколько ни пытайся, не 
могут быть встроены, так как рискуют не 
абстрактными государственными, а своими 
личными, кровно заработанными деньгами.  

Вы за свои деньги эти новые творения 
“Коминтерна” купите? А если они будут 
продаваться не в магазине, а на рынке или в 
торговом центре?..

Ну вот и ответ на вопрос о причинах 
провала нашего “Беллегпрома”! Не важно, 
где продается, не важно, кто продает, важно 
– что и по какой цене. 

А значит, власти не с предпринимателями 
надо бороться. Надо разорвать саму эту 
порочную цепочку бессмысленного 
пополнения складских запасов, которая 
называется “объемы произведенной 
продукции”. 

Не надо, не делайте, не хватит складов! 
Что действительно необходимо сделать – 

так это все вернуть с головы на ноги. Плохие 
нитки выпустил – на милость государства 
не рассчитывай; плохие ткани – давай, до 
свидания; костюмы чудные пошил, но никто 
не хочет их покупать – и ты банкрот.  Так во 
всем мире эта система работает.  И только 
мы все еще ищем способы что-то изменить, 
ничего не меняя. Но по-другому не бывает! 
Не получится! 

Теоретически мы, конечно, можем 
и дальше убеждать себя в том, что все 
произведенное белорусским легпромом 
– это и хорошо, и качественно, и просто 
блестяще, и только из-за чьих-то злых 
происков “Мade in Belarus» плохо продается. 
Но вот она – новая “блестящая” коллекция 
“Коминтерна” – не теоретическая, реальная. 
Кто ее сумеет продать и кому?.. На этот раз 
они действительно очень вовремя со своем 
коллекцией подоспели. Очень вовремя!

АкТУАЛИИ

Светлана КАЛИНКИНА

Вася в рококо

Якім будзе Дзень Волі-2016?
Акцыя пройдзе пад лозунгам “Мы – адзін народ”. 
Асноўныя тэмы, на якіх плануюць засяродзіцца 
арганізатары, – незалежнасць, беларускасць і 

сацыяльныя лозунгі.

пАДзеЯ

У Мінск едзе Пуцін
25 лютага ў Мінску пройдзе пасяджэнне Вышэйшага дзяржаўнага савета Саюзнай дзяржавы 

Беларусі і Расіі.
Як паведамляе прэзідэнцкая прэс-служба, на парадку дня пасяджэння стаяць амаль два дзясяткі 

пытанняў.

ВIзIT

ЧУЛI?

алесь сІВЫ.

– На гэтым тыдні заяўка буд-
зе дакладна пададзена, – распавёў 
“Народнай Волі” старшыня Партыі 
БНФ аляксей Янукевіч. – У аргкамітэт 
увайшлі наша партыя, рух «За Свабоду», 
Аб’яднаная грамадзянская пар-
тыя, аргкамітэт па стварэнні партыі 
«Беларуская хрысціянская дэмакра-
тыя», незарэгістраваны ў Беларусі рух 
салідарнасці “Разам”, былы кандыдат у 
прэзідэнты Мікалай Статкевіч… 

– Якім будзе фармат мерапрыемства?
– Калі ўлады дадуць дазвол, то 

збор удзельнікаў – 25 сакавіка ў 18.00 
ля Акадэміі навук. Там пройдзе кароткі 
ўступны мітынг, а пасля адбудзецца 

дэманстрацыя  да помніка Янку Купалу, 
дзе людзі ўскладуць кветкі. Там таксама 
пройдзе мітынг.

– Гэтым разам святкаванне Дня 
Волі будзе нечым адрознівацца ад 
папярэдніх?

– Спадзяёмся на большую колькасць 
народу, чым у мінулыя гады. Думаем, што 
зараз будуць не толькі тыя, хто выходзіць 
на акцыю выключна дзеля каштоўнасных 
перакананняў, але і далучацца людзі, якія 
незадаволены сённяшняй сацыяльнай і 
эканамічнай палітыкай улад. Дарэчы, мы 
накіравалі запрашэнні індывідуальным 
прадпрымальнікам.

Алесь СІВЫ.
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Бывай, 
Аляксандр 

Аляксандравіч!
Пазаўчора веча-
рам закончыўся 

зямны шлях 
аляксандра 

аляксандравіча 
санчукоўскага 

– былога генеральнага дырэк-
тара вытворчага аб’яднання 

“Гарызонт”.
Развітанне пройдзе 

сёння, 23 лютага, у 
Канцэртнай зале “Мінск” 

з 11.00 да 13.00.
Пахаванне адбудзецца 

на Усходніх могілках Мінска.

Раім да 25 лютага вырашыць пытанне 
наконт падарунка любімым жанчынам – 

маці, жонцы, сястры, сяброўцы, каляжанцы…
Аформіце ім падпіску на “Народную Волю” – 

паверце, будуць рады і ўдзячны!

Яе памнажаюць на спецыяльны каэфіцыент і атрымліваюць выніковы аклад работніка.

Светлана КАЛИНКИНА



22 23 лютага 2016 ã.
http://www.nv-online.infoб е л а р у с ь

ИЩУ РАБОТУ!

«Школы нет,  
а дом можем предоставить без удобств»

Управление сельского хозяй-
ства и продовольствия Глусского 
райисполкома ищет управляюще-
го молочно-товарными фермами 
“Заволочицы” и “Борисовщина”.

«Народная Воля» поинтересо-
валась условиями труда.

«Требуется предприимчивый, 
энергичный, целеустремленный 
управляющий, – говорится в объ-
явлении. – Заработная плата высо-
кая».

Звоним в отдел кадров и 
уточняем, что значит «высокая 
зарплата».

«У нас есть вакансии в дерев-
не Борисовщина, – подробно 
рассказывает специалист мест-
ного отдела кадров. – Это боль-
шая деревня, но она вымирает. 

Молодежи там не осталось.
Условия труда такие: жилье 

предоставим. Правда, без удобств 
– обычный дом в деревне. 
Зарплата на сегодняшний день 
максимальная – от двух с поло-
виной миллионов белорусских 
рублей до трех. Летом, если будут 
надои, может быть и больше. Но 
по-разному может быть. 

Есть ли еще работа в этой 
деревне? Полеводы нужны, 
животновод... 

Если хотите переехать к нам 
с семьей, то сразу скажу как 
есть: школы в этой деревне нет. 
Придется возить ребенка каждый 
день за 10 километров...»

Марина КОКТЫШ.

«Санта-Барбара» 
по-украински

Как читатели «Народной Воли» уже, вероятно, поняли, украин-
ский политический процесс – это такая славянская «Санта-Барбара», 
где важно не забыть, кем и кому приходится Сиси и кто это вообще 
такой или такая. Потому что в сто девяносто третьей серии оно (Сиси) 
непременно появится, чтобы еще туже затянуть узел на шее украинской 
демократии.

…Как ни пугали Арсения Яценюка практически неизбежной отстав-
кой, она так и не произошла. Президентская фракция в Верховной 
Раде обещала собрать подписи, сам Петр Порошенко просил Арсения 
Петровича добровольно устраниться из политического процесса и 
даже вынудил ненавистного яценюковской партии «Народный Фронт» 
Виктора Шокина написать аналогичное прошение об отставке – чтобы 
уж одним ходом разменять своего слона на их ферзя. Но Яценюк не 
послушал, заявление писать не стал, а при голосовании за его отставку 
почему-то не хватило голосов. «Завалить» «Кролика» не удалось.

В Верховной Раде это вызвало почти истерику. Дело в том, что 
против Яценюка проголосовали две фракции, входившие в правящую 
коалицию, – «Батькивщина» Юлии Тимошенко и «Самопомощь» львов-
ского мэра Андрия Садового.

Тимошенко, предвкушая подачу на политическую трапезу свежей 
«крольчатины», решительно изменила имидж. Вся в белом и немного 
в черном, Юлия Владимировна даже иначе причесалась, что вообще 
выглядело как отказ от самое себя: вместо знаменитой косы, уложенной 
«паляницей» на голове, блондинка Тимошенко в очках от Luois Vuitton 
сидела в зале с распущенными волосами, напоминая днепровских руса-
лок. Садового не было, поскольку он в свое время отказался от мандата, 
и как выглядел бы в данной ситуации, предугадать трудно. Однако по 
итогам голосования и Тимошенко, и «Самопомощь» объявили, что их 
фракции выходят из состава коалиции.

Можно сказать, что случилось худшее – то, чего пытался избежать 
Порошенко, уговаривая непослушного «Кролика» совершить полити-
ческий «самострел». Уцелевшее правительство лишилось большинства 
голосов в Верховной Раде не только политически, но и юридически. 
Если теперь в течение месяца не будет создана новая коалиция боль-
шинства, президент будет вынужден распустить Раду. То есть пра-
вительство будет исполнять обязанности еще 60 дней, пока народ не 
изберет новый депутатский корпус.

Это, однако, не слишком устраивает президента. По всем социоло-
гическим прогнозам, рейтинг его партии падает, «Народный Фронт» 
Яценюка остается за бортом Верховной Рады, Тимошенко и Садовый 
наращивают свои политические мускулы, равно как и пребывающая 
пока вне парламента партия олигарха Игоря Коломойского «УКРОП». А 
есть еще и «Свобода», и «Правый сектор», у которых также появляется 
шанс попасть во власть. В общем, проходи выборы завтра, новая Рада 
была бы еще менее приятна Петру Алексеевичу. Поэтому рассыпающаяся 
на глазах парламентская коалиция имеет шанс быть спасенной благодаря 
тому, что два упорно не желающих работать друг с другом, но скованные 
одной цепью и одной войной в Донбассе политических тяжеловеса – 
Яценюк и Порошенко – не желают худшего. Худшее – новые выборы.

Тут у них появляются два возможных союзника.
Первый – крайне нелюбимые Яценюком и просто ненавидимые 

украинским обществом олигархи. Слабый премьер – мечта любого 
олигарха, поскольку он вынужден договариваться с крупным бизнесом 
и идти ему на уступки. Украинские журналисты и политологи уже 
проанализировали ту часть депутатского корпуса, позиция которой не 
дала отправить правительство в отставку, и сделали вывод: Яценюку 
помогли преимущественно те депутаты, кто откровенно ориентирован 
на определенные финансово-промышленные группы. В том числе и 
многие бывшие «регионалы», которые просто вышли из зала, чтобы не 
голосовать за его отставку. Значит, договоренности уже, скорее всего, 
достигнуты.

И второй.
Дело в том, что в парламенте есть еще одна фракция. Фракция 

Радикальной партии Олега Ляшко. Это имя мало что говорит белору-
сам, поэтому присмотримся к нему поближе.

До президентских выборов 2014 года о трижды судимом (дважды 
– за хищение госимущества и один раз за клевету) Ляшко говорили 
с кривой усмешкой. Парламентарий, которому в тот момент испол-
нился только 41 год, был известен как крайний популист, компро-
метировавший своей близостью демократические круги. Дважды он 
попадал в Раду по спискам Блока Юлии Тимошенко, а после суда над 
ней оказался под негласным покровительством главы президентской 
администрации Сергея Левочкина: говорили, будто таким образом 
окружение Януковича пытается размыть оппозиционное поле. Наконец 
в 2010 году была распространена видеозапись допроса 1993 года, на 
которой молодой человек, ну вот просто до безобразия похожий на 
Олега Валерьевича, признавался в гомосексуальной связи с одним из 
олигархов…

Но на выборах 2014 года Ляшко оказался третьим – сразу после 
Порошенко и Тимошенко. Можно сказать, что как раз он свои выборы 
выиграл. Потому что в том же году Радикальная партия вошла в пар-
ламент, получив 7,44% голосов украинских избирателей, сформировала 
фракцию и стала членом правящей коалиции.

2 сентября 2015 года Ляшко объявил, что его партия выходит из 
коалиции. В правительстве не было его представителей, поэтому в тот 
момент Яценюку было ни тепло ни холодно, есть там Ляшко или нет: 
голосов хватало. Но сейчас их не хватает, и все дружно бросились уго-
варивать Ляшко не разрушать то, что и так разрушилось, и не топить 
лодку, которая вот-вот пойдет ко дну.

Ляшко выжидает.
Поскольку решение, есть в Раде коалиция или все-таки ее нет, будет 

принято во вторник, читатель узнает об этом из вечерних новостей. 
Не будем опережать события. Скажем лишь, что, если правительство 
Арсения Яценюка будет спасено такой дорогой ценой, украинским 
избирателям останется запастись терпением и тихо ждать финала своей 
«Санта-Барбары». Если же нервы сдадут у всех окончательно и трижды 
судимого молодого скандалиста не смогут уговорить второй раз войти в 
одну и ту же политическую грязь, всех ждут новые украинские выборы.

Друзья мои, порадуемся вместе со мной! Мне будет, о чем и о ком 
писать, а вам – о чем читать!

Вот только Украину становится еще более жалко. Похоже, нынеш-
няя коалиция все-таки для нее не выход.

пИсьмА с кРеЩАТИкА

Александр ФЕДУТА

Судзяць былога члена Савета Рэспублікі,  
экс-дырэктара Віцебскай бройлернай 

птушкафабрыкі Ганну Шарэйка
Ганну Васільеўну абвінавачваюць у злоўжыванні службовымі паўнамоцтвамі.  

Яна не захацела пісаць прашэнне аб памілаванні на імя А.Лукашэнкі.

ГУЧНАЯ спРАВА

Разам з Шарэйка на лаве 
падсудных знаходзяцца яшчэ 
шасцёра чалавек. Чацвёра з 
іх – падначаленыя Ганны 
Васільеўны. Гэта яе намеснікі  
Надзея семчанкава, Яўген 
Канавальчанка і Мікалай 
Камароў, галоўны спецыяліст 
па знешнеэканамічных 
сувязях фабрыкі уладзімір 
ліарэнцэвіч. Таксама суд-
зяць генеральнага дырэкта-
ра ТАА “Руском-Р” Міхаіла 
разжывіна і грамадзяніна 
Літвы Вальдэмара Норкуса. 
Апошні прадстаўляе фірму 
“Даймас”, якая займаец-
ца пастаўкай кармоў. Ёй 
належаць 100% акцый ТАА 
«Руском-Р».

На судзе Норкус і 
Шарэйка не хавалі сваіх 
рамантычных пачуццяў. 
Зрэшты, у гэтым няма нічога 
амаральнага. Ганна Васільеўна 
разведзена, дзяцей у яе няма.

У суд прыйшлі і блізкія 
Ганны Шарэйка. Многія 
прыехалі з Віцебшчыны.

«Яна – гонар нашай сям’і, 
– сказала «Народнай Волі» 
пляменніца Ганны Шарэйка. – 
З яе мы заўжды бралі прыклад. 
Мы спадзяёмся, што нашы 
слёзы хутка скончацца».

Падчас судовага пася-
джэння было бачна, што былы 
«сенатар» сур’ёзна падрыхта-
валася да барацьбы. Яна агу-
чыла хадайніцтвы, якія былі 
задаволены суддзёй. Шарэйка 
папрасіла вольны дзень для 
сустрэчы з адвакатам, а таксама 
магчымасць загадзя азнаёміцца 
са спісам сведак, якіх будуць 
выклікаць на суд. 

Яе адвакат прасіла 
змяніць ёй меру стрыман-
ня, матывуючы гэта станам 
здароўя сваёй падабароннай, 
аде суд гэтае хадайніцтва не 
задаволіў.

Хто такая Ганна Шарэйка?
ШТРЫХІ ДА пАРТРЭТА

Да нядаўняга часу Ганна 
Васільеўна Шарэйка была 
дырэктарам Віцебскай бройлер-
най птушкафабрыкі, прадукцыя 
якой карысталася вялікім попы-
там у пакупнікоў.

Будучая паспяховая 
бізнесвумен нарадзілася ў 
1960 годзе ў вёсцы Антопаль 
Чашніцкага раёна ў сям’і, у якой 
было восем дзяцей. Паводле пер-
шай адукацыі Шарэйка ветэры-
нарны ўрач (скончыла Віцебскі 
ветэрынарны інстытут). У гады 
вучобы Ганна падзарабляла па 
начах санітаркай у рэанімацыі. 
І пры гэтым паспявала вучыцца 
на выдатна.

У 1983 годзе, скончыўшы 
інстытут, яна прыйшла 
ўладкоўвацца на працу на брой-
лерную птушкафабрыку, засна-
ваную за два гады да гэтага. 
Тагачасны дырэктар не жадаў 
яе браць. Таму спачатку Ганну 
Шарэйка прынялі на выпраба-
вальны тэрмін на пасаду апе-
ратара. Але здольная работніца 
хутка паказала, чаго вартая. 
Праз некаторы час яна стала 
начальнікам цэха інкубацыі, 
затым – галоўным тэхнола-
гам – намеснікам дырэктара па 
вытворчасці.

Яшчэ ў савецкі час Шарэйка 
паступіла ў аспірантуру 
Усесаюзнага навукова-даслед-
чага тэхналагічнага інстытута 
птушкагадоўлі, які знаходзіўся 
ў падмаскоўным горадзе Сергіеў 
Пасад. Менавіта там у 1994 годзе 
прайшла абарона яе дысертацыі 
на тэму «Прадукцыйнасць 
бройлераў у залежнасці ад 
тэмпературна-вільготнаснага 
рэжыму інкубацыі». Работа над 
дысертацыяй праводзілася як у 
інстытуце, так і на Віцебскай 

бройлернай птушкафабрыцы.
У 1998 годзе Г.Шарэйка 

атрымала магчымасць 
прымяніць свае навуковыя 
распрацоўкі на практыцы – ста-
ла дырэктарам Віцебскай брой-
лернай птушкафабрыкі.

Як распавядала ў адным 
з інтэрв’ю Галіна Жыткова, 
фармоўшчыца каўбасных 
вырабаў гэтага прадпрыемства, 
тады «прадпрыемства і ўся 
галіна былі развалены. Кожная 
фабрыка выжывала сама па 
сабе. За нашу ніхто з мужыкоў 
брацца не хацеў. А Шарэйка 
ўзялася! Уваходзіла ва ўсе 
тонкасці: што таму кураню трэ-
ба. Паступова пайшлі прывагі, 
мы сталі выходзіць з крызісу. На 
прадпрыемстве працавала 500 
чалавек, а цяпер (у 2014 годзе) 
– больш за 3300». У 2014 годзе, 
калі Шарэйка была арыштава-
на, чысты прыбытак фабрыкі 
за першыя дзевяць месяцаў 
года склаў 127,1 мільярда 
рублёў! Гэта быў 19-ы паказ-
чык сярод усіх ААТ Беларусі 
(не ўлічваючы банкі). Трэба 
дадаць, што прадпрыемства 
мела кафэ «Прыазёрны двор» 
у вёсцы пад Віцебскам, рэста-
ран і кафетэрый «У Ганны». Так 
гучаў галоўны брэнд фабрыкі (у 
ім зашыфраваны імёны чаты-
рох жанчын, у тым ліку і самой 
Шарэйка).

У 2008 годзе Ганна 
Васільеўна стала перамож-
цам Рэспубліканскага кон-
курсу «Жанчына года – 2008» 
у намінацыі «За высокі 
прафесіяналізм». У тым 
жа годзе – членам Савета 
Рэспублікі (у 2012-м трапіла ў 
Савет Рэспублікі і наступна-
га, пятага, склікання). Абодва 

разы Шарэйка ўваходзіла ў 
склад пастаяннай камісіі па 
міжнародных справах і нацыя-
нальнай бяспецы.

Летам 2014 года Савет 
Рэспублікі даў згоду на 
пазбаўленне Ганны Шарэйка 
дэпутацкай недатыкальнасці, і 
ў жніўні яна была арыштавана.

У чым канкрэтна 
абвінавачваюць Ганну Шарэйка? 
Яшчэ ў 2012–2013 гадах на 
Віцебскай бройлернай птуш-
кафабрыцы, дырэктарам якой 
была жанчына, аб’явілі конкурс 
на закупку кармоў і кармавых 
дабавак (апошнія дазваляюць 
бройлерам хутка нарошчваць 
масу). Пераможцам стала ТАА 

«Руском-Р» (прадстаўнік ТАА 
«Рыжскі камбікормавы завод»). 
Пры гэтым больш танная пра-
панова з боку ААТ «Экамол» 
(буйнога айчыннага вытворцы 
камбікармоў) была адхілена. 

Га н н у  Ш а р э й к а 
абвінавачваюць у тым, што яна 
дала ўказанне членам конкурс-
най камісіі вызначыць перамож-
цу. У выніку прадпрыемству 
нібыта быў нанесены ўрон у 
асабліва буйным памеры (больш 
за 4 мільярды рублёў).

Што скажа на гэты конт 
Вярхоўны суд? Будзем сачыць за 
працэсам.

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

Не зіма,  
але і не вясна

Ападкі спыняцца толькі к 
канцу тыдня.

– У сераду месцамі карот-
качасовыя ападкі (мокры снег, 
дождж), – распавядае пра 
надвор’е на бліжэйшыя дні 
сіноптык Дзмітрый Рабаў. – У 
асобных раёнах туман, слабы 
галалёд, на дарогах галалёдзіца. 
Тэмпература ноччу -3…+3оС, 
днём 0…+6оС.

У чацвер месцамі невялікі 
кароткачасовы мокры снег. У 
асобных раёнах туман, слабы 
галалёд, на дарогах галалёдзіца. 
Тэмпература ноччу -4…+1оС, 
днём 0…+5оС.

У пятніцу і суботу 
месцамі кароткачасовыя 
ападкі, у асноўным мокры снег. 
У асобных раёнах туман, слабы 
галалёд, на дарогах галалёдзіца. 
Тэмпература ноччу 0…-5оС, 
днём 0…+5оС.

У нядзелю з ростам атмас-
фернага ціску надвор’е крыху 
палепшыцца, будзе пераваж-
на без ападкаў, толькі днём па 
паўднёвым захадзе магчымы 
мокры снег, дождж. Месцамі 
туман, слабы галалёд, на даро-
гах галалёдзіца. Тэмпература 
ноччу -1…-6оС, пры праяснен-
нях да -8оС; днём 0…+5оС.

пАД ГРАДУсАм

ВеДАЙ НАШЫХ!

У сУсеДзЯЎ

Як за тыдзень парадзелі пратэстныя 
шэрагі прадпрымальнікаў

Учора ІП, якія выступаюць за адмену ўказа №222, правялі ў Мінску на 
Кастрычніцкай плошчы чарговую акцыю пратэсту. На гэты раз на яе прыйшло 

яшчэ менш людзей, чым тыдзень таму.

АкцЫЯ ЛІЧБЫ

За вылікам сілавікоў у 
цывільным і журналістаў ля 
Палаца Рэспублікі з’явілася недзе 
каля 200 іпэшнікаў.

Дарэчы, напярэдадні 
экс-кандыдат у прэзідэнты 
Мікалай статкевіч звярнуўся 
да пра дпрыма льнікаў, 
прапанав аў шы пера д 
правядзеннем мітынгу на 
Кастрычніцкай плошчы прынесці 
да Адміністрацыі прэзідэнта 
заявы з патрабаваннем 
адмены ўказа №222, адмовы ад 
абмежаванняў на атрыманне 
і асабісты ўвоз рэчаў з-за 
мяжы, зніжэння цэн паслуг 
ЖКГ. На заклік Статкевіча 
адгукнуліся… усяго некалькі 
прадпрымальнікаў з Крупак. 
У выніку палітыкі уладзімір 
Някляеў, Павел севярынец, 
Павел Вінаградаў і Мікалай 
статкевіч з жонкай патапталіся 
на прыступках Адміністрацыі, 
а прадпрымальнікі не захацелі 
стаяць у чарзе, каб аддаць заяву. 
Вельмі паказальны момант 
прадпрымальніцкай актыўнасці 
і аб’яднанасці прадстаўнікоў 
малога бізнесу з апазіцыйнымі 
палітыкамі.

“Чаму так мала 
прадпрымальнікаў на плошчы? 
Таму што баяцца, – кажа мне 
гомельская іпэшніца Юлія 
андрушонак. – Людзі і так 
шмат згубілі, дык не хочуць 
губляць і апошняе”.

Тым часам сілавікі 
падрыхтаваліся да акцыі як мае 
быць. Толькі на скрыжаванні 
вуліц Энгельса і Кірава 
(насупраць Адміністрацыі 
прэзідэнта) у адным месцы 
сабраліся восем  чалавек у 
цывільным з рацыямі, а каля 
Дома афіцэраў стаялі аж пяць 
міліцэйскіх аўтобусаў. Хапала 
міліцыі і на плошчы.

А падчас мітынгу “лейцы ў 
рукі” традыцыйна ўзялі палітыкі 

і актывіст Алесь Макаеў. 
Мікалай статкевіч заявіў з 
прыступак Палаца Рэспублікі, 
што, каб дасягнуць выніку і 
напалохаць уладу, неабходна 
значна большая колькасць 
пратэстоўцаў. Павел севярынец 
выказаўся за адстаўку прэм’ер-
міністра і недавер кіраўніку 
краіны, а спадар Макаеў увогуле 
капнуў глыбей – прапанаваў 
прагаласаваць за патрабаванне 
аб адстаўцы прэм’ер-міністра, 
міністра эканомікі і міністра па 
падатках і зборах. Прапановы 
знайшлі станоўчы водгук у 
народа.

Складвалася ўражанне, што 
тыя, хто арганізоўваў гэтую 
акцыю, і тыя, хто прыйшоў 
на плошчу, самі дакладна не 
ведалі, чаго яны хочуць. Наўрад 
ці 100–200 чалавек так моцна 
напалохалі ўладу, што тая адразу 

ж пабегла адмяняць указ. У 
выніку ў мярзотнае надвор’е 
людзі прастаялі на плошчы 
паўтары гадзіны, і, калі Алесь 
Макаеў вынес на “рэферэндум” 
пытанне “Ці працягваем 
мітынгаваць?”, амаль усе дружна 
зараўлі: “Не-е-е!” На тым і 
разышліся.

Праўда, як аказалася, 
пратэстны серыял працягнецца. 
У чарговы раз прадпрымальнікі 
збіраюцца прыйсці на плошчу 28 
лютага ў 15.00. Колькі на гэты раз 
прыйдзе?..

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

АФІЦЫЙНА
Як паведаміла намеснік 

міністра гандлю Беларусі, 
сустаршыня рабочай групы 
па праблемных пытаннях 

індывідуальных прадпрымальнікаў 
Ірына Наркевіч, дзяржава робіць 
крок насустрач індывідуальным 
прадпрымальнікам. Улады не 
будуць адмяняць указ №222 і 
працэдуру сертыфікацыі, але 
гатовы пайсці на спрашчэнне 
бізнес-працэсаў для ІП.

Паводле яе слоў, па краіне 
назіраецца павелічэнне 
прадпрымальнікаў, што 
выйшлі на працу, у параўнанні 
са студзенем. Усяго ў Беларусі 
працуе 540 гандлёвых цэнтраў. 
У краіне дзейнічаюць 240 
тысяч індывідуа льных 
прадпрымальнікаў, якія 
займаюцца не толькі гандлем, 
але і вытворчасцю, а таксама 
аказаннем бытавых паслуг.

24 лютага адбудзецца чарго-
вае пасяджэнне рабочай групы па 
пытаннях прадпрымальнікаў.

Сумная карціна...
Паводле дадзеных статы-

стычнага зборніка «Образование 
в Республике Беларусь-2015», у 
дашкольных установах – дзіцячых 
садках – на беларускай мове 
выхоўваюцца ўсяго 43 тысячы дзя-
цей (10%).

Колькасць школьнікаў, якія 
вывучаюць усе прадметы на бела-
рускай мове, за апошнія чатыры 
гады знізілася з 19% да 14%.

Таксама скарачаецца коль-
касць абітурыентаў, якія абралі 
беларускую мову на цэнтраль-
ным тэставанні. У 2015 годзе 
беларускую мову здавалі толькі 
24% выпускнікоў, 76% – рускую. 
У 2007 годзе суадносіны былі 
такія: 42% выпускнікоў здавалі 
тэст па беларускай мове і 58% – 
па рускай.

Беларускі  
хакеіст згуляе  

за зборную 
Еўропы?

Беларускі нападаючы “Нью-
Йорк Айлендарс» Міхаіл Грабоўскі 
з’яўляецца кандыдатам у зборную 
Еўропы, якая возьме ўдзел у Кубку 
свету-2016.

Па некаторых звестках, у лік 
кандыдатаў таксама ўваходзяць 
некалькі аднаклубнікаў беларуса: 
варатары Яраслаў Галак і Томас 
Грайс і нападаючы Франс Нільсэн.

Нагадаем, што Кубак свету 
пройдзе з 17 верасня па 1 
кастрычніка ў Таронта. У турніры 
возьмуць удзел зборныя Канады, 
Расіі, ЗША, Швецыі, Чэхіі, 
Фінляндыі, Еўропы, а таксама 
маладзёжная каманда Паўночнай 
Амерыкі.

Берлинале  
с белорусским 

следом
В Берлине завершился 

66-й международный кинофе-
стиваль. В жюри основного 
конкурса, которое возглавля-
ла Мерил Стрип, в этом году 
были и участники Минского 
международного фестива-
ля «Лістапад» – Малгожата 
Шумовска, чей фильм «Тело» 
был показан в рамках про-
граммы «Человеческие коме-
дии» в 2015 году, и Альба 
Рорвахер, сыгравшая в карти-
не «Чудеса» и награжденная 
дипломом жюри «За лучший 
актерский ансамбль». 

Основное жюри 
Берлинале наградило 
«Золотым медведем» новую 
документальную работу 
Джанфранко Рози. Приятно 
отметить, что фильм Рози 
«Священная римская кольце-
вая» тоже  демонстрировался 
в рамках внеконкурсной про-
граммы минского кинофору-
ма в 2014 году. Лента, за кото-
рую он получил «Медведя», 
сейчас называется  «Огонь 
в море» (Fuocoammare). 
Программный директор 
ММКФ «Лістапад» Игорь 
сукманов, побывавший на 
Берлинале, считает, что эта 
картина – история взрос-
ления маленького жителя 
рыбацкого острова Лампедуза 
– неприметного задворка про-
винциальной Европы, ставше-
го сегодня перевалочной базой 
для сотен тысяч нелегальных 
беженцев – была просто при-
звана стать флагманом 66-го 
Берлинского фестиваля. Он 
также добавил:

– В Берлине, как всегда, 
победили фильмы, кото-
рые олицетворяют вечные 
принципы Берлинале, близ-
кие некрасовскому деви-
зу «Поэтом можешь ты 
не быть, но гражданином 
быть обязан». Но поскольку 
в Берлине художников тоже 
чтут, в действиях жюри 
всегда есть стремление к эле-
гантным компромиссам.

Кирилл БУБНОВ. 

зА кАДРОм

Польшча плануе 
аднавiць часовы 

памежны 
кантроль на 

сваiх шэнгенскiх 
межах…

…на час правядзення самiту 
NATO (8-9 лiпеня) i каталiцкiх 
Сусветных дзён моладзi з 
удзелам Папы Рымскага 
Францiшка 26--31 лiпеня ў 
Кракаве.

Пра гэта паведамiў намеснiк 
мiнiстра ўнутраных спраў 
Польшчы Яраслаў Зялiньскi.

У 2015 годзе 
беларусы 
вывезлi з 
Польшчы 

тавараў на 237 
млн долараў
 Сума ахоплiвае толькi 

чэкi Tax Free, якiя былi 
зарэгiстраваны ў пунктах 
пропуск у Па дляскага 
ваяводства. Як сведчаць 
польскiя мытнiкi, найбольш 
а к т ы ў н а  б е л а р у с ы 
па-ранейшаму вязуць з 
Польшчы тэхнiку, электронiку, 
прадукты, бытавую хiмiю, 
будматэрыялы, адзенне i 
запчасткi для аўтамабiляў.
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Общее количество новых автомобилей, 
проданных в 2015 году в Республике Беларусь

членами Белорусской автомобильной ассоциации

2015

2014

26 190

24 650
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РЭГІЁН

ТеНДеНцИИ

ГРОмкОе ДеЛО

Светлана ЗАВАДСКАЯ:

«Эта статья не имеет  
срока давности…»

Следственный комитет отказался объединить уголовные дела  
об исчезновении Юрия Захаренко, Анатолия Красовского,  

Виктора Гончара и Дмитрия Завадского в одно дело.
По мнению начальника глав-

ного управления процессуально-
го контроля Следственного коми-
тета с.Паско, в материалах этих 
уголовных дел «отсутствуют 
доказательства, свидетельству-
ющие о возможном совершении 
указанных преступлений одним и 
тем же лицом или группой лиц».

Такой ответ получила мать 
экс-министра внутренних дел 
Юрия Захаренко, который был 
похищен в мае 1999 года. ульяна 
Захаренко обращалась к руко-
водству Следственного коми-
тета и Генпрокуратуры с жало-
бой на бездействие следователя 
Ю.Варавко, который расследует 
дело о насильственном исчезно-
вении ее сына.

Напомним, что накануне 
президентских выборов 2001 
года в прессу попал рапорт, 
который под грифом «Сов.
секретно» написал тогдаш-
ний начальник криминаль-
ной милиции, один из луч-
ших белорусских сыщиков 
Николай лопатик. В рапорте 

Лопатика, который не раз печа-
тала «Народная Воля», сказано: 
«…Шейман В.В. дал указание 
Павлюченко физически уничто-
жить бывшего министра вну-
тренних дел Захаренко Ю.Н. 
Информационное обеспечение 
местонахождения Захаренко 
для действий Павлюченко было 
обеспечено спецподразделением 
Васильченко Н.В. (…) По анало-

гичной комбинации 16 сентября 
1999 года Павлюченко провел 
акцию захвата и уничтоже-
ния Гончара В.И. и Красовского 
А.С. Место захоронения трупов 
Захаренко Ю.Н., Гончара В.И., 
Красовского А.С. спецучасток 
последних могил на Северном 
кладбище».

И Лопатик от своего рапор-
та не отказался. Наоборот, под-

тверждает, что писал. 
И как в этой связи пони-

мать ответ чиновника из 
Следственного комитета?

Ульяна Захаренко просила 
руководство Генпрокуратуры и 
Следственного комитета объеди-
нить уголовные дела об исчез-
новении Захаренко, Гончара, 
Красовского и Завадского в одно 
производство и переквалифици-
ровать совершенные в отноше-
нии них преступлений по ст.128 
Уголовного кодекса – как пре-
ступления против безопасности 
человечества.

«Эта статья не имеет срока 
давности, – комментирует вдо-
ва похищенного телеоператора 
Дмитрия Завадского Светлана. 
– Естественно, такой шаг род-
ственников пропавших не случа-
ен, потому что прошло 16 и 17 
лет со дня исчезновений, а точка 
в этих делах так и не постав-
лена. И нам кажется, что это 
логичное решение, но власти оно 
совершенно не выгодно».

Марина КОКТЫШ.

РАкУРс

Что нужно пенсионеру  
для счастья?

Самый счастливый возраст для пенсионеров – с 65 до 79 лет.  
Люди младше 45–59 лет гораздо меньше довольны жизнью.  

Социологи считают, что это может быть связано с необходимостью  
искать баланс между работой и личной жизнью,  

заботиться о детях и о пожилых родителях.
Правда, это данные социсследования,  

которое недавно провели в Великобритании.
А как у нас?

Олег МАНАЕВ:
«Мне просто 
повезло...»

Основатель Независимого института социально-
экономических и политических исследований 
профессор Олег Манаев пару недель назад 

отпраздновал своей 64-летие.
Манаеву есть что сравнивать:  

сейчас он живет в Америке – преподает  
в университете штата Теннесси.

Летом прошлого года он женился.
Олег Тимофеевич называет себя  

счастливым человеком.

– Комментировать свою 
личную жизнь мне не хочется, 
– сказал он «Народной Воле». 
– Я счастлив, и это главное. 
Как так получилось? Не могу 
объяснить. Я ничего для это-
го специально не предприни-
мал, не искал варианты. Можно 
сказать, мне просто повезло. 
А можно – что это промысел 
Божий.

Что касается ощущения 
счастья после 65 лет, думаю, 
это зависит от ситуации – и 
персональной, и обществен-
ной. Очевидно, что большин-
ство людей в этом возрасте в 

Беларуси или России живут не 
так, как в США или Японии.

Что касается данных 
НИСЭПИ, то могу сказать 
одно: белорусские пенсионеры 
живут в большем соответствии 
с реальной действительностью, 
чем их дети. И в этом смысле 
они счастливее, так как нахо-
дятся в большем примирении 
с миром, чем их дети. Хорошо 
ли это? На персональном уров-
не (семья, радость настоящего 
или даже прошлого) – пожалуй, 
да. На общественном (страна, 
радость будущего) – скорее, 
нет.

Александр СОСНОВ:
«Довольных жизнью 

 у нас мало…»
Бывший министр труда Беларуси кандидат 

экономических наук Александр Соснов  
живет в Беларуси, получает обычную пенсию  

по возрасту и старается жить экономно.
Ему 69 лет.

– Мне кажется, сравнивать 
наших пенсионеров и зару-
бежных практически невоз-
можно – слишком разные у 
нас и пенсии, и условия жиз-
ни, – высказывает свою точку 
зрения Александр Викторович. 
– Большинство белорусских 
пенсионеров не хотят уходить 
с работы – цепляются за нее 
всеми силами! Оставшись не у 
дел, многие впадают в ступор, 
потому что не знают, как све-
сти концы с концами. По моим 
наблюдениям, среди тех, кто 
уже перешагнул пенсионный 
рубеж, очень много недоволь-
ных жизнью.

Могу рассказать про себя. 
Например, если и позволяю 
себе путешествия, то далеко не 
каждый год, и выбираю более-
менее бюджетный вариант. 
Живу достаточно скромно – 
на самую обычную пенсию по 
возрасту шиковать не станешь. 
Речь идет об элементарном 
выживании…

Отставники КГБ, МВД 
и прочих силовых ведомств 

выходят на пенсию в 45 лет и 
продолжают работать, несмо-
тря на то, что их пенсия в три-
четыре раза выше моей. И если 
их поспрашивать, окажется, что 
и они не очень довольны жиз-
нью – в силу разных причин. 
На мой взгляд, у нас в стра-
не довольных жизнью вообще 
немного. Даже среди тех, кто 
сейчас у власти. Чиновники 
знают, что рано или поздно 
их карьера закончится, и, с 
одной стороны, их пугает воз-
можность оказаться на нарах, 
люстрация, а с другой – та же 
нищая пенсия, на которую нуж-
но будет как-то жить.

Я знаю одного очень пожи-
лого министра, который в 
свои почти 85 лет еще вынуж-
ден работать. Естественно, о 
нынешних властях хорошо не 
отзывается… Впрочем, к сча-
стью все это никакого отноше-
ния не имеет. Я согласен, что 
можно быть бедным, но счаст-
ливым. Вопрос в том, как отно-
ситься к жизни…

Марина КОКТЫШ.

Олег  
Манаев с 

женой 
Мариной 

Богданович

Александр 
Соснов.

купить,  
продатьНи

Для продавцов автомобилей  
настали трудные времена

Белорусская триада – чарка, 
шкварка и подержанная иномарка 
– за два десятилетия своего суще-
ствования утратила актуальность. 
Если на счет чарки и шкварки 
еще могут быть сомнения, то 
подержанная иномарка уже пере-
стала быть символом Беларуси. 
За последние два года автомо-
бильные предпочтения белорусов 
сместились от подержанной ино-
марки в сторону недорогого, но 
нового автомобиля российского 
производства.

По данным Белорусской 
автомобильной ассоциации, в 
2015 году на белорусском рынке 
было официально продано более 
26 тысяч новых автомобилей. И 
столько же неофициально. То есть 
ввезены физическими лицами из 
России. Последнее обстоятельство 
очень огорчает официальных про-
давцов, лишившихся своей доли 
доходов, но греет душу владель-
цев новых автомобилей, сумев-
ших сэкономить 2–3 тысячи дра-
гоценных долларов.

Два прошедших года были 
провальными для российского 
автопрома – падение спроса на 
массовые недорогие модели пре-
взошло все ожидания. К тому 
времени в России были созданы 
мощности по выпуску около 3 млн 
автомобилей в год. Чтобы сокра-
тить потери, производители сни-
зили цены до минимума. Новые 
автомобили стали дешевле ввезен-
ных ранее автомобилей пусть и 
повыше классом, но подержанных.

На этом радостные события 
для белорусских автомобили-
стов заканчиваются. Аналитики 

Белорусской автомобильной ассо-
циации не видят поводов для 
оптимизма в текущем году. По их 
мнению, покупательная способ-
ность белорусов сейчас находится 
на уровне конца 1990-х. Ожидать 
роста спроса нет оснований. 
Гораздо реальнее представить 
рост предложения на вторичном 
рынке, вызванный катастрофиче-
ским снижением доходов населе-
ния.

В ожидании спада продаж 
автомобильные дилеры опти-
мизируют расходы – сокращают 
персонал, урезают заработную 
плату сотрудникам, отказываются 
от складов, переходят на форму 
заказов с частичной предоплатой. 
Не радуют и дилерские станции 
технического обслуживания, уже 
сейчас испытывающие недостаток 
в клиентах. Так называемая гаран-
тия на новый автомобиль, напря-
мую связанная с обслуживанием 
на дилерском СТО, уже не явля-
ется достаточным основанием для 
владельца недорогого автомобиля 
нести дополнительные расходы. 
Тем более что купленные в России 
автомобили чаще всего не могут 
рассчитывать на гарантийное 
обслуживание в Беларуси.

Белорусы мучительно расста-
ются с привычкой легко покупать 
подержанные иномарки и так же 
легко их продавать не в убыток 
себе. Продать автомобиль теперь 
гораздо труднее, чем купить. В 
ближайшие годы автомобиль 
может снова превратиться в пред-
мет роскоши. Останутся только 
чарка и шкварка…

Сергей МИХАЙЛОВ.

У Наваполацку 
з’явіцца 400 новых 

вакансій 
На пачатак лютага ў Наваполацку налічвалася больш за 680 

беспрацоўных. З прыходам вясновага сезона спецыялісты прагназу-
юць з’яўленне новых працоўных месцаў. Дарэчы, як і ва ўсёй краіне, 
у Наваполацку сёння большая частка беспрацоўных – мужчыны. 
Акрамя гатовых вакансій жыхарам горада таксама прапануюць атры-
маць спецыяльнасці повара, электрагазазваршчыка, цесляра і іншыя. 

Зараз прадпрыемствы Наваполацка маюць патрэбу ў кіроўцах, 
аператарах, прадаўцах, рабочых будаўнічых спецыяльнасцяў з зароб-
кам ад 2 да 7 мільёнаў. 

Раман ВАСЮКОВІЧ.

Татьяна Зносок 
обратилась к Вадиму 

Девятовскому…

пРАВА ЧеЛОВекА

Татьяна Зносок живет в 
Полоцке. А обратилась к депу-
тату Палаты представителей 
В.Девятовскому с просьбой посо-
действовать в решении проблемы 
работающих беременных женщин.

– В свое время из-за право-
вого пробела в законе в отноше-
нии беременных женщин я очень 
сильно пострадала, – рассказала 
«Народной Воле» Татьяна Зносок. 
– С директором, который меня 
увольнял, провели беседу, но что мне 
от этого? На тот момент я была 
беременной и осталась без работы.

По словам жительницы 
Полоцка, более пяти лет она 
потратила на инициирование 
проекта по внесению измене-
ний в Трудовое законодательство 
Беларуси в отношении беремен-
ных женщин, работающих по 
трудовому договору во время 
нахождения основного работника 
в отпуске по уходу за ребенком до 
достижения им возраста трех лет.

– Это не частная история, 
а весьма распространенный слу-
чай,  – говорит Татьяна Зносок. 
– Петицию, которую я создала в 
защиту работающих беременных 
женщин, подписало около 1000 чело-
век. Многие женщины, оказавшиеся 
в такой ситуации, как я, законода-
тельно совершенно не защищены.

По словам Татьяны, в 2004 году, 
ратифицировав международную 
конвенцию «Об охране материн-
ства», Беларусь взяла на себя обя-
зательства по гарантиям в области 
труда для всех женщин.

– То есть без разделения их на 
временных и постоянных работ-
ниц, – объясняет жительница 
Полоцка. – На практике получа-
ется, что беременная женщина 
может остаться без работы в 
любой момент и защитить ее 
права некому.

Пока попытки полочанки 
привлечь внимание к этой про-
блеме результата не дали. Когда 
«мэром» Новополоцка была тепе-
решний вице-премьер Наталья 
Кочанова, Татьяна Зносок при-
ходила и к ней с этим вопросом.

«Наталья Кочанова обрати-
лась за консультацией к юристам, 
и они подтвердили, что да, такая 
проблема есть! – рассказывает 
Зносок. – Я обращалась и к депу-
тату Палаты представителей 
Наталье Гуйвик, но все оста-
новилось на уровне отписок. Не 
понимаю, почему у нас не совер-
шенствуется трудовое законода-
тельство в отношении определен-
ной категории женщин…»

Роман ВАСЮКОВИЧ.

Дзе купіць добры 
газавы 

апавяшчальнік?

АкТУАЛьНАЯ ТЭмА

Пасля серыі смерцяў ад угар-
нага газу ў Беларусі ўзрос попыт 
на спецыяльныя прыборы, прыз-
начаныя для вызначэння перавы-
шэння небяспечнай канцэнтрацыі 
газаў у паветры. Аднак боль-
шасць газавых апавяшчальнікаў, 
прадстаўленых на беларускім рын-
ку, як адзначаюць эксперты, выра-
блены ў Расіі і Кітаі і не праходзяць 
праверку ў Беларускім дзяржаўным 
інстытуце метралогіі.

«Ёсць два віды прыбораў, 
якія вызначаюць небяспечную 
канцэнтрацыю газаў, – 
газасігналізатары і так званыя 
індыкатары. На дадзены момант 
большасць падобных прыбораў, якія 
прадаюцца ў Беларусі”, – танныя 
індыкатары, якія не павінны 
праходзіць паверку ў спецыялістаў 
Беларускага дзяржаўнага 
інстытута метралогіі (БелДІМ), 
а гэта значыць, што дзяржава 
не дае ніякіх гарантый адносна 
дакладнасці і адчувальнасці 
дадзеных апаратаў», – 
падкрэслівае дырэктар Навукова-
вытворчага ТДА «Фармэк» Віктар 
Малнач. Яго прадпрыемства ўжо 
больш за 25 гадоў спецыялізуецца 

ў галіне распрацоўкі, вырабу 
і тэхнічнага абслугоўвання 
прыбораў газавай бяспекі.

Паводле слоў эксперта, пры 
куплі індыкатара пакупніку 
прыйдзецца спадзявацца толькі 
на гарантыі вытворцы. Акрамя 
таго, незразумела, дзе і як можна 
праверыць прыбор на дакладнасць 
спрацоўвання.

Што ж тычыцца 
газасігналізатараў, то ўсе яны 
павінны праходзіць паверку ў 
Беларускім дзяржаўным інстытуце 
метралогіі. Кожны прыбор 
праходзіць выпрабаванне тэставым 
газам. На апавяшчальнік лепіцца 
спецыяльны галаграфічны стыкер, а 
ў пашпарце газааналізатара ставіцца 
штамп і подпіс спецыяліста, які 
праводзіў «тэсціраванне». Так 
што перад купляй прыбора, які 
кантралюе канцэнтрацыю газу ў 
паветры, лепш спытаць у прадаўца 
пашпарт прыбора.

«Практычна ўсе прыборы, 
якія прадаюцца ў беларускіх 
крамах газавага абсталявання, 
– індыкатарнага тыпу. За кошт 
больш нізкай цаны крамам 
гандляваць імі больш выгадна», – 
прызнаюцца ў «Фармэк».

Наталья КОРНЕЛЮК:
«Мне на 50-летие 

игорь подарил 
шикарную машину…»

семеЙНЫе УзЫ

Сестра известного певца и 
композитора Игоря Корнелюка 
живет в Бресте – в том самом 
родительском доме, где они рос-
ли вместе с братом. В саду даже 
сохранилась яблоня, которую их 
отец посадил по случаю рождения 
сына…

Наталья Корнелюк тоже име-
ет самое непосредственное отно-
шение к музыке – она руководит 
несколькими ансамблями в средней 
школе №30 г.Бреста, работает в 
школе-саду №1.

О своих отношениях с братом 
она недавно рассказала област-
ной газете «Заря». Вот фрагмент 
интервью:

– Мне раньше казалось, что 
брата как младшего любят силь-
нее, но сейчас, когда я сама мама 
и бабушка, понимаю: отношение к 
детям было одинаковым, – цити-
рует Наталью Корнелюк zarya.by. 
– Просто Игорь был послушнее и 
во многом талантливее. И я всегда 
старалась не подвести его. Игорь 
постоянно говорил мне: учись, 
учись, ты должна быть интересна 
детям!

…Мне на 50-летие Игорь 
подарил шикарную машину, но 
самый ценный подарок был вну-
три нее. Брат посадил меня в салон 
и включил свой новый диск с пес-
ней «Я верю». Говорит: «Наташка, 

тебе песня!» Я плакала…  Эту 
песню из сериала «Сорок третий 
номер» Игорь посвятил мне.

Мы все знаем такие пес-
ни Игоря, как «Билет на балет», 
«Дожди». И всё! Я благодарю Бога, 
что однажды режиссер Владимир 
Бортко услышал его песню 
«Лунная дорога» и сказал: «Я 
хочу, чтобы Игорь писал музыку к 
моим фильмам». Брат потом соз-
дал столько музыки и песен для 
кино! «Бандитский Петербург», 
«Мастер и Маргарита», «Идиот», 
«Тарас Бульба», «Честь имею», 
«Русский перевод»… Только мно-
гие и не знают, что это он автор.

Сейчас Игорь пишет оперу 
для детей и взрослых, ее смогут 
слушать все – и подготовленные, и 
неподготовленные. Он всю жизнь 
хотел написать такую оперу! Я 
уже слышала отрывок. Музыка 
просто шикарная! 

Брат живет музыкой! Он глу-
боко верующий человек. Очень 
талантливый, но простой в обще-
нии.

Анатолий Капский 
отметил юбилей

ВОпРОс–ОТВеТ

Слышал, что руководитель 
борисовского футбольного БАТЭ 
Анатолий Капский 19 февра-
ля отметил 50-летний юбилей. 
Сколько лет он уже возглавляет 
борисовский клуб?

Василий барыкин, г.лида.
– Анатолий Капский в течение 

двадцати лет возглавляет наибо-
лее успешный футбольный клуб 
Беларуси. Последние десять лет 
БАТЭ удерживает титул чемпио-
на Беларуси, трижды выигрывал 
Кубок страны и пять раз стано-
вился обладателем Суперкубка, 
что является рекордом. Также 
борисовский клуб пять раз уча-
ствовал в групповом этапе Лиги 

чемпионов и дважды участвовал в 
1/16 финала Лиги Европы.

Кстати, клуб достаточно кре-
ативно поздравил с юбилеем сво-
его руководителя. На сайте ФК 
БАТЭ размещен видеоролик, в 
котором с поздравительной речью 
выступает давняя и преданная 
поклонница БАТЭ Валентина 
романович, которая болеет за 
команду с 1998 года. Болельщица 
выразила Капскому благодар-
ность за огромный вклад в раз-
витие любимого клуба и объявила 
о вручении ему приза фанатов – 
хрустального футбольного мяча.

Подготовил Алесь 
СВЕТЛАНИЧ.

23-гадовы хлопец абліў бензінам 
сваю дзяўчыну і падпаліў

 жАХ!

Ад атрыманых траўмаў яна 
праз некалькі тыдняў памерла ў 
рэанімацыі.

За забойства з асаблівай 
жорсткасцю хлопцу пагражае 
ад васьмі да дваццаці пяці 
гадоў пазбаўлення волі, альбо 
пажыццёвае зняволенне, альбо 
смяротнае пакаранне.

Крымінальную справу ў 
бліжэйшы час пачне разглядаць 
Брэсцкі абласны суд.

Трагедыя здарылася ў 
лістападзе мінулага года. Пасля 
агульнага застолля дзяўчына 
пайшла спаць, а яе хлопцу гэта 

не спадабалася. Ён плюхнуў на яе 
бензінам і кінуў запалку. Адзенне 
на дзяўчыне спрабавалі патушыць 
іншыя ўдзельнікі хатняй вячоркі, 
але гэта не дапамагло. За лічаныя 
хвіліны яна атрымала мацнейшыя 
апёкі рук, твару і цела.

У прэсе паведамлялася, што 
і загінуўшая, і яе грамадзянскі 
муж не працавалі і, паводле слоў 
суседзяў, не грэбавалі спіртнымі 
напоямі. Маладая пара выхоўвала 
агульную трохгадовую дачку. Калі 
здарылася трагедыя, дзяўчынка 
гасцявала ў бабулі.

Аліна ВЕТРАВА.
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кАЛОНкА АЛесЯ НЯЎВесЯ ОсТРЫЙ ВзГЛЯД Ёсць ІДЭЯ!

ВОпРОс–ОТВеТ

Важкі ўклад  
зрабіў урад 

Вельмі шчодры падарунак зрабіла народу Міністэрства працы і 
сацыяльнай абароны: аб’явіла аб павышэнні бюджэту пражытачнага 
мінімуму і памеру дапамогі па доглядзе за дзіцем прыкладна на адзін 
долар.

Я быў дагэтуль тройчы дзед.
Да ўнукавай кагорты
Дадаўся, абудзіўшы свет,
Нядаўна ўнук чацвёрты.
Карміць патрэбна немаўля,
Купляць яму пялёнкі.
Дачка чакае хоць рубля
І ад мяне, ад жонкі.
Ад суму я сагнуўся ў рог,
Хадзіў з панылым тварам…
І тут урад нам дапамог
Ажно адным далярам!
За той даляр мая дачка
Спатоліцца як трэба:
На месяц купіць малака

І нават мяса, хлеба.
Дый не губляю сам надзей: 
З таго даляра трохі
Мне на тытунь перападзе
І жонцы на панчохі.
Даляр, вядома, – важкі ўклад.
Не дзякую хіба я? 
Дык і не трэ звягаць, што ўрад
Пра свой народ не дбае.

* * *
Цяпер, бадай, як каралі,
Мы будзем піць і есці:
Адзін даляр нам дадалі!
Але забралі дзвесце…

Не трэба нам Лаліта:  
у нас свая эліта 
Напярэдадні канцэрта расійскай поп-зоркі Лаліты Рэчыцкі райвы-

канкам разаслаў лісты: “Просім набыць білеты і забяспечыць прысут-
насць прадстаўнікоў працоўнага калектыву на мерапрыемстве”. Тым не 
менш білеты не раскупіліся, і канцэрт не адбыўся.

Слоў нямашака: Лаліта –
Зорка рускае папсы.
Толькі ў нас свая эліта –
Саладуха, “Верасы”…
І спрыяць, на добры розум,
Трэба нашым спевакам.
Ды лісты (лічы, пагрозы)
Разаслаў райвыканкам:
“На канцэрт Лаліцін гэты
Трэба вам, кіраўнікі,
Распрадаць усе білеты!”
Атрымаўшы ліст такі,
Старшыня або дырэктар,
Хоць канцэрт яму не ў масць,
Хоць без радасці і з крэктам,
Ды білеты ўсе прадасць.
І на гэты раз адкрыта

Націскалі так і сяк:
– То ж славутая Лаліта,
Зорка першая!
Аднак 
Не змаглі дабіцца мэты,
Выйшла ўсё наадварот: 
На яе канцэрт білеты
Не хацеў купляць народ,
Бо здалося беларусам,
Уявілася на міг,
Што ў Расію пад прымусам
Наша ўлада гоніць іх.

* * *
Не было б благога слова,
Каб уладная рука
Заганяла прымусова
На канцэрты Міхалка.

Нават міліцыянер можа 
матам крыць цяпер 

Адзін з кіроўцаў звярнуўся ва Упраўленне ўнутраных спраў 
Брэсцкага аблвыканкама і папрасіў прыцягнуць да адказнасці інспектара 
ДПС, які паслаў яго “на х…й”. Намеснік начальніка ўпраўлення даў 
пісьмовы адказ, што выраз “ідзі на х..й” не з’яўляецца наўмыснай знява-
гай гонару і годнасці асобы…

Хто ў нас заўжды за мацюкі
Крутыя прымяняе меры,
Рве брыдкасловаў на шматкі?
Вядома ж, міліцыянеры!
Мы думалі: яны – узор,
Не здраджваюць 

сваім пагонам,
Сяржант, палкоўнік і маёр –
Заўжды з прыстойным 

лексіконам.
Таму глядзеў, як на асла,
Кіроўца
І здзівіўся надта,
Як “на х…й” лейтэнант паслаў 
Яго.
Дзяцюк на лейтэнанта
Паскардзіўся. Заклікаў ён:
“Суровую ўжывіце меру,
Бо непрыстойны лексікон
Мець не да твару афіцэру!”

І хоць не ў той жа дзень, але
Змог дачакацца ён адказу:
“Як “на х…й” хтось 

кагось пашле,
Лічыць не трэба за абразу”.
“Чаму далі адказ такі? –
Кіроўца зразумець не можа. –
Міліцыя ж за мацюкі
Карае так, што не дай Божа…”
Тут зразумела ўсё якраз
І відавочна, скажам шчыра:
Начальнік даў такі адказ,
Каб не запляміць 

“чэсць мундзіра”.
* * * 

Шаноўны міліцыянер!
Ты горда носіш апранаху,
Ды не ўпікнеш мяне цяпер,
Калі цябе пашлю я на х…й.

В феврале 1992 года я давал интервью газете «Минский меридиан».  
Отвечая на один из вопросов, сказал: «Считаю, что полный вывод ядерного 

оружия с территории Беларуси является величайшей национальной близорукостью.  
Три-четыре года как минимум мы, белорусы, должны иметь гарантию своей независимости,  

а там видно будет. Украинцы в этом плане – молодцы…»
Увы, кинули на гвозди и украинцев. Будапештский меморандум от 1994 года, гарантировавший 

Украине и Беларуси территориальную целостность, превращен в пустую бумажку.

Вместо предисловия

Держать  
ушки на макушке

Большие страны, избегая 
ядерного апокалипсиса, геопо-
литические споры между собой 
предпочитают решать на чужих 
территориях – Корея, Куба, 
Вьетнам, Ангола, Афганистан, 
Югославия, Ирак, Ливия, 
Украина, Сирия...

Благочестие в современном 
мире соседствует с откровен-
ным цинизмом. Не сегодня это 
началось. В 1942 году в США 
по распоряжению президен-
та Рузвельта был создан фильм 
«Миссия в Москву», оправ-
дывающий массовые репрес-
сии, насильственную коллек-
тивизацию, пакт Молотова–
Риббентропа. Сверхзадача, кото-
рая ставилась перед создателями 
картины: Гитлер – исчадие ада, 
Сталин – наш парень.

2008-й год. Война России 
с Грузией. В грузинской армии 
находилось около двухсот 
израильских военных совет-
ников, плюс беспилотные 
разведывательные аппара-
ты. Вдруг в Москву прилетает 
Ц.Ливни, министр иностран-
ных дел Израиля, лидер партии 
«Кадима», и заключает, как ни в 
чем не бывало, межпартийный 
договор с В.Путиным, тогдаш-
ним лидером партии «Единая 
Россия». Война войной, а пар-
тийный гешефт – по расписанию. 
Подобных примеров уйма.

Малым странам приходит-
ся держать ушки на макушке. 
Несменяемость власти, загнива-
ние изнутри – внешнее вмеша-
тельство обеспечено. На первый 
план выходит не военная состав-
ляющая, а уровень компетентно-
сти управленцев.

Скажем прямо: в Беларуси 
произошла селекция кадров 
со знаком минус. Управление 
народнохозяйственным комплек-
сом для правящей прослойки 
становится непосильным заня-
тием. В мягкой форме это при-
знал помощник президента по 
экономике К.Рудый, определяя 
пять причин торможения струк-
турных реформ. На его взгляд, 
уровень кадров не соответству-
ет требованиям времени, ситу-
ации, сложившейся в стране. И 
это так. «Вертикаль» облепили 
двоечники, подлизы и карьери-
сты. Классных управленцев у нас 
явно не хватает. Таких имеется 
всего-навсего 20 процентов от 
необходимого количества, счи-
тает известный публицист, док-
тор сельскохозяйственных наук 
М.Кадыров. От себя добавлю: у 
паровоза коэффициент полезно-
го действия выше – 24 процента.

Проведем своеобразный 
тест-конкурс среди властей пре-
держащих. Программу откры-
вает бывший председатель КГБ 
Ю.Жадобин. Вот что молвил 
он по поводу оппозиционеров 
в 2007 году: «Я бы не сказал, 
что они представляют какую-
то опасность для национальной 
безопасности, деструктивных 
элементов всего 1767 человек». 
Можно предположить, что гене-
рал в младые лета подолгу в 
карты играл. Подсознание под-
сказало ему, когда надо остано-
виться – 1767. Сложите одно-
значные цифры и получите чис-
ло «21». Очко! Арифметический 
подход к проблемам безопас-
ности даже надежды на эту 
самую безопасность не остав-
ляет. Прослушивание, развет-
вленная сеть информаторов 
позволили КГБ СССР когда-то 
собрать досье почти на 20 мил-
лионов инакомыслящих. И 
что? Наступил август 1991-го, и 
правоверные чекисты рванули 
с тонущего корабля первыми. 
Нынешняя ситуация в Беларуси, 
я считаю, по многим признакам 
напоминает канун распада СССР.

…Не так давно председа-

тель Гостелерадиокомпании 
Г.Давыдько обозвал футболь-
ных болельщиков… нацистами. 
Похоже, под юпитерами пере-
грелся. Такой ляп, чреватый 
спонтанным бунтом футбольных 
фанатов, для чиновника высоко-
го ранга непростителен.

…Славится своими инициа-
тивами министр труда и соци-
альной защиты М.Щеткина. То 
посоветует гражданам на двух 
работах «покрутиться», то пред-
ложит заселить депрессивные 
районы Беларуси мигрантами. К 
депрессивным районам, насколь-
ко я понимаю, относятся терри-
тории, пораженные Чернобылем, 
где вахтовым методом работают 
специалисты узкого профиля. 
Они охотно примут в свои ряды 
столичную гостью и, возможно, 
помогут ей сделать селфи с поте-
рявшим шерсть волком.

…Глубокая мысль посе-
тила генпрокурора А.Конюка: 
считать доходы чиновников 
неприлично. А кто собирается 
в чужой карман залезать? При 
нынешних технологиях теперь 
и без этого многое проясняется. 
Достаточно в интернет загля-
нуть. Экс-глава Национального 
банка Н.Ермакова вывесила 
объявление о продаже коттеджа 
ценой в полмиллиона (а может, 
и более) долларов. Бывший 
министр юстиции В.Голованов 
подарил свой особняк в Дроздах 
сыну, а тот через интернет опо-
вестил потенциальных покупа-
телей, что первоначальную цену 
на недвижимость снижает с 
1,4 миллиона долларов до 1,27 
миллиона. Тишина, прибрежная 
зона. Каждая сотка в элитном 
месте на вес золота. Не удивлюсь, 
если с подачи Генпрокуратуры 
напротив «царских поселков» 
специальный знак вывесят: 
перечеркнутый крест-накрест 
глаз. Хотя в цивилизованных 
странах общественностью фик-
сируется каждый вздох любого 
чиновника.

…Заместитель председателя 
Минского горисполкома, первый 
секретарь компартии Беларуси 
И.Карпенко накануне прези-
дентских выборов пообещал 
вывести на улицы коммунистов, 
если «пятую колонну» придется 
усмирять. В Минске членов КПБ 
– 600 человек. Средний возраст 
– 70 лет. Спецназ из «красных» 
бабуль и дедуль – потрясающе. 
Голливуд в пролете. Северная 
Корея отдыхает. Даже обычно 
невозмутимый председатель КГБ 
В.Вакульчик не выдержал: сило-
вые структуры в подобной помо-
щи не нуждаются.

…В.Гигин, главный редак-
тор журнала «Беларуская дум-
ка», телеведущий, а сейчас уже 
и декан одного из факультетов 
Белгосуниверситета: «Что каса-
ется неучастия в теледебатах 

Александра Лукашенко, то в 
нынешних обстоятельствах это 
был правильный шаг. Кандидаты 
и так волновались, а присутствие 
многоопытного государственно-
го деятеля, творца суверенной и 
независимой Беларуси сделало 
бы их еще более неуверенными. 
Причем, даже окажись в студии 
вместе с президентом и Лебедько, 
и Калякин, и Статкевич (список 
можно продолжить), было бы 
то же самое». А вспомним исто-
рию с плюшевыми медвежатами. 
Комментарий В.Гигина в государ-
ственных СМИ: никакого само-
лета не было, вражья выдумка. 
Когда правда выплыла наружу, 
горе-обозреватель публично не 
извинился. Вертухаи от идеоло-
гии подрывают доверие к власти, 
делают ее смешной. Зарубежная 
акция с медвежатами и была рас-
считана на подобный эффект. 
Беларусь выставили как банано-
вую республику.

…Глава МВД И.Шуневич на 
празднование 70-летия Победы 
явился в форме сотрудни-
ка НКВД. Галифе, ремни – все 
как полагается. Дань памяти 
милиционеров, павших в боях 
с фашистами, или намек на 
1937 год – попугать захотелось? 
Лучше бы господину министру 
поинтересоваться: с какого боду-
на милиционеры вкупе с право-
славными батюшками «казачье 
движение» на Гродненщине соз-
дают? Нетрудно представить, что 
произойдет, если и католические 
священники начнут вести воен-
но-пропагандистскую работу 
среди сыновей, внуков и прав-
нуков тех, кто в сентябре 1939 
года защищал Варшаву от наци-
стов, а Гродно – от коммунистов. 
Национальная безопасность 
напрямую зависит от состоя-
ния межнациональных и меж-
конфессиональных отношений. 
Вспыхни хоть небольшой костер 
на этой почве – и «зеленые чело-
вечки» приступят к спасению 
«православно-казачьего» мира 
немедля. О своих территориаль-
ных претензиях тут же заявят 
Польша, а немного подумав, и 
Литва, Латвия, Украина.

Цитировать и комменти-
ровать наших «широколобых» 
чиновников можно до бесконеч-
ности. Но лучше давайте посмо-
трим, как живут и чем дышат 
наши континентальные соседи.

Ветер с Востока
В России рассекретили 

Институт внешней разведки. 
Теперь это – Российский инсти-
тут стратегических исследований 
(РИСИ). Директором назначен 
генерал-лейтенант в отстав-
ке Л.Решетников. Его взгляд на 
события в Украине: «С военно-
стратегической точки зрения нас, 
конечно, переиграли. У России 
есть «компенсация» – Крым. Есть 

«компенсация» – сопротивление 
жителей юго-востока Украины. 
Но противник уже получил 
огромную территорию, которая 
была в составе Советского Союза 
и Российской империи». 

Спасибо генералу за «нас, 
конечно, переиграли». Услышать 
такое от высокопоставленно-
го разведчика-аналитика доро-
гого стоит. Большой респект и 
В.Путину, огласившему, как пом-
ните, через окружение в одно-
стороннем порядке решение о 
создании авиабазы в Беларуси. 
Еще одно косвенное доказатель-
ство того, что Москва в свои 
стратегические планы Минск не 
посвящает. Так было, например, 
при планировании газопровода 
«Северный поток» в Европу. Мне 
известно, как мучаются белорус-
ские спецслужбы (сам в закрытой 
информационно-аналитической 
структуре работал), когда пыта-
ются просчитать реакцию Кремля 
на то или иное решение белорус-
ского руководства. Александру 
Лукашенко в этом плане не поза-
видуешь. У него нет сильных 
системных аналитиков. Судите 
сами. Россия сверстала бюджет 
с расчетом 50 долларов за бочку 
нефти, и мы сделали это тоже. 
Трудно было предвидеть падение 
до 30 долларов? «Крым наш» и 
после этого хотели, чтобы цена 
за баррель оставалась на уров-
не 100 долларов? Так не быва-
ет. Последовали санкции. Нефть 
давно является инструментом 
глобальной политики. Путинская 
Россия – во мгле. Подавляющее 
большинство регионов – на дота-
ции. Свыше 20 миллионов бед-
няков. ВВП – на уровне Южной 
Кореи и Мексики…

Рейтинг Путина внутри 
России пляшет где-то в райо-
не 85 процентов – царь ты наш, 
батюшка. Доверяет правитель-
ству менее 20 процентов жителей 
– плохие бояре. Знакомая карти-
на. Пахнет грозой. Но, как бы ни 
развивались события в России, 
нам, в первую очередь правому 
крылу оппозиции, необходимо 
самым категорическим образом 
избегать русофобии. Наличный 
союз российских либералов 
(олигархи, правительство, часть 
интеллигенции) с ура-патрио-
тами, впавшими в шовинисти-
ческий угар (представители 
военно-промышленного ком-
плекса, коммунисты, жиринов-
цы, значительная часть право-
славных иерархов) недолговечен. 
Он будет распадаться по мере 
становления Украины как бла-
гополучного европейского госу-
дарства. На смену нынешнему 
противоестественному альянсу 
может прийти мобилизационная 
националистическая диктату-
ра (особая тема для разговора). 
Мы должны учитывать и такой 
исход. 

А у «кого-то другого»  
свои интересы

Профессор Варшавского 
университета Ежи Торгальски на 
просьбу корреспондента указать 
место современной Беларуси на 
геополитической карте Европы 
ответил: «К моему великому 
сожалению, сделать этого не 
могу. Ибо Беларуси на этой кар-
те не существует. Ее там просто 
нет. Есть такое географическое 
название, но нет такого субъекта 
европейской и мировой поли-
тики». Чувствуется польский 
гонор, но по большому счету я 
согласен с паном Торгальским. 
Какой субъект мировой полити-
ки, если иностранец, приезжая в 
Беларусь, полагает, что он нахо-
дится в западной части России 
– все на русском языке, считай, 
ничего нашего, национального.

В свое время многих оза-
дачило решение радиостанции 
«Немецкая волна», вещающей 
на Беларусь, отказаться от бело-
русского языка в пользу русско-
го. Так же поступили и шведы. 
Объяснение простое: главное – 
обучение демократии, а пробле-
ма родного языка для белорусов 
второстепенна. Она как бы есть, 
и как бы ее нет. Вот уже который 
год в Могилеве в одной из школ 
в классе с обучением на белорус-
ском языке учится одна Ялинка 
Соловьева. Кроме «Народной 
Воли», это кого-то волнует? Даже 
члены Партии БНФ, региональ-
ным лидером которой долгое 
время являлся отец девочки, не 
встали на защиту национальной 
школы. Промямлят что-то невра-
зумительное два раза в году – и 
на этом замолкают.

Чего греха таить, какая-то 
необъяснимая толерантность бело-
русов сводится к одному: все наши 
проблемы за нас должен решать 
кто-то другой. А у «кого-то другого» 
свои интересы. Мы твердо должны 
знать, что Запад с Востоком в бли-
жайшие годы «последнего дикта-
тора Европы» всерьез прессовать 
не станут. «Центр Европы» почти 
никому уже не интересен. Израиль 
даже посольство упразднил. Для 
геополитического давления на 
Россию есть куда более перспек-
тивные районы – Приднестровье, 
Нагорный Карабах, Кавказ, 
Средняя Азия, Крым, теперь еще 
и Заполярье. Нас в этом списке нет. 
Пока нет.

В прошлом году власть 
благоразумно отказалась от 
проведения так называемо-
го Всебелорусского собрания. 
Декорации (и декларации) уже 
не катят. Не до жиру, быть бы 
живу. Казалось бы, для лидеров 
белорусской оппозиции подо-
шло время обильной жатвы. 
Увы, урожай оказался несобран-
ным. Балом продолжают править 
кадры уровня тех же Жадобина, 
Давыдько, Щеткиной, Карпенко, 
Гигина и им подобных.

В то же время, как я заме-
чаю, кольцо вокруг А.Лукашенко 
сжимается, суверенитету страны 
угрожают как внешние, так и вну-
тренние факторы. Как белорус-
ский правитель ни заигрывает с 
тем же В.Путиным, но, судя по 
всему, у нынешнего российского 
«генералиссимуса на уме то, что 
Александру Григорьевичу, грубо 
говоря, еще не раз может боком 
вылезти. Как ничего хорошего 
не сулит ему и деградированное 
мышление многих из тех, кто, гля-
дя в глаза, клянется в верности, а в 
кармане держит фигу.

Вот уж поистине – у каждого 
свои интересы. А потому и судьба 
Беларуси под угрозой. Держите, 
Александр Григорьевич, ушки на 
макушке!

Вячеслав ДАШКЕВИЧ.

ВАс цІкАВІць…

Як правільна  
захоўваць пост?

У каталікоў пачаўся ўжо Вялікі 
пост, і зноў вернікі звяртаюцца 
з пытаннямі, як правільна яго 
захоўваць. Што можна ўжываць 
у ежу, а што не? Шчыры пост трэ-
ба захоўваць толькі ў пятніцу ці 
яшчэ і ў сераду?

Адказвае ксёндз Кірыл 
бардонаў:

– Дысцыпліна Касцёла аднос-
на абмежавання ў ежы змяняла-
ся на працягу стагоддзяў. Цяпер 
акцэнт ставіцца больш на тое, 
што чалавек сам на сябе накла-
дае нейкія абмежаванні. Вернікі 
выбіраюць самастойна, якое абме-
жаванне ў ежы, і не толькі ў ежы, 
будзе для іх больш карысным.

Захаваўся толькі мінімум 
агульных абавязковых 
патрабаванняў. Тыя, хто дасягнуў 
14-гадовага ўзросту, павінны 
адмаўляцца ад мясных страў ва 
ўсе пятніцы года, калі на іх не 
прыпадае касцельная ўрачыстасць 
(канон 1251 і канон 1252 “Кодэкса 
Кананічнага Права”). Сціслы пост 
– устрыманне ад мясных страў і 
абмежаванне ў колькасці ежы – 
абавязковы ў Папяльцовую сераду 
і Вялікую Пятніцу. Сціслы пост 
датычыцца тых, хто мае 18 гадоў 
і не мае 60-ці. У дні сціслага посту 
можна цалкам падсілкавацца 

адзін раз, а ўсе іншыя прыёмы 
ежы абмежаваць.

У некаторых краінах 
Канферэнцыі Біскупаў могуць 
зменшыць гэтыя патрабаванні. 
Калі мы знаходзімся ў той краіне, 
дзе, напрыклад, па гэтай прычыне 
ядуць мясное ў пятніцу, то мы 
самі вырашаем, спажываць мяс-
ныя стравы ці не. Аднаразова і па 
важнай прычыне дазволіць нам 
спажываць мясныя стравы можа 
наш пробашч ці пробашч той 
парафіі, на тэрыторыі якой мы 
знаходзімся. Бываюць выпадкі, 
калі захаваць пост і названае 
ўстрыманне фізічна немагчыма, 
напрыклад, па прычыне хваробы, 
таму гэта не будзе парушэннем.

Як бачым, Вялікі пост 
асаблівымі акрэсленымі 
абмежаваннямі ў ежы не 
адрозніваецца ад іншых перыядаў. 
Прыгожае хрысціянскае сведчанне 
даюць тыя вернікі, якія выбіраюць 
супольна ці індывідуальна іншыя 
дадатковыя дні ўстрымання ад 
мясных страў ці сціслы пост, 
напрыклад, у Вялікую Суботу або 
на працягу ўсяго Вялікага посту. 
Пост і ўстрыманне з’яўляюцца 
формамі пакаяння, да якога заах-
вочвае нас сам Хрыстос.

На какие мощности выйдет Островецкая АЭС?
Этот вопрос интересует нашего дав-

нишнего читателя Михаила Петровича 
Кравченко. Отвечаем словами началь-
ника управления энергосбережения 
Министерства энергетики Республики 

Беларусь М.Малашенко, который букваль-
но на днях на одном из «круглых столов» 
сказал:

– В конце 2018 года запланирован 
запуск первого энергоблока на 1200 мега-

ватт. Это 7,7 млрд киловатт-часов в пер-
вый  год эксплуатации с учетом сроков 
вывода блока на проектную мощность. 

В 2020 году общее энергопотре-
бление страны достигнет 39,9 млрд 

киловатт-часов. Начиная с 2021 года,  
после ввода второго блока, выработка 
АЭС составит 17,7 млрд киловатт-часов. 
Суммарная мощность АЭС будет 2400 
мегаватт.

Беларушчыну – 
у Навагрудак
Ужо колькі гадоў 

абмяркоўваецца ідэя стварэння 
Беларускага нацыянальнага 
ўніверсітэта! Але варта памятаць, 
што вялікі шлях пачынаецца з 
маленькага першага кроку. Некалі 
ў Вільні існаваў Шляхецкі інстытут. 
Было б добра, каб Згуртаванне 
беларусаў свету “Бацькаўшчына” 
і другія неабыякавыя людзі і 
арганізацыі паспрабавалі адрадзіць 
гэты інстытут у Навагрудку. Для 
гэтага ёсць падставы.

Першая – тое, што вядомы ва 
ўсім свеце Оксфардскі ўніверсітэт 
і іншыя падобныя ўстановы 
знаходзяцца зусім не ў сталіцах, а 
ў маленькіх гарадках.

А другая – гэта тое, што 
сённяшнія беларускія ўлады 
надаюць увагу Полацку, Тураву, 
але, як мне здаецца, мэтанакіравана 
ігнаруюць першую сталіцу 
Вялікага Княства Літоўскага.

Калі ўсё пойдзе добра, 
то інстытут можа быць 
рэарганізаваны ва ўніверсітэт. 
Якія там будуць выкладацца 
дысцыпліны – вырашаць не бяруся, 
але павінен быць абавязковы курс 
беларускамоўнай рыторыкі.

Уладзімір ВОСІПАЎ.
Мінск.

Дзе тут 
сацыяльная 

справядлівасць?
У спадчыну ад бацькоў мне 

застаўся дом на вёсцы. І калі я 
вясной прыязджаю туды, то 
павінен ажно ў двайным памеры 
плаціць за электраэнергію і газ.

Як зразумець, чым кіраваліся 
людзі, якія прымалі такія законы? 
Пра што яны думалі? І дзе тут 
сацыяльная справядлівасць?

З павагай –
В.ЯМБАЕЎ, інвалід II групы.

Магілёў.

У бюджэце 
замацавана 
карупцыя

Год, можна сказаць, толькі 
пачаўся, а дзяржаўны бюджэт 
трашчыць па ўсіх швах. У такой 
сітуацыі, здавалася б, справядліва 
падысці да эканоміі кожнага рубля. 
Не фінансуюцца тысячы грамадскіх 
арганізацый, дзясяткі палітычных 
структур, чаму тады для некаторых з 
іх зроблена выключэнне? У Беларусі 
два афіцыйна зарэгістраваныя 
Саюзы пісьменнікаў: аднаму, 
чаргінцоўскаму, выдзелена амаль 
два з паловай мільярды рублёў, а 
другому, у якім некалі знаходзіліся 
Купала, Колас, Танк, Мележ, Быкаў, 
ні капейкі. Атрымліваецца, “сваім”, 
тым, хто халуйнічае перад уладамі, 
падтрымка, а ў каго прынцыповая 
пазіцыя – дуля з маслам.

Заўважце, для “лукашэнкаўскіх 
камсамольцаў” дзяржбюджэтам 
прадугледжана дапамога ў памеры 
62 мільярды 467 мільёнаў рублёў, а 
для дзясятка іншых маладзёжных 
арганізацый – ноль. Дэпутаты 
Палаты прадстаўнікоў, якія 
зацвярджалі галоўны фінансавы 
дакумент, фактычна на самым 
высокім узроўні замацавалі 
карупцыю: вялізная сума грошай 
выдзелена  “лукамольцам” 
за непрыхаваную падтрымку 
існуючых улад.

Калі ўсё гэта скончыцца ў 
нашай краіне?

Андрэй КУНІЦКІ.

АкТУАЛьНА

РУБАм!

Аргументация 
Ермошиной  

не выдерживает 
критики

Я категорически против повы-
шения возраста выхода женщин 
на пенсию. Аргументация госпо-
жи Ермошиной, что в 55 лет они 
еще готовы выйти замуж, не 
выдерживает никакой критики. 
Это нечто из области «в огороде 
бузина, а в Киеве – дядька».

Уверена, именно в этом воз-
расте у многих женщин еще живы 
родители (или один из них), и уже 
появились внуки, которые зача-
стую очень нуждаются в допол-
нительной заботе, внимании и 
помощи. Эту миссию, как прави-
ло, выполняют женщины-пенсио-
нерки, делая все с любовью, ответ-
ственно и добросовестно.

Государство, конечно, может 
заинтересовать женщин работать 
и после достижения 55-летнего 
возраста, например, за счет добав-
ления ежегодно определенного 
процента к пенсии. В этих усло-
виях каждая женщина, учитывая 
конкретно свою жизненную ситу-
ацию, сама будет решать, когда ей 
целесообразнее выйти на пенсию.

Юлия Николаевна 
ТЕРЕНТЬЕВА.Минск.

пОзИцИЯ
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Сергей ВОЛЧКОВ:

«Я родом из Быхова…»
– Долгим был путь из 

небольшого белорусского 
городка к большой кремлевской 
сцене?

– В родительской семье меня 
окружали талантливые люди. 
Это прежде всего бабушка с 
дедушкой, без которых в дерев-
не не обходился ни один празд-
ник: бабушка очень красиво пела, 
всегда солировала на сельских 
вечерках, а дедушка был завид-
ным гармонистом. Мой папа 
увлекался поэзией и сам писал 
неплохие стихи. Детство прохо-
дило в обычных для небольших 
городков развлечениях – маль-
чишки играли в футбол, гоня-
ли на велосипедах. У меня был 
хороший слух и голос, поэтому 
пел и на утренниках в дет-
ском саду, и на всех школь-
ных концертах. Но больше 
меня увлекали занятия 
спортом.

Чтобы не остава-
лось времени для шум-
ных мальчишечьих 
забав, родители отдали 
меня в музыкальную 
школу. Вряд ли кто 
тогда думал, что я свя-
жу навсегда свою жизнь 
с музыкой. Мама даже 
говорила, что музыкант – 
это не мужская профессия и 
надо выбирать более серьезную 
специальность. Звучали дома 
пожелания после девяти классов 
поступать в строительный кол-
ледж (чтобы в будущем стать 
инженером, ведь с математикой у 
меня было все в порядке).

Но тут меня будто по голо-
ве кто стукнул: «Тебе надо зани-
маться именно музыкой!» И я с 
усердием принялся наверстывать 
пропущенное: часами играл на 
фортепиано, зубрил сольфеджио, 
брал дополнительные уроки. 
Поступил в Могилевский музы-
кальный колледж им.Римского-
Корсакова на отделение хорового 
дирижирования.

Признаюсь, учиться было 
нелегко, особенно непросто мне 
давалось читать ноты с листа, 
из-за этого занимался день и 
ночь, чтобы добиться хороше-
го уровня. На первом курсе я 
учился на платном отделении, 
но за год подтянулся и сдал сес-
сию на «отлично», меня пере-
вели на бесплатное. Тогда же 
начал ездить на международ-
ные хоровые конкурсы и кон-
курсы вокального мастерства, 
даже удавалось взять гран-при. 
Я поставил себе цель и упор-
но занимался, чтобы получить 

хорошее музыкальное образо-
вание. Именно с этой целью 
поехал учиться в Москву, 
где меня приметила Тамара 
Ильинична Синявская, вдова 
Муслима Магомаева, – она взяла 
меня на свой курс в ГИТИСе, за 
что я ей бесконечно благодарен!

– тебе всего 25, и творче-
ский путь щедро усыпан розами 
– ГИтИс, именитые педагоги, 
победы в конкурсах…

– Вообще-то, я приехал в 
Москву и подал документы во 
ВГИК, на актерское, даже прошел 
первый тур, второй и дошел до 
экзаменов, х о т я 

чувство-
вал, что это не совсем мое… Тут 
услышал от таких же, как я, аби-
туриентов, что в ГИТИСе наби-
рают курс артистов музыкально-
го театра. Пошел в ГИТИС, а там 
уже последний отборочный тур. 
Но я все-таки пробился в ауди-
торию. «Где вы раньше были?» – 
рассердилась Тамара Синявская. 
«Но я хорошо пою!» – настаивал 
я. Выглядел, надо признаться, не 
совсем убедительно: у меня даже 
нот с собой не было. «Давайте 
я наиграю», – предложила кон-
цертмейстер. Спел комиссии «Эх, 
дороги» – со всей душой, как 
меня учили. Тамара Ильинична 
слушала внимательно, потом 
сказала: «Спойте что-нибудь а 
капелла». Я затянул белорусскую 
народную песню «Купалинка». 
Синявская после мне говорит: 
«Мальчик, поступайте к нам! 
Только вы должны выучить до 
экзаменов арию, романс и рус-
скую песню, и на это есть три 
дня».

Так я стал студентом 
ГИТИСа. Жизнь в Москве пона-
чалу оказалась серьезным испы-

танием: учеба зани-
мала много време-
ни, а еще нужно 
было подрабаты-
вать, ведь за комна-

ту я платил 13 тысяч 
рублей, а мама мог-

ла дать только 9. При 
этом в ГИТИСе занятия 

начинались с 9 утра и в иные дни 
шли до 10 вечера… Кем я только 
не работал! И ведущим на свадь-
бах и корпоративах, и анимато-
ром, и Дедом Морозом, в рестора-
нах пел, но, конечно, не кабацкие 
песни. Хотя петь мне всегда нра-
вилось! Мне и оперетта близка, 
и романсы, где можно душу рас-
крыть, и даже поп-музыка. При 
этом с первого курса я пою в хра-
ме, там тоже солирую. И в уче-
бе, конечно, старался преуспеть, 
ездил в Польшу и в Австрию на 
мастер-классы, участвовал в раз-
ных конкурсах. В 2010 году стал 
стипендиатом Фонда культурных 
программ им.И.Дунаевского; в 
2011 г. – лауреатом первой пре-
мии в Международном конкурсе 

«Романсиада». А в 2013-м при-
шел в телепроект «Голос» на 
Первом канале.

– тебе пришлось покорить 
Москву, чтобы в беларуси гор-
дились земляком?

– В Белорусской академии 
музыки на прослушивании было 
сказано, что для меня найдет-

ся место только на подготови-
тельном отделении. Меня это не 
устроило, и я поехал учиться в 
Москву.

Конечно, в Москве больше 
возможностей для раскрытия 
творческого потенциала, здесь 
больше концертных залов и раз-
ных конкурсов. В Москве я соз-
дал семью, поэтому теперь это и 
мой город.

– Как ты себя чувствуешь 
рядом с популярными россий-
скими артистами?

– Спокойно и доброжелатель-
но – во мне видят талантливого 
парня. Чувствую до сих пор под-
держку со стороны Александра 
Борисовича Градского, моего 
учителя на «Голосе». Я тяготею 

к классике, академической музы-
ке. Для меня очень важен текст 
песни – мне нравятся глубокие, 
философские тексты. Вот песня 
«Мелодия» может быть и лирич-
ной, и драматичной, и целым 
спектаклем. Мне было очень 
сложно ее петь, потому что такой 
текст и такая музыка требуют 
полной самоотдачи. Я потом два 
дня приходил в себя – настолько 
вжился в песню.

О популярности и 
мечтах

– шоу «Голос» смотрело 75 
миллионов зрителей – это самое 
популярное шоу за всю исто-
рию российского тВ. Наверное, 
теперь тебя везде узнают?

– Да, россияне меня хорошо 
знают. К сожалению, о белору-
сах пока этого сказать не могу. 
На родине разгуливаю по ули-
цам спокойно. И однажды был 
удивлен, когда в Минске ко мне 
подошли две девушки и попро-
сили сфотографироваться. «Да 
неужели в Минске меня уже 
знают?» – подумал с радостью. 
Оказалось, девушки приеха-
ли в Беларусь на экскурсию из 
Нижнего Новгорода…

А когда выступал в Риме, 
днем решил пройтись по магази-
нам. Стою, выбираю детское пла-
тьице для своей дочки. Слышу: 
«Сережа, берите! У вас отличный 
вкус. Поздравляем с рождением 
доченьки…» Россияне узнают 
меня везде.

– Нечасто увидишь, чтобы 
отец ходил по магазинам и под-
бирал платьице для дочки…

– Я честно признаюсь: со 

мной это тоже было впервые 
(улыбается). Я подумал, что 
наконец-то я стал достойно зара-
батывать, так почему, если есть 
возможность, я не могу побало-
вать своих близких? И мне так 
захотелось купить это крохотное 
платьице из новой коллекции 
Роберто Кавалли! Когда жена 
узнала, сколько оно стоит, то ска-
зала, что я сумасшедший! Дети 
ведь так быстро растут. А мне 
хочется радовать своих родных.

– После победы в проекте 
«Голос» твой график стал весь-
ма насыщенным. Не устаешь от 
этого темпа?

– Я стремился к этому всю 
жизнь. И, конечно, я теперь полу-
чаю огромное удовольствие от 
того, что я востребован. На кон-
курс я пришел не за наградами, 
просто хотел, чтобы меня люди 
узнали и пошли на мои концерты. 
Понятно, что если бы я был, к 
примеру, инженером с хорошими 
вокальными данными и выиграл 
в «Голосе», то мне было бы тяже-
ло переносить все эти гастроли, 
съемки и так далее. Но я музы-
кант, певец, я шел к этой популяр-
ности всю свою жизнь! Участие 
в проекте «Голос» дало мне новое 
дыхание, окрылило, уверило, что я 
на правильном пути. С осени 2014 
года я гастролирую по России и 
странам СНГ с сольной програм-
мой, выступаю с лучшими музы-
кантами, дирижерами, мои концер-
ты проходят на лучших площадках 
больших городов. Мечты сбывают-
ся! Даже если это очень смелые 
мечты, но ты неустанно работаешь 
над их осуществлением.

Детали
– Как ты отдыхаешь?
– Стараюсь, чтобы это был 

активный отдых. В школе кро-
ме музыки я занимался спортом, 
поэтому закалка сохранилась. 
Обожаю рыбалку! Быхов же сто-
ит на Днепре, и дача у нас на 
Днепре. Так что я с детства много 
рыбачил – вообще мое детство 
было красочное. До сих пор для 
меня родной Днепр – лучшее 
место для отдыха. Когда к роди-
телям приезжаю, всегда с братья-
ми отправляюсь на рыбалку. Мой 
лучший трофей – это 20-кило-
граммовый сом.

К сожалению, наведываться 
на родину теперь получается не 
так часто, как хотелось бы. Но 
родителям я пообещал еще дав-
но, что с первого своего гонорара 
отправлю их отдохнуть на море. 
Исполнил!

Ксения КРАСОТА.
(«Алеся».)
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ла дать только 9. При 
этом в ГИТИСе занятия 

сЛЫШАЛИ?

зНАеТе ЛИ ВЫ, ЧТО...

Белорусский двойник 
Николая Баскова
 сел на пять лет

Два года назад они встретились на передаче «Пусть 
говорят» Андрея Малахова. «Очень похож на меня!» 
– сказал тогда Николай Басков про белоруса Юрия 

Русакевича и посоветовал ему создать театр 
двойников и зарабатывать деньги выступлениями.

Однако житель поселка Зеленый Бор, что под 
Ивацевичами, не прислушался к совету известного 

артиста. И деньги стал зарабатывать другим 
способом. Недавно его осудили за изготовление 

порнографических материалов и вымогательство.

Юрий Русакевич окончил 
Гродненский колледж искусств, 
работал в сельском клубе, имел 
собственное праздничное агент-
ство. Он выступал на свадьбах и 
корпоративах.

В прошлом году он решил под-
заработать денег весьма оригиналь-
ным способом. В интернете завел 
женский аккаунт, познакомился с 
парнем. Поскольку актерских спо-
собностей Русакевичу не занимать, 

он настолько очаровал своего ново-
го знакомого, что тот не постеснял-
ся даже раздеться перед перед виде-
окамерой компьютера! Русакевич 
сохранил это видео и стал тре-
бовать денег, угрожая разместить 
видео в интернете. Пострадавший 
обратился в милицию. 

За мошенничество Юрия 
Русакевича приговорили к пяти 
годам лишения свободы.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

В середине февраля в Большом Кремлевском 
дворце состоялся первый сольный концерт 

нашего земляка Сергея Волчкова, лауреата 
международных конкурсов, победителя 

популярного телешоу «Голос». 
Аккомпанировал ему 

в Кремле основной состав Центрального 
пограничного ансамбля ФСБ РФ под 

управлением заслуженного артиста России 
Андрея Капралова. Вместе с Сергеем на сцену 

вышли поздравить молодого певца с таким 
знаменательным событием Александра 

Пахмутова, Роза Рымбаева, Тамара 
Гвердцители, Иосиф Кобзон, Дина Гарипова, 

ансамбль «Сопрано Турецкого». Были и другие 
сюрпризы, и неожиданные дуэты. 

Но главное – была красивая музыка!
«Лучший баритон» – так восторженно писали 
российские СМИ после убедительной победы в 

телевизионном шоу «Голос-2» белоруса 
Сергея Волчкова.

14 февраля 1876 года Александр Белл подал в американское 
патентное бюро заявку на устройство для передачи и воспроиз-
ведения звука на расстоянии при помощи электрических сигна-
лов.

Телефон иногда называют вторым по значению изобретением в 
истории после колеса. Изменившись до неузнаваемости, он является 
ключевым атрибутом жизни человека. С появлением смартфонов, 
предоставляющих наряду с голосовой связью доступ в интернет, его 
роль возросла еще больше.

На момент получения патента Беллу было 29 лет. Открытие при-

несло ему миллионы долларов, основанная им компания AT&T суще-
ствует поныне. В день его смерти 2 августа 1922 года все телефоны в 
США, которых к тому времени насчитывалось свыше 13 миллионов, 
были отключены на минуту молчания.

Белл ни разу не разговаривал по телефону с женой, потому что 
она была глухонемой.

Первый в истории телефонный разговор состоялся 10 марта 1876 

года по 12-метровому проводу, проложенному из мастерской Белла в 
соседнюю комнату. Белл сказал своему помощнику: “Мистер Уотсон, 
подойдите, я хочу вас видеть”.

Телефонный звонок изобрел  Томас Уотсон два года спустя.
Мобильный телефон изобрел сотрудник фирмы Motorola 

Мартин Купер. 3 апреля 1973 года он опробовал его, позвонив 
приятелю. Первый аппарат был величиной с кирпич и весил 1,15 
килограмма.

На конец 2014 года в мире насчитывалось 7,23 млрд мобильных 
номеров.

140 лет телефону

Меркель 
возглавит ООН?

В мире вновь заговорили о канцлере ФРГ Ангеле 
Меркель как о возможной преемнице Пан Ги Муна на 

посту Генсека Организации Объединенных Наций 
(ООН). Эту идею в статье для New York Times озвучил 

Марк Седдон, с 2014-го по 2016 год занимавший 
должность ассистента по коммуникациям 

действующего главы ООН.

Олег БАСИЛАШВИЛИ, 
народный артист СССР:

– Почему развалился СССР? Ах, Ельцин засел в 
Беловежской пуще и распустил Союз! Так могут 
говорить только те, кто держит народ за идиотов. Ну 
как могут три человека распустить страну? Уж если 
они ее и распустили, то, видимо, так рвалась каждая 
часть наружу, что и не надо было предпринимать 
никаких усилий.

Каким образом отвалились Грузия, Эстония, Литва, 
Украина? Никто не захотел быть с нами в одной 
стране, потому что невыгодно. Мы с них драли, не 
давали им принимать самостоятельные решения. Все 
диктовалось из Кремля.

Я только вернулся с гастролей из Азербайджана. 
Боже мой, Баку – это Лас-Вегас! Париж второй! Страна 
расцвела! Там нет ни одного подземного перехода без 
эскалатора. У нас в Москве, Петербурге, не говоря уж 
о других городах, старики и инвалиды прут по снегу, 
по льду, спотыкаются, падают, ломают себе все, что 
осталось… А там эскалатор работает! Пожалуйста, 
поднимайся-спускайся – никаких проблем.

2015 год – рэкордны 
для польскiх аэрапортаў

У сУсеДзЯЎ

Прагнозы экспертаў кансал-
тынгавай кампанii “PwC” адназ-
начныя: рынак паветранага транс-
парту ў Польшчы чакае дынамiчны 
рост. У 2015 годзе польскiя аэра-
порты абслужылi 30,6 мільёна 
пасажыраў. У канцы бягучага года 
iх колькасць, хутчэй за ўсё, вырас-
це да 33 мільёнаў. Найбольшы 
рост пасажыраў адзначаны ў 
рэгiянальных аэрапортах.

Добрых вынікаў дабіўся, 
напрыклад, варшаўскi аэрапорт 

“Модлiн”. У мiнулым годзе яго 
паслугамi скарысталiся амаль 
2,6 мiльёна пасажыраў, на 52% 
больш, чым у 2014 годзе.

Аналагiчны рост назiраўся 
таксама ў аэрапорце Люблiна.

У найбуйнейшым польскiм 
аэрапорце iмя Шапэна ў Варшаве 
колькасць пасажыраў такса-
ма павялiчылася, але толькi на 
няпоўныя 6%. Сталiчны аэрапорт 
абслужыў больш за 11 мiльёнаў 
пасажыраў.

ГОВОРЯТ...

Автор перечисляет «веские 
доводы в пользу кандидатуры 
Меркель» на пост генсека ООН. 
Она женщина, родом из страны 
бывшего Восточного блока, пони-
мает Россию и может служить 
посредником между РФ и США, 

рассуждает Седдон. Кроме того, 
миграционный кризис продемон-
стрировал гуманитарные качества 
канцлера ФРГ вдобавок к ее несо-
мненным лидерским качествам, 
проявленным, к примеру, в ходе 
кризиса еврозоны.

ДОсЛОВНО

Сергей пел с детства.

Родители Сергея.

С любимой женой Наташей.
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ДУХОЎНЫ скАРБ

пытанняў 
і адказаў 

з гісторыі 
Беларусі150

(Працяг. Пачатак у №№3–14.)

35. Што такое шляхта? 
Гэтак называўся вайско-

вы стан (саслоўе) у Беларусі з 
ХV стагоддзя. Слова “шлях-
та” паходзіць ад нямецкага 
Schlacht, што азначае «бітва». 
Папярэднікамі шляхты былі бая-
ры – панцырныя, путныя, кон-
ныя. Беларускі баярын валодаў 
агнястрэльнай і халоднай збро-
яй, меў баявога каня і вайсковы 
рыштунак, каб у кожны момант 
на заклік князя выступіць у 
паспалітым рушанні ў «пагоню» 
і гнаць ворага з роднае зямлі. 
Багацейшы баяр (шляхціц) 
прыводзіў з сабою і збройную 
дружыну.

Шляхта нашая з ХVІ стагод-
дзя мела права на самакіраванне, 
выбірала соймы, суддзяў, тры-
бунал і кіраўніка дзяржавы 
– вялікага князя. Амаль усё ў 
нашай гісторыі, што мае дачы-
ненне да вайсковых перамог, 
дыпламатычных поспехаў, 
навукі і культуры, літаратуры і 
асветніцтва, – звязана з шляхтай. 
Паколькі ваяваць нашай дзяр-
жаве даводзілася вельмі часта, 
колькасць шляхты ў нас да 
канца ХVІІІ стагоддзя дасяг-
нула 12–13% агульнага ліку 
насельніцтва.

Пасля захопу Беларусі 
царскай імперыяй пачалося 
мэтанакіраванае «расшляхочван-
не» нашага народа. Бо беспера-
пынна адбываліся бунты, змовы 

і паўстанні супраць расійскага 
панавання, арганізатарамі і 
асноўнымі ўдзельнікамі якіх былі 
шляхціцы (Тадэвуш Касцюшка, 
Якуб Ясінскі, Стафан Грабоўскі, 
Тамаш Ваўжэцкі, Міхал Валовіч, 
Кастусь Каліноўскі, Валер 
Урублеўскі ды іншыя). Як вынік 
– масавыя высылкі, пазбаўленне 
«дворянства», суды і расправы. 
У 1831 годзе цар Мікалай І выдаў 
указ, паводле якога доказам шля-
хоцкага паходжання лічыліся 
толькі арыгіналы прывілеяў. У 
Беларусі, што сотні гадоў з канца 
ў канец гарэла ў полымі войнаў, 
зберагчы сямейныя архівы 
было, вядома ж, няпроста. Такім 
чынам на працягу ХІХ стагод-
дзя царскі ўрад «скараціў» коль-
касць нашае шляхты да пажада-
ных трох працэнтаў (каб было не 
болей, чым «дворян» у Расіі).

Тым не менш гэты стан 
па-ранейшаму адыгрываў 
галоўную ролю ў грамадскім 
жыцці Беларусі. Амаль усе 
нашы выдатныя дзеячы куль-
туры і навукі ХІХ стагоддзя 
(Адам Міцкевіч, Ігнат Дамейка, 
Уладзіслаў Сыракомля, Вінцук 
Дунін-Марцінкевіч, Іван Чэрскі, 
Францішак Багушэвіч, Бенедзікт 
Дыбоўскі ды шмат іншых) – 
з старажытнай беларускай 
шляхты. Ёю быў створаны і 
ажыццяўляўся адраджэнскі рух 
пачатку ХХ стагоддзя (Браніслаў 

Эпімах-Шыпіла, Усевалад 
Ігнатоўскі, браты Іван і Антон 
Луцкевічы, Вацлаў Іваноўскі, 
Янка Купала, Алаіза Пашкевіч 
(Цётка), Вацлаў Ластоўскі, 
Карусь Каганец, Аркадзь Смоліч, 
Францішак Аляхновіч, Уладзімір 
Самойла).

Беларуская шляхта спа-
кон веку карысталася родавымі 
гербамі, якія былі прадметамі 
гонару, шанавання і перадаваліся 
з пакалення ў пакаленне па 
мужчынскай лініі. Пасля 
Гарадзельскай уніі 1413 года, на 
якой адбыўся абмен гербамі (гер-
бавае пабрацімства) паміж шлях-
тай Вялікага Княства Літоўскага 
і Польскага Каралеўства, гераль-
дычная культура Беларусі 
ўлучылася ў агульнаеўрапейскае 
рэчышча гербавых традыцыяў і 
гербавага мастацтва. На пачатку 
ХХ стагоддзя беларуская шляхта 
мела ва ўжытку блізу 700 рода-
вых гербаў, што аб’ядноўвалі 
некалькі тысяч родаў.

Шляхоцкі стан у Беларусі 
быў зліквідаваны бальшавікамі 
пасля Кастрычніцкага перава-
роту 1917 года. Былі апляваныя 
і аддадзеныя забыццю ўся яго 
слаўная гісторыя, традыцыі, 
арыгінальная культура, а такса-
ма ўяўленні пра шляхоцкі гонар 
і шляхоцкую годнасць.

Уладзімір КРУКОЎСКІ.

36. Чым адметнае княжанне Аляксандра?
Вялікакняскі пасад 

Аляксандр з Ягайлавічаў 
(1461–1506) заняў у 1492 годзе 
пасля смерці бацькі, вялікага 
князя Казіміра. Адразу ж 
на патрабаванне ўрадоўцаў 
гаспадар мусіў выдаць прывілей, 
паводле якога абавязаўся весці 
дыпламатычныя зносіны 
з іншымі краінамі толькі 
пасля ўзгаднення з Панамі-
Радай, сваёй воляй нічога не 
адмяняць, без згоды Рады не 
прызначаць на дзяржаўныя 
пасады і не звальняць з іх, 
распараджацца фінансамі толькі 
пад яе кантролем. Такім чынам, 
прывілей 1492 года істотна 
абмяжоўваў непадзельную ўладу 
манарха на карысць шляхты.

За Аляксандрам для Вялікага 
Княства пачаліся цяжкія аба-
рончыя войны. У 1492–1494 
гадах Маскоўшчына заваявала 
Вяземскае княства, а таксама 

нашыя землі ў басейне верхняй 
Акі і Вугры. У 1500–1503 гадах 
Вялікае Княства страціла 70 
воласцяў і 19 гарадоў, сярод якіх 
былі Чарнігаў, Гомель, Бранск, 
Старадуб, Мцэнск ды іншыя.

З дапамогай епіскапа смален-

скага Язэпа Балгарыновіча вялікі 
князь зрабіў спробу ўзнавіць у 
Княстве абвешчаную ў 1439 год-
зе на Фларэнтыйскім саборы 
царкоўную унію, каб прадухіліць 
канфлікты на рэлігійнай гле-
бе. Аднак гэтыя захады не мелі 
поспеху.

Аляксандр меў лагодную 
натуру, любіў кнігі, музыку і 
спевы. У часе ягонага панавання 
культурнае жыццё пры віленскім 
двары віравала. Не толькі сам ён, 
але і яго прыдворныя (як пісар 
Якуб, сакратар Альберт) мелі 
багатыя кнігазборы.

Напрыканцы яго княжання, 
5 жніўня 1506 года, наша войска 
на чале з Міхайлам Глінскім 
разбіла крымскіх татараў пад 
Клецкам. Вестку пра слаўную 
перамогу яшчэ паспелі пера-
даць гаспадару, які ўжо быў пры 
смерці.

Павел ЛОЙКА.

Вялікі князь Аляксандр. 
Старадаўняя гравюра.

37. Хто такі Кастусь Астрожскі? 
Канстанцін Астрожскі (1460–

1530) – адзін з найбольш славу-
тых герояў беларускай гісторыі, 
вялікі абаронца Айчыны. 
Паходзіў з роду турава-пінскіх 
князёў, нашчадкі якіх з канца 
ХІV стагоддзя мелі галоўнай 
рэзідэнцыяй горад Астрог на 
Валыні. Вайсковую службу пачаў 
удзелам у барацьбе з крымскімі 
татарамі ды ў першай вайне 
Маскоўскай дзяржавы супраць 
Вялікага Княства Літоўскага. Як 
найбольш таленавіты вайско-
вы кіраўнік ва ўзросце 37 гадоў 
атрымаў чын гетмана найвышэй-
шага – галоўнага начальніка над 
войскам дзяржавы – і неўзабаве 
здабыў еўрапейскую славу.

У змаганні з крымскімі 
татарамі і маскоўскімі 
заваёўнікамі Канстанціну 
Астрожскаму не было роўных. 
Згодна з надпісам на ягоным 
надмагіллі, гетман 63 разы 
здабываў перамогі над імі. 
Асабліва слаўнай была перамо-
га над амаль утрая большым 
маскоўскім войскам на рэчцы 
Крапіўне пад Оршай 8 верасня 
1514 года.

Удалым манеўрам вывеўшы 
маскоўцаў пад знішчальны 
агонь артылерыі, К.Астрожскі 
вымусіў іх ратавацца ўцёкамі. 
Такой паразы захопнікі яшчэ не 
ведалі. Ад поўнага знішчэння іх 
уратавалі ноч ды густыя пушчы. 
Але і там шмат хто знайшоў свой 
канец, патануўшы ў балоце ці 
заблукаўшы ў бяскрайнім лесе.

Пра выдатную перамогу, 
якой Астрожскі фактычна 
ўратаваў краіну ад чужынскага 
панавання, даведалася ўся 
Еўропа. Ёй быў прысвечаны 
спецыяльны лісток навінаў, 
выпушчаны ў Нюрнбергу ў 1514 
годзе. Аршанская бітва ўвайшла 
ў еўрапейскія хрэстаматыі з 
ваеннай гісторыі як узор удалай 
тактыкі змагання з намнога 
перасяжнымі сіламі ворага, як 
прыклад вырашальнага ўплыву 
таленту і майстэрства вайсковага 

начальніка на вынік баталіі.
Нястомна рупячыся пра 

належную абарону Вялікага 
Княства, найвышэйшы гетман 
не шкадаваў ні свайго жыцця, 
ні сродкаў ды на ўласныя гро-
шы ставіў харугвы вершнікаў. 
У Еўропе Канстанціна 
Астрожскага называлі 
«Ромулам», «Сцыпіёнам», «другім 
Ганібалам», «князем, найбольш 
вартым светлай памяці». 
Гетманства гэтага «брата 
расійцаў па царкве, але іх страш-
нага ворага на пабаявішчы» ста-
ла ўзорам вайсковай чыннасці ў 
Вялікім Княстве.

К.Астрожскі быў таксама 
шчодрым мецэнатам. Багата 
грошай ахвяраваў ён на 
будаўніцтва божых храмаў у 
Вільні, Наваградку, Тураве, 
Смалявічах. Пераканаўчымі 
падаюцца і меркаванні 
даследнікаў пра фінансаванне 

ім выдавецкай дзейнасці 
Францішка Скарыны.

Вінцусь гАСЕВІЧ.
Тэксты да ілюстрацый 

падрыхтаваў 
Зміцер САНЬКО.

(Працяг будзе)

66666
Ніл ГІЛЕВІЧ

У віры 
быцця

(Запісы 
розных гадоў)

Дык жа 
і без вайны гінем!

Кожны дзень сто разоў чую: “Каб толькі не 
было вайны!” Гучыць і гучыць – як заклінанне. 
“Каб толькі быў мір у краіне!”

Заклапочанасць зразумелая. Канечне ж, у 
Беларусі павінен панаваць мір. Мір – і толькі 
мір! Не дай Бог ваеннае ліхалецце! Не дай Бог! 
Хапіла ўжо нашай зямлі, нашаму народу крывавых 
грымот і пажараў. Хапіла – на вечныя векі. 
Больш як сорак гадоў таму мною былі напісаны і 
абнародаваны радкі:

Столькі зведаўшы гора, нягод,
Столькі слёз, і крыві, і агню –
Ты, Радзіма, на тысячы год
Заслужыла сабе цішыню.
Так, на тысячы год. Мы хочам жыць у спакоі, 

у чалавечых радасцях. І мы патрабуем – ад усіх 
суседзяў, ад усяго чалавецтва: не рушце ўсталяваны 
на нашай зямлі спакой! Не рушце!

Дык чаму ж я вынес у загаловак гэтыя 
страшныя словы “і без вайны гінем”? Бо гінем, 
дарагія мае, гінем! Не як насельніцтва, не 
як жыхары нашай адвечнай тэрыторыі, а – як 
беларусы. Як нацыя, як народ. Калі не возьмемся 
ратаваць сябе – згінем. Бо народ жыве, пакуль 
жыве яго мова. “Памерла мова ў вуснах народа 
– памёр і народ” (Дз.Ушынскі). Не разумець гэта 
могуць толькі прымітыўныя недарэкі і тупіцы. 
Будзем глядзець праўдзе ў вочы: нашу мову 
свядома душаць, вынішчаюць. Падкрэсліваю: 
свядома. У сваіх эгаістычных мэтах.

Нехта скажа: няўжо такое страшнае 
становішча з беларускай мовай у Беларусі, як тут 
гаворыцца? Мяркуйце самі: на сёння (2016 год) ні 
ў адным абласным цэнтры Беларусі няма ніводнай 
беларускай школы! Ніводнай! Толькі ў сталіцы 
яшчэ тры-чатыры неяк “ліпяць”.

Вось так, шаноўныя. Гінем і без вайны. Гінем 
як нацыя. Як народ. Ну, а жыхары застануцца. Але 
ўжо пад іншым імем…

2016.

Каб дзеткі і не чулі 
яго…

У верасні 1989 года ў жыцці Савецкага Саюза 
адбылася важная падзея: Пленум ЦК КПСС прыняў 
платформу КПСС “Нацыянальная палітыка ў 
сучасных умовах” (апублікавана ў газеце “Правда” 
за 24 верасня 1989 г.). Помню, як звышуважліва я 
чытаў гэты дакумент. І чым глыбей учытваўся, тым 
мацней апаноўвалі мною расчараванне і песімізм. 
Таго, чаго чакаў, у платформе не вычытаў. А што 
вычытаў? А тое, што ўжо даўно набіла аскоміну і 
збрыдзела як фальш і дэмагогія.

Чытаю: “Особое значение приобретают вопро-
сы национальноязыковой политики в СССР. Ее 
основными принципами были и остаются свобод-
ное развитие и равноправие всех языков, добро-
вольный выбор языка обучения». Дабравольны 
выбар… Там жа на газеце – мой крык болю: 
“Дык жа ў нас гэта азначае, што беларускай мове 
будзе каюк! Халэмус! У нас уратаваць мову можа 
толькі адзін закон: навучанне на ёй павінна быць 
абавязковым ува ўсіх і дашкольных, і школьных 
установах. Ува ўсіх! Без вынятку! Так і толькі так!”

Прайшло дваццаць пяць гадоў. З трагічнай 
перавагай няроднай мовы і ў дзіцячых садках, 
і ў школе. Ды што – з перавагай! З поўным 
засіллем няроднай мовы! З поўным выцясненнем 
роднага слова з вучэбна-выхаваўчага працэсу. Каб 
беларускія дзеткі і не чулі яго ні ў садку, ні ў 
школе.

Вось такі, накінуты нам на пагібель, 
інтэрнацыяналізм. Адкуль і кім накінуты – 
пытанне лішняе.

2015.

Для чаго дзяржава?
Вялікі рускі філосаф Уладзімір Салаўёў на гэта 

пытанне адказаў калісьці прыкладна так: дзяржава 
існуе не для таго, каб ператварыць жыццё ў рай, а 
для таго, каб не даць яму канчаткова ператварыцца 
ў пекла.

Па самым вялікім рахунку ніхто лепш – 
глыбей, маштабней, істотней – на гэтае пытанне 
не адказаў.

2001.

Цытата з Канфуцыя
“Пакажыце мне, як спявае народ, і я скажу, як 

народам кіруюць і якая яго маральнасць!” – так 
усклікнуў аднойчы вялікі кітаец. Правату гэтых 
слоў кожны дзень пацвярджае наша сённяшняя 
рэчаіснасць – сотні і сотні прымітыўных, вульгар-
ных, пошлых “музычных” канцэртаў, якія выда-
юцца за сапраўднае мастацтва. І ніхто не можа 
стрымаць разгулу гэтай пошасці, ніхто не можа 
даць ёй рады. Дык і што будзе? Што будзе? У якога 
Канфуцыя шукаць адказу?

1999.

Агрэсія прымітыву
Вядомы ленінградскі навуковец Мікалай 

Скатаў (доктар навук, дырэктар Інстытута рускай 
літаратуры АН СССР) на старонках “Литературной 
газеты” (за 13 лістапада 1989 г.) піша: “Паўкультура 
– гэта не тое, што яшчэ не зусім культура, што 
дасягнула яе толькі напалову. Паўкультура 
супроцьстаіць культуры ў прынцыпе”. І далей: 
“Паўкультура вядзе не наверх да культуры, а ўніз, 
да адзічэння. Паўкультура спакуслівая і зручная, 
бо з ёю ўсё дазволена. Чалавеку паўкультуры ўсё 
можна…” І яшчэ: “Прымітыў прымата агрэсіўны. 
Гэта і ў літаратуры, і ў тэатры, і ў кіно, і ў музыцы. 
У музыцы цяпер асабліва, і асабліва ў нас”.

І так – агрэсія прымітыву ў культуры. Асабліва 

ў музыцы. Скатаў падкрэслівае: асабліва ў нас, у 
СССР. Хоць і ва ўсім свеце пачынае панаваць гэтая 
пошасць, аднак жа цікава ведаць: чаму яна асабліва 
агрэсіўная ў нас? Мы ж заўсёды ганарыліся вышы-
нёй эстэтычнага густу і маральнасцю нашага 
мастацтва. Што ж здарылася?..

Чытаю – і думаю пра сваё: як жа ў гэтым 
засіллі паўкультуры весці нацыянальнае адрад-
жэнне? Як? Толькі перамагаючы паўкультуру, то 
бок адзічэнне.

1989.

За скібачку 
хлеба

Знакамітая ленінградская паэтка Вольга 
Бергольц у сваёй “Аўтабіяграфіі” запісала: “Першы 
мой зборнік вершаў, выдадзены ў Ленінградзе з 
абедзвюма паэмамі прыкладна ў жніўні 1942 года, 
– у горадзе куплялі за хлеб ад 200 да 300 грамаў за 
кнігу. Вышэй гэтай цаны для мяне няма і не будзе”. 
У дні, калі тысячы ленінградцаў паміралі ад гола-
ду, за зборнічак вершаў людзі не шкадавалі аддаць 
200 і нават 300 грамаў хлеба. Якой жа якасці 
павінна была быць паэзія, каб галодны чытач 
адрываў ад роту выратоўчую скібку хлеба! І як жа 
яна людзям была патрэбна!

Факт, я думаю, у гісторыі сусветнай паэзіі – 
унікальны, адзінкавы. І вельмі паказальны для 
характарыстыкі тагачасных савецкіх чытачоў. Так-
так, савецкіх, дарагія мае, савецкіх! Як бы сёння 
хто ні крывіўся пры гучанні самога гэтага слова. 
О, якія былі ў нас чытачы паэзіі ў тыя неймавер-
на цяжкія, поўныя нягод і трагедый гады! Якія 
чытачы!..

1989.

Разгром 
«палітычных 

невукаў»
Акадэмік, дацэнт і тры героі Савецкага Саюза 

ўчынілі разгром патрыятычнай арганізацыі бела-
рускай моладзі “Талака” (“Вячэрні Мінск” за 21 
кастрычніка 1988 г., “Эвалюцыя палітычнага 
невуцтва”). Як бачна з загалоўка артыкула, 
масцітых аўтараў асабліва абурае “палітычнае 
невуцтва” талакоўцаў. У чым яно перш за ўсё 
выяўляецца? У тым, што маладыя людзі з пашанай 
ставяцца да гэтак званых беларускіх калабарантаў 
часу Другой сусветнай вайны. У прыватнасці, іх 
вельмі абурыла, што талакоўцы, будучы ў Вільні, 
пайшлі на клады і прыбралі магілу забітага 
ноччу на сваёй кватэры выдатнага беларуска-
га пісьменніка Францішка Аляхновіча. “Няўжо 
і магіла здрадніка Ф.Аляхновіча з’яўляецца 
помнікам?” – абураюцца навукоўцы і героі.

І, пракляцце! Якое цяжкае пракляцце 
звалілася на нас! Слаўны сын Беларусі і вялікі 
змагар-пакутнік за яе лепшую долю – аказваецца, 
здраднік! Той, хто бязмежна любіў Бацькаўшчыну 
і дзеля яе жыў і пісаў кнігі, – здраднік!

Дарэчы, Аляхновіча забілі не партызаны, а 
ворагі беларускага народа. Па камандзе з цэнтра, 
з Лубянкі.

1988.

На жаль, 
гэта праўда

“Вестник РХД” (№127, 1978 г.) апублікаваў 
інтэрв’ю А.Салжаніцына з І.Сапіэтам, урывак з 
якога перадрукаваў “Московский литератор” (за 
27 кастрычніка 1989 г.). Мяркуючы па ўрыўку, які 
я прачытаў, у інтэрв’ю знакамітага пісьменніка 
шмат цікавага, разумнага, справядлівага. Мяне, 
да прыкладу, вельмі ўразіла яго ацэнка творчасці 
А.Вазнясенскага. Цытую: “Сказал я Вознесенскому 
когда-то: «Нет у вас русской боли». Вот нет – 
так и нет. Не страдает его сердце ни прошлыми 
бедами России, ни нынешними». І як выснова: 
“Деревянное сердце, деревянное ухо…»

Паўтараю: “Няма русскага болю. Бо – 
драўлянае сэрца…”

Цяжка прыдумаць больш страшны прысуд 
паэту. Расійскі паэт без рускага болю? Беларускі 
паэт без беларускага болю? Нонсэнс! А колькі іх 
у нас гэтакіх – вершаробаў з драўляным сэрцам!

Наконт Вазнясенскага – на жаль, гэта праўда. 
Што ніяк не перашкаджае яму выдаваць свае 
зборнікі 200-тысячным накладам (кніга “Соблазн”, 
Масква, «Советский писатель», 1978 г.).

1989.

Пра майстэрства 
пісьменніка

За жыццё давялося сотні разоў чытаць думкі-
разважанні наконт майстэрства пісьменніка – 
паэта, празаіка, драматурга. Што яно ёсць у творы, 
у чым яго сутнасць і яго галоўны сакрэт?  Нядаўна 
прачытаў яшчэ адно вызначэнне – у артыкуле 
расійскага паэта Навума Каржавіна. На мой погляд 
– самае дакладнае, самае істотнае, сфармуляванае 
па самым вялікім рахунку. “Пісьменніку, – піша 
Каржавін, – перш за ўсё трэба баяцца схлусіць. 
Я кажу не толькі аб хлусні ва ўгоду ўладзе, 
але і аб хлусні ва ўгоду публіцы… (…) Уменне 
знаходзіць, адчуваць і гаварыць праўду – гэта і 
ёсць майстэрства” (“Московский литератор» за 27 
кастрычніка 1989 г.).

Так: калі пісьменнік не валодае гэтым уменнем 
– які сэнс гаварыць пра майстэрства? Майстэрства 
фармальных пошукаў? У абмен таго, дзеля чаго 
ўвогуле існуе літаратура – гаварыць людзям 
праўду?

Адгэтуль трэба пачынаць усякую размову пра 
майстэрства, адгэтуль!

1989.

ЧАсТНАЯ жИзНь

Елена ТОНКАЧЕВА:
«Занимаюсь танго 

и думаю 
о поступлении 

в магистратуру…»
Правозащитницу Елену Тонкачеву предупредили: 

визит в Беларусь до ноября 2017 года чреват 
для нее тремя годами лишения свободы.

Месяц назад Елена Тонкачева 
отправила электронное обраще-
ние в ГУВД Мингорисполкома 
об исключении ее из списка лиц, 
которым запрещен въезд в страну. 
ГУВД Мингорисполкома ответи-
ло на ее просьбу категорическим 
отказом.

А все началось 5 ноября 2014 
года. Тогда УВД Первомайского 
района г.Минска приняло решение 
о высылке Елены Тонкачевой из 
страны на три года на основании 
якобы административных право-
нарушений. Правозащитница и 
юрист пыталась обжаловать дан-
ное решение, но, увы, безрезуль-
татно.

В феврале 2015 года Елена 
покинула территорию Беларуси 
– улетела в Калининград. Сейчас 
она живет в Вильнюсе.

Конечно, ответ из ГУВД 
Мингорисполкома ее совсем не 
обрадовал.

– Честно говоря, я надеялась 
на положительный ответ, – поде-
лилась Елена Тонкачева своими 
чувствами с «Народной Волей». – 
И писала ходатайство исходя из 
того, что моя дочь – гражданка 
Республики Беларусь, студентка; 
что с Беларусью связана вся моя 
взрослая жизнь, начиная с 14 лет; 
что у нас есть свое жилье, а это 
значит, мне есть где жить; что 
у меня сохраняется постоянное 
место работы – значит, я не соби-
раюсь висеть на шее государства 
или обивать пороги биржи труда.

К тому же в последнее время 
достаточно громко обсуждалось, 
что поставлены под сомнение дей-
ствия МВД по привлечению граж-
дан к административной ответ-
ственности на основании «писем 
счастья». А самим МВД иници-
ировано обсуждение об отмене 
административного наказания за 
«незначительное превышение ско-
рости». А меня ведь официально 
выслали именно за это!

Кстати, когда меня высылали, 
то мотивировали это тем, что я 
представляю угрозу обществен-
ной безопасности – именно из-за 
штрафов за незначительное пре-
вышение скорости. При этом за 
год моего отсутствия в стране ста-
тистика МВД с этой точки зрения 
не улучшилась.

– лена, а чем вы сейчас зани-
маетесь в Вильнюсе?

– Веду правозащитную дея-
тельность с коллегами из белорус-
ских и международных органи-
заций, занимаюсь преподаватель-
ской работой по правам человека 
и международным механизмам их 
защиты, учу английский и литов-
ский языки, думаю о поступлении 
в магистратуру. Еще занимаюсь 
танго, исследую Литву и опыт 
литовцев по сохранению культур-
ного наследия, получаю удоволь-
ствие от прекрасной классической 
музыки, театра, джаза, знаком-
люсь с новыми людьми. Все это 
мне приносит радость.

Марина КОКТЫШ.

АВТОРИТеТНОе мНеНИе

Анна БОБУХ:
«Тушь под маркой
 Max Factor можно 

купить за один 
доллар, а продать 

за пять…»
Существует ли в Беларуси 

проблема сбыта контрафакт-
ной косметической продукции? 
Владелица первого и крупнейше-
го интернет-магазина косметики 
в Беларуси Пудра.by анна бобух 
сделала чистосердечное призна-
ние…

– Для Беларуси эта проблема 
стоит очень остро, так как про-
давать подделки выгодно из-за 
большой дельты между закуп-
кой и продажей, что позволяет 
продавцу существенно снижать 
цены за счет дешевой закупки, 
– призналась Анна. – Эти това-
ры не имеют контроля качества, 
и никто не знает, какой у них 
состав. Меня забрасывают пись-
мами с предложениями о закуп-
ках такой продукции, я хоро-
шо знаю цены серого рынка. 
Например, тушь под маркой Max 
Factor можно купить за один дол-
лар, а продать за пять. И так рабо-
тают многие, особенно на рын-
ках. Качество ужасает. Но много 

людей и не пробовали оригинал, 
чтобы сравнить.

Парфюм, который разливает-
ся в подвалах, – отдельная тема. 
Косметика напрямую контактиру-
ет с нашим телом, и покупка това-
ра без документов о прохождении 
тестов на качество может прине-
сти существенный вред здоровью.

Ведь все мы знаем товарищей 
с баулами, которые ходят по офи-
сам и продают якобы известные 
косметические марки, придумы-
вая разные мифы и уверяя, что 
продукция высокого качества. 
Это развод. Сейчас нарисовался 
еще один миф: к нам в магазин 
стали поступать звонки о том, 
что наши сотрудники ходят по 
офисам и предлагают купить кос-
метику. Это наглая ложь людей, 
которые хотят подзаработать на 
нашем имени. Покупка у нас осу-
ществляется строго через сайт – 
мы не практикуем никаких похо-
дов по домам и офисам. Не верьте 
мошенникам!

Схема Аршанскай бітвы, якая 
сталася галоўнай падзеяй у вайне 
нашай краіны з Маскоўшчынай 
1512–1522 гадоў. Разгром 
маскоўцаў пад Оршай маляўніча 
апісаны ў вядомай гістарычнай 
песні:
Масква стала наракаці,
Места Воршу пакідаці;
А як з Воршы ўцякалі
Рэчку невялічку пракліналі:
«Бадай ты, рэчка, 
 сто лет высыхала,
Як наша слава тутака прапала;
Бадай ты высыхала 

да сканчэння свету
Што нашай славанькі 
 ўжо нету».
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сУДьБА ЧеЛОВекА

Забытое имя  
ж и в о й  л е г е н д ы

Светлой памяти  
Алексея Ивановича Шубы,

героя Великой 
Отечественной войны,

главного врача  
1-й клинической 

больницы г.Минска 
посвящается

…В тот далекий сентябрьский день 1967 
года в мой служебный кабинет (я не так дав-
но был назначен главным государственным 
санитарным врачом г.Минска) быстрыми 
шагами вошел ладно скроенный, корена-
стый, невысокого роста человек и, протянув 
руку, представился: 

– Ваш сосед и коллега по врачебному 
сословию Шуба Алексей Иванович, прошу 
любить и жаловать – главный врач 1-й кли-
нической больницы. Давно собирался позна-
комиться со своими соседями, ведь наши 
учреждения расположены рядом, почти в 
одном огороде, вот и зашел познакомиться 
с новым начальником городской санитарно-
эпидемиологической службы. 

Шел непростой для меня 1967 год, новая, 
внезапно свалившаяся должность сдела-
ла меня заложником партийно-советской 
системы, оказывая постоянный прессинг. В 
условиях советского тоталитаризма нелегко 
было управлять сложным механизмом по 
обеспечению уже почти миллионного горо-
да Минска санитарно-эпидемиологическим 
благополучием. В своей новой должности я 
столкнулся с проявлениями так называемой 
«любви» советских граждан к советской вла-
сти. После каждого идеологического совет-
ского праздника на моем служебном столе 
скапливались своеобразные символы прояв-
ления этой «любви» народа к своим вождям. 
В молочной и колбасной продукции находи-
ли гвозди, проволоку, стекло и куски лезвий. 
Это была плата народа за ту «счастливую» 
жизнь, которую советская власть подарила 
своим гражданам.

Про все эти мелкие пакости я вынужден 
был писать длинные объяснения в партий-
ные органы, которые пытались переложить 
вину за эту «любовь беззаветную» на город-
скую санитарную службу и ее неэффектив-
ную работу, с чем я был в корне не согласен. 
Однако мое мнение оставалось при мне. 

Неожиданный приход в возглавляемое 
мной учреждение известного белорусского 
партизана, вокруг имени которого разго-
рались нешуточные баталии, связанные с 
какой-то тайной в его биографии, отодви-
нул от меня все текущие дела. Знаменитый 
партизанский командир, проявивший чудеса 
храбрости во время Великой Отечественной 
войны, за голову которого фашисты назна-
чали высокую цену, вдруг стал человеком, 
преследуемым сталинскими карательными 
органами.

Он был уволен с занимаемой должности 
заведующего Минским городским отделом 
здравоохранения, лишен заслуженных бое-
вых наград и званий. Живущие с ним рядом 
люди не могли понять, за что герой войны 
заслужил такую немилость от власти, кото-
рую он с оружием в руках защищал в труд-
ное для страны время, не щадя своей жизни. 
Его незапятнанная репутация была у всех 
на виду. Однако это никак не спасало его от 
сталинского произвола.

Несмотря на все гонения, Алексей 
Иванович Шуба продолжал работать рядо-
вым врачом-хирургом в 1-й клинической 
больнице г.Минска, исполняя свой врачеб-
ный долг, и лишь спустя много лет, в 1952 
году, был назначен главным врачом этой 
клиники. Сталинский режим не щадил нико-
го и на протяжении всего своего существо-
вания ломал судьбы людей, ставя челове-
ческую жизнь вне всяких законов. Сталин 
присвоил себе право Бога распоряжаться 
человеческой жизнью. Существовавшая в 
то время карательная система получила от 
«вождя всех народов» санкцию определять 
судьбу человека, распоряжаться его жизнью 
и смертью. Пришедший ко мне сосед, кол-
лега А.И.Шуба, герой отгремевшей войны, 
испытал безжалостность этой системы на 
себе.

Его неожиданный приход был для меня 
загадкой. Его простоватое на первый взгляд 
широкое скуластое лицо было невозмутимо, 
и по нему ничего нельзя было определить. 
На этом лице привлекали особое внимание 
большие серые, с крестьянской хитринкой 
и легким прищуром проницательные глаза. 
Они светились энергией, излучая едва сдер-
живаемое, не понятное для меня волнение, 
которое он пытался скрыть. Большой выпу-
клый лоб пересекали три ровные морщинки, 
а коренастая, крепко сколоченная фигура 
таила в себе необузданную силу, способную 
в любой момент вырваться на свободу. 

Разговор со мной Алексей Иванович 
начал в шутливой и слегка задиристой 
форме:

– Вот, зашел я к вам на огонек как к 
соседу, коллеге и однополчанину-партизану. 

Под прикрытием этого набора слов 
меня в упор расстреливали его пытливые 
глаза, словно проводя разведку перед боем. 
Энергия, исходящая из этих глаз, проникала 
в самую глубину души. Пытаясь освобо-
диться от его цепкого взгляда, я произнес, 
непроизвольно принимая его шутливый тон: 

– Ну какой же я партизан? Вот вы – 
партизан настоящий, об этом в Беларуси все 
знают. А что касается меня, то вы ведь меня 
в свой партизанский отряд не зачисляли. 
Поэтому и пришлось мне все годы окку-
пации Беларуси исполнять приказы моей 
мамы, которая не только меня, но и всю 
нашу семью спасала от фашистов.

Он отвел взгляд и ответил: 
– А ты на меня не обижайся. Я весь 

белорусский народ называю партизанами, 
так как всему нашему народу пришлось три 
года лихо хлебать на захваченной врагом 
родной земле.

И вдруг, пристально глянув мне в глаза, 
произнес:

– Ты мне лучше скажи, зачем ты сажа-

ешь в тюрьму партизанского врача из моей 
103-й партизанской бригады? Я веду речь о 
Богдановой, которая у тебя работает сани-
тарным врачом. Вот ответь мне прямо, не 
виляя в сторону: есть ли у тебя после этого 
человеческая совесть? Ведь ты войну знаешь 
не понаслышке, за годы немецкой оккупа-
ции всякое видел. Богданова, которую вы 
собрались запрятать за решетку из-за куска 
колбасы, одна без мужа растит троих детей. 
Эта хрупкая женщина во время войны мно-
гих людей спасла от смерти, вынося раненых 
с поля боя под непрерывным огнем про-
тивника. Если бы ты знал, что ей пришлось 
перенести и испытать, то, уверен, не лепил 
бы этой святой женщине уголовное дело за 
кусок колбасы.

Его серые глаза загорелись беспощад-
ным стальным блеском, вызывая ассоциа-
цию с дулом пистолета.

Необоснованное обвинение в мой адрес 
вывело меня из себя. Я понял, что при-
ход этого человека ко мне неслучаен. Это 
была хорошо спланированная и до конца им 
обдуманная акция, направленная на защиту 
партизанского врача Богдановой, которую 
обвиняют в получении взятки колбасными 
изделиями на Минском мясокомбинате.

Эта неприглядная история была моей 
большой головной болью, так как она ложи-
лась черным пятном на всю городскую 
санитарную службу, которую я возглавлял. 
Нелепость обвинения Шубы в мой адрес 
была очевидна, и это позволило мне в резких 
тонах ему возразить. 

Алексей Иванович встал со стула, подо-
шел ко мне и сказал: 

– Извини меня, я по-партизански про-
вел разведку боем и убедился, что дело не в 
тебе. Я вовсе не хотел тебя обидеть. Сейчас 
я как командир, изучив обстановку, знаю, 
как мне поступить. Только разреши мне вос-
пользоваться твоим служебным телефоном. 

На моих глазах он преобразился: я уви-
дел другого человека – боевого командира и 
несгибаемого воина, решительного и твердо 
уверенного в своей победе. Вскоре после 
звонка А.И.Шубы в мой кабинет вошел чело-
век в генеральской форме. Шуба представил 
мне его: Генеральный прокурор БССР, быв-
ший партизан 103-й партизанской бригады. 

Вошедший передал Алексею Ивановичу 
папку со словами: 

– Командир, я ваш приказ выпол-
нил. Вот папка с уголовным делом врача 
Богдановой. 

Взяв папку, А.И.Шуба обратился ко мне: 
– Я рад был с вами познакомиться и 

убедиться в том, что не вы являетесь иници-
атором затеянной против моей партизанки 
провокации. Пинимаю решение оградить 
эту святую женщину от необоснованных 
обвинений и преследований и состряпанные 
в ее адрес документы-обвинения на ваших 
глазах уничтожить.

Слова, сказанные в моем служебном 
кабинете героем Великой Отечественной 
войны А.И.Шубой, звучали как приказ, 
как приговор, и их произносил не главный 
врач 1-й клинической больницы г.Минска, а 
командир партизанской бригады. И то, что 
Генеральный прокурор БССР стоял перед 
своим командиром по стойке «смирно», под-
тверждало это впечатление. С этой минуты я 
понял, что война для Шубы не закончилась, 
он и в мирное время оставался команди-
ром для своих партизан, для всех тех, с кем 
защищал Родину, за кого был в ответе. Он 
вел свою партизанскую войну за справед-
ливость, и его железная воля и непреклон-
ная уверенность в правоте своего дела были 
непоколебимы.

А.И.Шуба торжественно достал из пап-
ки документы уголовного дела на Богданову, 
аккуратно положил их в стоящую на моем 
столе большую пепельницу и поджег в при-
сутствии Генерального прокурора БССР. 
Бумаги быстро превратились в пепел. Такой 
вот акт правосудия, совершенный по непи-
саным партизанским законам! 

Современному читателю эта история 
может показаться нелепой, но для старшего 
поколения разыгравшаяся в моем служеб-
ном кабинете драма – еще одно свидетель-
ство страшной болезни советского право-
судия и всего советского общества в целом. 
Советская действительность, в которой 
власть строилась на принципах беззакония, 
произвола  и грубой силы, взращенных ста-
линизмом, превратила правовую систему в 
систему лишения всех человеческих прав, 
включая право на свободу и жизнь. Вирус 
этой болезни, внедренный «отцом всех 
народов» в советское общество, отпечатал-
ся на генетическом уровне и превратился в 
наследственный фактор, который, невзирая 
ни на что, через много поколений продолжа-
ет поражать общество.

С той драматической истории началась 
моя дружба с партизанским героем Алексеем 
Ивановичем Шубой. Постепенно раскрыва-
лись для меня тайники его души, хотя он 
был скрытным по натуре, выработав это 
качество в период партизанской войны. 
Длительные беседы и совместный отдых в 
санатории «Криница» сблизили нас настоль-
ко, что однажды он поделится со мной своей 
тайной, обнажив боль, нанесенную ему без-
жалостным сталинским режимом. 

Постоянно кровоточащая душевная 
рана, вызванная незаслуженными обвине-
ниями, подкосила его могучий организм, но 
не сломила его волю и мужество. Во имя 
справедливости он вступил в смертельную 
схватку со сталинскими палачами, отстаивая 
свою честь и человеческое достоинство.

С первых дней войны А.И.Шуба был 
призван в армию и, как врач-хирург, про-

работавший два года главным врачом 
Стародорожской районной больницы в 
Минской области, был назначен коман-
диром санитарного поезда, вывозивше-
го раненых из-под Бреста в самом начале 
войны. Наполненный до отказа ранеными 
красноармейцами санитарный поезд безо 
всякого воинского сопровождения дви-
гался по направлению к Минску. В райо-
не Барановичей эшелон подвергся жесто-
кой атаке немецких бомбардировщиков и 
обстрелу со стороны немецких диверсантов. 
Медицинский персонал состоял из 50 моло-
деньких девушек-медсестер и санитарок. Все 
они, впервые в жизни попав в самое пекло 
войны, охваченные паникой и смертельным 
страхом, выпрыгивали из горящего поезда и 
бросались к темневшему вблизи лесу. Поезд 
горел. Обездвиженный, разбитый, он был 
хорошей мишенью для немецких самолетов 
и со всех сторон по вагонам били автомат-
ные очереди  находящихся в засаде немец-
ких диверсантов. Весь эшелон превратился 
в огненное пекло, в котором погибали ране-
ные красноармейцы. Вокруг раздавались 
крики и стоны сгорающих заживо бойцов.

Командир санитарного поезда сжимал 
в руках бесполезный пистолет. Впервые в 
жизни он растерялся – он как врач не мог 
оказать помощь раненым. В отчаянии он 
попытался найти кого-нибудь из своей жен-
ской команды.

Передвигаясь от одной воронки к дру-
гой, Алексей Иванович вдруг услышал пове-
лительный окрик: «Стой, сука, на месте!» 
Его со всех сторон окружили, сверкая мали-
новыми нашивками, чекисты заградотряда. 
Они сорвали с него знаки отличия, и их 
командир с перекошенным от злобы лицом 
сказал: «Ты что, сука, со своими шкура-
ми бросил раненых и бежишь к немцам?!» 
Командир представился Соколовским. Он 
предложил Шубе перед смертью помолить-
ся и разрешил найти воронку поглубже, на 
краю которой он от имени советской власти 
его расстреляет и тут же похоронит.

А.И.Шуба вспоминал: «Я никогда не 
забуду тот кошмар! Обвинения в дезер-
тирстве, в предательстве заставили меня 
очнуться и взять себя в руки. Передо мной 
стоял палач с большими ромбами на пет-
лицах и малиновыми нашивками. Я сразу 
вспомнил свою родную деревню и моих зем-
ляков, которых такие же убийцы в мали-
новых нашивках расстреливали от имени 
советской власти. За то, что верили в Бога и 
не давали сносить церковь.

Этот, обвиняющий меня в трусости, был 
из той же когорты преступников. Он мне 
сказал: «Ты у меня сегодня пожалеешь, что 
родился на белый свет, а твоих шлюх мой 
отряд выловит по одной, чтобы они не убла-
жали немцев. Ты подохнешь, а они все умрут 
после тебя». Услышав, что моих молоденьких 
девчат, только начавших жить, ждет смерть, 
я решил умереть с чувством собственного 
достоинства, защищая себя и мой ни в чем 
не повинный женский коллектив. Проходя 
мимо кучи песка, я, улучив момент, чтобы не 
видели мои конвойные, захватил пригоршню 
песка…

Найдя удобную для расстрела воронку, 
Соколовский приказал мне встать на ее край 
и отдал приказ автоматчикам приготовиться 
к стрельбе. Нацепив очки, он стал читать 
приговор. Его губы шевелились, но слов я не 
слышал. Решившись, я сыпанул песок прямо 
в глаза автоматчикам и изо всей силы ударил 
в лицо чекиста, целясь в очки. Ослепленные 
песком автоматчики выронили оружие  и 
беспомощно топтались на краю моей моги-
лы, протирая глаза и крича от боли. А чекист 
после моего удара плашмя завалился в им же 
выбранную воронку, в которой собирался 
меня похоронить. Не раздумывая ни секун-
ды, я спрыгнул с насыпи и бросился бежать. 
Раздались автоматные очереди, но я был уже 
вне их досягаемости.

Наступила ночь, которая не принесла 
мне покоя. Багровым закатом отсвечивал 
догорающий эшелон, по дорогам двигались в 
сторону Минска на восток колонны танков, 
сытые немцы гнали толпы пленных красно-
армейцев, шедших, опустив головы, длинны-
ми колоннами.

Не найдя своих медсестер и санитарок, 
в этом лесу рядом с шоссе, по которому гна-
ли тысячи наших пленных, я поклялся ото-
мстить врагу за поруганную Родину, за свой 
народ, который предали советские вожди во 
главе со Сталиным. Чтобы исполнить эту 
клятву, надо было дойти до родной деревни, 
до своего дома и поднять народ на борьбу, 
как это делали когда-то отцы и деды – в 
трудные минуты они обращались к народу и 
всегда в народе черпали силы и уверенность 
в победе.

Маленькая белорусская деревня 
Подоресье, в которой я родился и вырос, 
расположена в Стародорожском районе 
Минской области. Добравшись до дома, я 
снова почувствовал себя хозяином своей 
судьбы, ответственным за всех, кто рядом 
со мной. Народ ко мне потянулся, ведь за 
два года, что я проработал главным врачом в 
районной больнице, я многих  спас от болез-
ней, был здесь своим, и люди мне поверили и 
пошли за мной защищать Родину.

К декабрю 1941 года организовалась 
партизанская группа, состоящая из близ-
ких мне людей. С этого момента моим бое-
вым оружием стал не только автомат, но 
и хирургический скальпель. Из автомата я 
убивал фашистов, а с помощью скальпеля 
спасал людей. Моя партизанская группа рос-
ла, можно сказать, не по дням, а по часам и 
вскоре превратилась в полноценный пар-
тизанский отряд. С июня 1942 года я стал 

его командиром, и нас признала Москва. 
За мою голову немцы объявили награду. А 
я всегда помнил клятву, которую дал себе, 
когда на моих глазах горели и умирали бес-
помощные раненые красноармейцы, а я, 
врач и командир, ничем не мог им помочь. 
Командуя партизанским отрядом, я всегда 
оставался врачом, исполняя свой професси-
ональный долг и клятву Гиппократа, данную 
после окончания Минского медицинского 
института. Эта клятва оставалась для меня 
священной во все времена.

Я воевал не за Сталина, не за совет-
скую власть, от которой ничего хорошего 
не видел, я воевал за свою Беларусь, свою 
деревню и за свой дом. Я воевал за то, что-
бы больше не видеть горящих раненых, и 
за другую, как я надеялся, лучшую жизнь, 
которая должна наступить после победы над 
врагом. Там, где действовал мой отряд, под 
ногами фашистов горела земля.

Уже к марту 1943 года мой партизанский 
отряд вырос до партизанской бригады. Под 
моим командованием были тысячи бойцов, 
и я считаю своим самым большим дости-
жением участие моей бригады в операции 
«Багратион», направленной на освобожде-
ние Беларуси. Я был счастлив, что участво-
вал в этой битве, что сумел со своей парти-
занской бригадой приобщиться к великой 
Победе. Я был горд, что через три года со 
дня начала войны, 22 июня 1944 года, я 
выполнил данную себе клятву – отомстить 
врагу за беды и страдания моего народа, за 
тех погибших в огне беспомощных раненых. 
Мой боевой труд был отмечен присвоением 
мне воинского звания полковника и высоко-
го звания Героя Советского Союза.

Однако вместо наград меня ожидал 
арест, я был сослан в ГУЛАГ.

Все начиналось вроде хорошо: родную 
Беларусь освободили от врага, война пере-
двинулась на запад, меня направили на 
работу в Минск восстанавливать систему 
здравоохранения в должности заведующего 
отделом охраны здоровья Минского гори-
сполкома. Мое благополучие закончилось 
после того, как один из моих партизан, рабо-
тавший в Москве секретарем ЦК комсомола, 
выдвинул меня делегатом XI съезда ВЛКСМ, 
который прошел в Москве с 29 марта по 7 
апреля 1949 года. С этого момента и нача-
лись мои злоключения. На этом съезде, будь 
он трижды неладен, я столкнулся в упор с 
чекистом, который 23 июня 1941 года пытал-
ся меня похоронить в той самой воронке.

Увидев его, я вспомнил страшный бой, 
который я выиграл у смерти. Восемь лет 
прошло с того памятного для нас обоих дня. 
Я избежал смерти благодаря находчивости 
и удаче, которую мне подарил Господь, а он 
на всю жизнь запомнил «недостреленного 
дезертира» Шубу. Соколовский в то время 
работал прокурором города Москвы и, как 
и я, был делегатом съезда ВЛКСМ. Я до этой 
встречи много раз видел его во сне (вот и 
не верь снам после этого). Теперь он  стоял 
передо мной в прокурорском костюме, на 
его груди, как и у меня, сверкали ордена 
и медали, а вот красное надменное лицо с 
черной повязкой, закрывающей один глаз, 
потеряло то злобное выражение, которое я 
запомнил навсегда. Я только сейчас понял, 
что, спасаясь от расстрела, я ударом кулака 
выбил ему глаз.

Я не искал оправдания случившемуся. Я 
спасал жизнь, а он пытался меня без суда и 
следствия расстрелять. Он сам, лично вынес 
мне приговор, он не стал слушать моих объ-
яснений, как, по-видимому, делал не один 
раз. Он приговорил к смерти не только меня, 
но и весь женский медицинский персонал, 
состоящий практически из детей, юных дев-
чонок, не успевших к началу войны окончить 
школу. Они прошли подготовку в рамках 
школьной программы гражданской обороны 
и вызвались добровольно исполнить свой 
патриотический долг, они попали на этот 
роковой поезд в самый последний момент, я 
с ними даже не успел познакомиться.

Я не считал Соколовского своим вра-
гом, понимая, что мы оба попали под зако-
ны военного времени. Я, даже пройдя все 
тяготы партизанской жизни, мысленно его 
оправдывал, считая, что в той обстанов-
ке у него не было времени разбираться со 
мной. Меня удивляло другое: как мог уважа-
ющий себя офицер отдать команду расстре-
лять 50 молодых девчонок только за то, что 
они, никогда не видевшие войны, пытались 
укрыться от падающих на их головы бомб? Я 
до сих пор не знаю, остался ли кто-нибудь из 
них жив. Но именно этот его бесчеловечный 
приказ определил мои дальнейшие действия 
и дал мне решимость начать сопротивление. 
Поэтому в тот удар я вложил тогда все свои 
силы, защищая не только себя, но и свой ни 
в чем не повинный коллектив. Мои ответ-
ные действия, как и действия Соколовского, 
были вызваны нелепостью и сумятицей, 
связанной с внезапно начавшейся войной. 
Поэтому я, руководствуясь принципом «на 
войне, как на войне, – всякое бывает», ста-
рался оправдать действия Соколовского и 
свое поведение.

Однако дальнейшие события изменили 
мое мнение о чекисте Соколовском, кото-
рый, как и все сталинские палачи, везде и 
всюду видели врагов, никогда никому не 
верили и помнили, что, если враг не сдается, 
его уничтожают. 

Соколовский с той первой встречи 
видел во мне врага, для него я оставал-
ся дезертиром, убежавшим от расстрела, 
в придачу ко всему выбившим ему глаз. 
Он рассматривал встречу со мной как уда-
чу, и никакие доводы не могли изменить 
его мнение. Увидев своего врага живым и 

невредимым в Кремле в качестве делегата 
XI съезда ВЛКСМ, чекист Соколовский, не 
раздумывая ни секунды, написал на имя 
Берии докладную, в которой изложил свое 
видение обстоятельств вражеских действий 
изменника и дезертира Шубы.

Сразу после встречи с Соколовским за 
мной начал ходить «хвост», и я, как пар-
тизан-подпольщик, заметил слежку сразу и 
попросил разведчиков из моей партизан-
ской бригады, которые за прошедшее после 
войны время не потеряли профессионализ-
ма, проследить, откуда тянутся паучьи нити. 
Вскоре я получил исчерпывающие сведе-
ния о том, что моей персоной занимается 
Министерство государственной безопасно-
сти БССР и лично ее руководитель Цанава.

Моя работа в городском отделе здра-
воохранения превратилась в пытку. Я ждал 
ареста каждую минуту, приготовил именной 
пистолет – в случае ареста решил живым 
не сдаваться. В глубине души не сомневал-
ся, что впереди меня ожидают пытки. Во 
время войны я насмотрелся на действия 
чекистов, которые по необоснованным 
доносам расстреливали моих боевых товари-
щей. Никакие силы не могли их вырвать из 
цепких рук сталинских опричников, произ-
вол которых достиг небывалых масштабов. 
Страна дрожала от ужаса, никто пикнуть 
не смел. Ночной стук в дверь означал арест 
и смерть. Я готовился к самому худше-
му, ведь для Соколовского и его коллег я 
по-прежнему оставался врагом, и никакие 
мои заслуги перед Отечеством не имели для 
них никакого значения, а выбитый «пре-
дателем» Шубой глаз чекиста требовал воз-
мездия. И час расплаты наступил.

Утром мне позвонил председатель 
Мингорисполкома и пригласил на внеоче-
редную планерку в свой кабинет. Это пригла-
шение было ловушкой. Как только я открыл 
дверь, меня схватили со всех сторон дюжие 
молодчики в штатском, они тщательно обы-
скали меня, нашли и изъяли мой именной 
пистолет и, заломав руки, усадили на стоя-
щий в кабинете диван. Бледный от волнения 
председатель исполкома бывший партизан 
– ведь в то время вся власть в БССР была 
партизанской, старался на меня не смотреть. 
Ему явно было стыдно за то, что с его помо-
щью меня заманили в ловушку, ведь я этому 
человеку верил, а он молчал, но я видел, как 
дрожали его руки, которые он старался пря-
тать в карманы. Старший оперативник груп-
пы захвата объявил мне, что я арестован 
органами Министерства государственной 
безопасности, и предложил мне доброволь-
но, не привлекая внимания к своей персоне, 
спокойно покинуть здание горисполкома. 
По-видимому, в задачу оперативников вхо-
дил мой арест без лишнего шума, поэтому 
на меня не надели наручников. В окружении 
чекистов я добрался до машины, которая 
через несколько минут доставила нас к ста-
ринному зданию минской тюрьмы, распо-
ложенной на улице Володарского. Машина 
остановилась перед большими воротами, 
которые никак не хотели открываться, что-
то заело в механизме, и мне приказали поки-
нуть машину. Оценив сложившуюся обста-
новку и сгруппировавшись, я выпрыгнул из 
машины, нанес сильный удар правой ногой 
в пах стоящему справа от меня чекисту и, не 
расслабляясь, пружинистым ударом в шею 
вырубил второго, стоявшего прямо передо 
мной, который командовал моим арестом.

Путь к свободе был открыт – два чеки-
ста лежали возле машины и не подавали 
признаков жизни, а два других возились 
с упрямыми воротами. Я бросился бежать 
вниз, к улице Немиге, понимая, что нахо-
жусь в самом центре Минска и моим спасе-
нием являются люди, в толпе которых мне 
было легче всего спрятаться. Я хорошо знал 
город, легко в нем ориентировался и пони-
мал только одно: мне надо залечь на дно до 
тех пор, пока чекисты не перекрыли город и 
не объявили меня в розыск. У меня родился 
план: найти моего ординарца, с которым я 
прошагал все три года партизанской войны. 
Он жил в районе Червенского рынка и, на 
мое счастье, оказался дома.

– Ваня, спасай командира! Вывези меня 
из Минска партизанским способом. За мной 
идет охота.

Немногословный, быстрый на подъем 
Ваня был очень смышленым и деловитым не 
по годам молодым человеком. У него на все 
случаи жизни были хозяйственные заготов-
ки. Он меня не раз выручал и в самых труд-
ных ситуациях проявлял удивительную сме-
калку. Без всякой суеты Ваня запряг лошадь, 
соорудил удобную постель из трех меховых 
полушубков, оставшихся в его хозяйстве со 
времен войны, пристроил пятилитровую 
бутыль самогона «для сугрева», а к ней при-
плюсовал домашний хлеб и большой кусок 
сала, забросал для маскировки телегу дрова-
ми и сказал: «Командир! Можем ехать! Мы 
всегда уходили живыми от немцев, уйдем 
и от чекистов!» Телега с дровами пересекла 
весь город, медленно проехала мимо выстав-
ленных вдоль и поперек чекистских постов и 
взяла курс на Москву.

Я принял решение вернуться в Москву 
и обратиться к своему бывшему партизану 
– секретарю ЦК ВЛКСМ, который мог на 
самом верху объяснить, что всю свою жизнь 
я отдал советской власти и в трудную мину-
ту с оружием в руках защищал ее, вся моя 
жизнь прошла на виду многих людей, и, кро-
ме честного служения своему народу, у меня 
в помыслах ничего не было. Это уже потом 
я понял, каким в то время был наивным 
глупцом, полагаясь на то, что в Кремле могут 
оценить мою ничем не запятнанную жизнь. 
Путь до Москвы на телеге мы преодолели за 

пару недель, и я, чтобы не вовлекать своего 
спасителя в неприятности, приказал Ивану 
отправиться в обратный путь в Минск, одна-
ко, выслушав меня, он пытался возражать, 
так как чувствовал нависшую надо мной 
смертельную опасность и всеми силами 
пытался мне помочь. Но я был неумолим и 
оставался для него командиром. И он, зная 
мой характер, вынужден был подчиниться.

Приехав в Москву, я пришел домой к 
своему приятелю – секретарю ЦК комсо-
мола, и он после нашего разговора попро-
сился на прием к товарищу Сталину. Сталин, 
выслушав его, пригласил к себе Берию и 
спросил у него, в чем состоит вина извест-
ного партизанского командира, получив-
шего высокие награды. Берия, зная особую 
любовь Сталина к чекистам, произнес длин-
ную речь в защиту спецорганов и, обраща-
ясь к моему другу, заявил: «Шуба находится 
у тебя, так ты ему передай, чтобы он пере-
стал, как заяц, бегать и петлять, и еще спро-
си, за что он калечит моих сотрудников?» И, 
обращаясь к Сталину, сказал: «Он одному из 
наших людей выбил глаз, другому раздробил 
яйца, третьему сломал ребра. Если он ни в 
чем не виноват, пускай едет домой, в Минск, 
наши органы – самые справедливые в мире, 
ему нечего бояться, так ему и передай!»

С тем я покинул Москву, а на перроне 
Минского вокзала был арестован, на меня 
сразу надели наручники, жестоко избили и 
объявили, что я не Шуба Алексей Иванович, 
а Иванов Николай Петрович – предатель и 
немецкий холуй, присвоивший документы 
легендарного белорусского партизана Шубы. 
Через неделю мне зачитали приговор особо-
го совещания, в котором говорилось, что я, 
Иванов Николай Петрович, являюсь врагом 
советского государства, дезертиром, при-
своившим документы Алексея Ивановича 
Шубы. По 58-й статье я был осужден на 10 
лет и отправлен в Колымские лагеря. 

Мне повезло, что я не добрался до 
Колымы, а в пересыльной Красноярской 
тюрьме на очередном этапе встретил чело-
века из моей бригады, бывшего партизан-
ского разведчика, который в звании генера-
ла инспектировал это тюремное заведение. 
Увидев его во дворе тюрьмы, я окликнул 
его партизанской кличкой – Сова. Ему ее 
дали за то, что он всегда ходил в разведку 
по ночам и, обладая прекрасным зрением, 
хорошо во всем ориентировался. Услышав 
свой позывной, он подошел ко мне, опере-
жая бросившихся ко мне конвойных. «Сова, 
– кричал я охрипшим от волнения голосом, 
– спасай своего командира!» Я от слабости 
не мог идти, и генерал нес меня на руках, 
а за ним бежали перепуганный начальник 
конвоя и начальник Красноярской тюрьмы. 
Они оба пытались убедить генерала, что я 
не Шуба, а изменник и предатель Иванов. 
Генерал был их прямым начальником, он им 
оставил расписку и привез меня в Москву. 
Вновь начались допросы на Лубянке, и нако-
нец мне зачитали приговор: «За трусость 
и малодушие, проявленные в первые дни 
войны, Шуба Алексей Иванович лишается 
воинского звания и всех боевых наград».

Платой за мое служение Родине мне ста-
ла жизнь, а вот мои спасители пострадали. 
Им не могли простить их добрых человече-
ских качеств и поступков. Оба мои партиза-
на потеряли работу – и секретарь ЦК ком-
сомола, и генерал МГБ были отправлены в 
отставку лишь за то, что не потеряли своего 
человеческого облика, находясь среди убийц. 
Я вернулся в Минск, в ставшую мне родной 
1-ю клиническую больницу, на должность 
рядового врача-хирурга. В 1952 году умер 
Соколовский, и мне стало немного легче – он 
ведь никак не мог успокоиться и смириться с 
мыслью, что я не умираю мучительной смер-
тью в ГУЛАГе. Сразу же после его смерти я 
был назначен главным врачом 1-й клиниче-
ской больницы».

На этом Алексей Иванович закончил 
свой рассказ. 

В 1969 году партизаны 103-й бригады на 
встрече с 1-м секретарем ЦК КПБ, бывшим 
партизаном П.М.Машеровым обратились к 
нему с просьбой реабилитировать их коман-
дира Алексея Ивановича Шубу. Так родилась 
мысль присвоить А.И.Шубе звание Героя 
Социалистического Труда за боевые заслуги 
и мирный труд.

Петр Миронович Машеров хорошо знал 
отважного партизана А.И.Шубу и был глу-
боко убежден в том, что он незаслуженно 
попал в опалу к чекистам. Машеров был 
порядочным и честным человеком, Героем 

Советского Союза, но даже ему было непро-
сто реабилитировать героя войны, партизан-
ского командира. Благодаря его стараниям 4 
февраля 1969 года появился указ Президиума 
Верховного Совета СССР о присвоении зва-
ния Героя Социалистического Труда Шубе 
А.И. с вручением ордена Ленина и Золотой 
Звезды «Серп и Молот» за мирный труд и 
ратные подвиги. Я помню тот радостный для 
А.И.Шубы день, когда указ о его награжде-
нии, опубликованный во всех центральных 
газетах, возвращал его честное имя. В тот 
день я пришел его поздравить, и он, помо-
лодевший от волнения, с легким румянцем 
на щеках, сидя в огромном старинном крес-
ле в кабинете главного врача 1-й клиниче-
ской больницы, принимал многочисленные 
поздравления. Он так долго ждал окончания 
затеянной с ним незаслуженной войны!

Однако праздновать победу было рано. 
Вслед за радостью пришло отрезвление в 
виде очередного доноса, который в связи 
с полученной высокой наградой пришел в 
Кремль на адрес Л.И.Брежнева, генераль-
ного секретаря ЦК КПСС. Этот документ 
был подписан группой партизан знаменитой  
103-й партизанской бригады имени 
С.М.Кирова. В нем критиковались и даже 
назывались вражескими действия команди-
ра партизанской бригады А.И.Шубы, кото-
рый, по их мнению, поступил неправильно, 
прорывая кольцо немецкой блокады, при-
няв решение разместить раненых у местного 
населения. При этом большая часть раненых 
погибла, а выжившие не могли простить 
командиру смерть своих товарищей.

Страшный удар вновь постиг легендар-
ного партизана. Он, командир партизанской 
бригады, принял в то непростое время, по 
его мнению, единственно правильное реше-
ние, поскольку с обозом раненых прорвать 
кольцо блокады, сжимаемое немцами, было 
нереально. Спасая бригаду от полного унич-
тожения, он на свой страх и риск оставил 
раненых у местных жителей. Бригада, руко-
водимая А.И.Шубой, прорвав немецкую бло-
каду, была спасена, а часть раненых, кото-
рых выдали фашистам, была уничтожена. 
С позиции выживших партизан действия 
командира А.И.Шубы были неправильными 
и полученная им высокая награда была неза-
служенной. 

Л.И.Брежнев принял решение во всем 
разобраться, найти истину, во время воен-
ных учений «Днепр» восстановить по сохра-
нившимся партизанским картам истинное 
положение 103-й партизанской бригады и 
в соответствии с этим дать заключение о 
правомерности действий и правильности 
принятого командиром решения.

А.И.Шуба тяжело переживал новые 
обвинения в свой адрес. Он перенес несколь-
ко инсультов. Оправдательный вердикт, в 
котором решения командира партизанской 
бригады были признаны единственно пра-
вильными, его уже не радовал, он превра-
тился в тяжело больного, умирающего чело-
века.

Расставаясь со мной, он сказал: 
«Сталинизм пустил глубокие корни, кото-
рые похожи на метастазы раковой опухоли, 
они глубоко проросли в сознание нашего 
общества».

Эти слова произнес врач и герой 
Великой Отечественной войны, ставший 
живой легендой, образцом мужества и люб-
ви к своей многострадальной Родине. Он 
ушел из жизни 26 декабря 1971 года, похоро-
нен на Восточном кладбище Минска.

Война А.И.Шубы с уродливой сталин-
ской системой за свое честное имя окончи-
лась для него физической смертью. Я скло-
няю голову перед непоколебимым муже-
ством этого человека. 

Жаль, что в названиях улиц современ-
ного Минска до сих пор не нашлось места 
герою Великой Отечественной Войны 
А.И.Шубе, его имя не известно новому поко-
лению. Лишь приехав в родные края героя-
партизана, в маленькую белорусскую дерев-
ню Осовец Любанского района Минской 
области, я увидел улицу, названную именем 
А.И.Шубы.

У многих в памяти А.И.Шуба остался 
человеком, честно выполнившим свой долг 
перед Родиной. Попав под страшный каток 
сталинской репрессивной машины, он про-
шел тяжкие испытания, перенес незаслужен-
ные тяжелейшие обвинения, но не согнулся. 
Он ушел из жизни, отстояв в смертельной 
борьбе со сталинским режимом свое честное 
имя.

а с О б а

Валерий МУРОХ
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

сЯмеЙНЫЯ сУВЯзІ

Сваяк і
У 1960-я гады па Савецкім Саюзе хадзіў жарт: “Не имей сто друзей,  

а женись, как Аджубей”. Сапраўды, журналіст Аляксей Аджубей,  
які ўзяў шлюб з дачкой Мікіты Хрушчова, зрабіў фантастычную кар’еру. 
А каму-небудзь з беларускіх палітыкаў і чыноўнікаў сваяцтва дапамагло 

дасягнуць вышынь у палітыцы, гаспадарчай сферы і культуры? 
“Народная Воля” адшукала некаторыя 

 цікавыя гісторыі з жыцця айчыннай эліты. 
Шлюб у брэжнеўскім 

Палітбюро
Цягам усёй савецкай гісторыі сяброўства 

паміж вышэйшымі маскоўскімі чыноўнікамі 
або нават іх кантакты па-за службай не 
віталіся. Падазроныя генсекі баяліся, што 
такім чынам супраць іх плятуцца змовы. 
Што тут ужо казаць пра сваяцтва! Але ў 
кожнага правіла існуюць выключэнні. 

У 1965 годзе лідара БССР Кірылу 
Мазурава перавялі на павышэнне ў Маскву, 
дзе ён стаў першым 
намеснікам старшыні 
ўрада і членам 
Палітбюро. Разам з 
бацькам у сталіцу 
СССР пераехала сям’я: 
жонка і дзве дачкі – 
17-гадовая Наталля і 
15-гадовая Алена. Праз 
пэўны час Наталля 
пачала сустракацца 
з уладзімірам 
Капітонавым. Бацька 
апошняга, Іван Капітонаў, цягам усіх гадоў 
“застою” з’яўляўся сакратаром ЦК КПСС і 
адказваў за прызначэнне кадраў. Маладыя 
пабраліся шлюбам.

Сваяцтва з верным брэжнеўскім 
паплечнікам не дапамагло Мазураву: у 
1978 годзе яго пасля канфлікту з “дарагім 
Леанідам Ільічом” накіравалі на пенсію. 
Паводле адной з версій, Кірыл Трафімавіч 
у кулуарах дазволіў сабе засумнявацца, ці 
варты Брэжнеў чарговай, трэцяй па ліку, 
зоркі Героя Савецкага Саюза. Капітонова 
адправілі ў адстаўку ўжо пры Гарбачове.

Але шлюб яго дачкі аказаўся мацнейшы 
за палітычную кан’юнктуру. Паводле звестак 
на сярэдзіну 2000-х, Уладзімір Капітонаў 
працаваў намеснікам кіраўніка прэс-
службы Маскоўскай гарадской думы. А вось 
Наталля Капітонава абараніла доктарскую 
дысертацыю па гісторыі. Яна дагэтуль 
выкладае ў МГІМО і з’яўляецца адным з 
вядучых спецыялістаў па знешняй палітыцы 
Вялікабрытаніі. 

Сваяк Машэрава – шэф КДБ
Цікава, што ў Пятра Машэрава, як і ў 

Кірылы Мазурава, таксама нарадзіліся дзве 
дачкі. Прычым іх таксама звалі Наталля і 
Алена!

Наталля працавала ў БДУ, была 
прэзідэнтам Беларускага саюза імя 
П.Машэрава “Зніч”, які аказваў дапамогу 
ахвярам Чарнобылю. На пачатку  
1990-х гэта арганізацыя выступала адным 
з сузаснавальнікаў першага “Славянскага 
базару”. 

Праз дачку Машэраў стаў сваяком 
старшыні КДБ БССР Васіля Пятрова (займаў 
гэту пасаду ў 1959–1970 гадах). Як сцвярджае 
журналіст славамір антановіч, пасля 
разводу з першым мужам Наталля ўзяла 
шлюб з сынам Пятрова. У іх нарадзілася трое 
дзяцей, ёсць сямёра унукаў (дарэчы, двое з 
іх – блізняты).

Як дзядька і пляменнік 
партыю не падзялілі 

Апошнія 20 гадоў палітык сяргей 
Калякін знаходзіцца ў апазіцыі. А вось у 1996 
годзе ён лічыўся адным з самых уплывовых 
палітыкаў. Партыя камуністаў Беларуская, 
якую ён узначальваў, сфарміравала буйную 
фракцыю ў Вярхоўным Савеце 13-га 
склікання. Калякін прэтэндаваў і на пасаду 
спікера, але саступіў сямёну шарэцкаму.

Безумоўна, гэтых поспехаў Сяргей 
Іванавіч дасягнуў самастойна. А вось старту 
кар’еры, як мяркуе хто-ніхто, мог паспрыяць 
дзядзька Мікалай Дземянцей – сакратар ЦК 
КПБ па сельскай гаспадарцы (1979–1989) і 
спікер Вярхоўнага Савета 12-га склікання 
(1990–1991). Распад СССР 39-гадовы Калякін 
сустрэў на пасадзе першага сакратара 
Савецкага райкама КПБ горада Мінска. 
Праўда, сам Калякін адмаўляе факт якой-
небудзь дапамогі: “Што тычыцца пратэкцыі 
бацькоў або іншых сваякоў у прынцыпе, то 
ў нашай сям’і гэта было проста немагчыма. 
Я ж у Мінскім радыётэхнічным інстытуце 
пачынаў вучыцца на вячэрнім аддзяленні, на 
дзённае паступіць не змог. Пасля першага 
курса сышоў на два гады тэрміновай службы 
ў войска. Вярнуўся на студэнцкую лаву 
і толькі пасля трэцяга курса перавёўся на 
дзённае аддзяленне”.

Цікава, што дзевяць гадоў таму, у 2006-м, 
паміж дзядзькам і пляменнікам прабегла 
чорная кошка. Разам з іншымі былымі 
савецкімі партыйцамі (напрыклад, экс-
прэм’ерамі БССР аляксандрам аксёнавым 
і Міхаілам Кавалёвым) Дземянцей падпісаў 
ліст, у якім заклікаў да аб’яднання дзве 
камуністычныя партыі: апазіцыйную 
Партыю камуністаў Беларускую (ПКБ), якую 
ўзначальваў яго пляменнік, і прадзяржаўную 
Камуністычную партыю Беларусі (КПБ). 
Прычым на платформе КПБ. Калякін змог 
адстаяць сваё дзецішча. Пазней Дземянцей 
заявіў, што не размаўляе з пляменнікам. А 
вось той выказваўся пра дзядзьку з павагай.

Дачка – пісьменніца, 
 унук – фігурыст

Кар’ера аляксандра радзькова, лідара 
“Белай Русі” (а ў мінулым – міністра адукацыі 
і першага намесніка кіраўніка Адміністрацыі 
прэзідэнта), пачыналася ў Магілёўскім 
педагагічным інстытуце (цяпер Магілёўскі 
ўніверсітэт імя Куляшова). Радзькоў стаў 
яго рэктарам, 
абараніў доктарскую 
дысертацыю па 
педагогіцы. Цікава, 
што яго дачка 
Наталля Ігнаценка 
таксама звязала лёс з 
працэсам навучання. 
Яна  выкладчыца 
музыкі і спеваў у 
адной з маскоўскіх 
пачатковых школ. 
Таксама Ігнаценка 
спрабуе свае сілы ў 
літаратуры. Спачатку 
ў яе выйшла кніга паэзіі, разлічаная на 
дарослую аўдыторыю. Прычым настаўнікам 
Наталлі можна лічыць самога Аляксандра 

Міхайлавіча. Як яна прызнавалася ў адным з 
інтэрв’ю, “яшчэ мяне выдатна натрэніраваў 
на паэзію ў дзяцінстве бацька – мы часта 
гулялі з ім у бурымэ, калі трэба рыфмаваць 
словы”. 

Пазней Ігнаценка напісала некалькі кніг 
для дзяцей. Адна з іх называлася “Как два 
брата спортсменами стали”. Прататыпам 
галоўнага героя быў яе сын і ўнук Радзькова 
Павел Ігнаценка, які выступае за зборную 
Беларусі па фігурным катанні. Летась ён 
заняў 21-е месца на чэмпіянаце Еўропы, а 
вось сёлета туды не трапіў (на першынство 
паехаў яго калега, які выйграў чэмпіянат 
Беларусі). Апроч таго, Ігнаценка з’яўляецца 
адным з герояў свецкай хронікі. Летась прэса 
пісала пра яго магчымы раман з адэлінай 
сотнікавай, алімпійскай чэмпіёнкай 
2014 года ў жаночым адзіночным катанні. 
Іх сумесныя фотаздымкі з’явіліся на 
старонцы Сотнікавай у сацыяльнай сетцы. 
Сама дзяўчына ніяк не каментуе чуткі, 
настойваючы, што яны з Паўлам – толькі 
сябры. 
Сын машэраўскага міністра – 

намеснік Макея
У савецкія часы чыноўнікі займалі 

свае пасады не год – дзесяць! Але Юрый 
Міхневіч адназначна з’яўляецца адным з 
рэкардсменаў: ён стаў міністрам культуры 
БССР у лістападзе 1971-га і займаў гэтую 
пасаду цягам 
18 гадоў. Яго 
сын, аляксандр 
Міхневіч, мае 
шанцы працягнуць 
м і н і с т э р с к у ю 
традыцыю сям’і.

Калі Юрый 
Міхневіч стаў 
міністрам, яго 
сын з’яўляўся 
с т у д э н т а м 
М а с к о ў с к а г а 
і н ж ы н е р н а -
т э х н і ч н а г а 
інстыт у та. У 
інтэрв’ю газеце “Культура” (адзіным, 
дзе гаворка ішла пра сваяцкія стасункі) 
Аляксандр Юр’евіч расказваў пра бацьку 
праз прызму яго пасады: “Падчас маёй 
вучобы ў маскоўскай ВНУ бацьку прызначылі 
на міністэрскі пост. Зразумела, ён стаў 
часта наведвацца ў саюзную сталіцу па 
рабочых справах. Дык вось, я не памятаю 
ніводнага выпадку, каб мы сядзелі ўвечары ў 
рэстаране (хаця мне, галоднаму студэнту, 
можа, гэтага і хацелася). Ён жа складаў план: 
“Сёння пойдзем на прэм’еру ў Вялікі, заўтра 
нас чакаюць “Сталевары” ў МХАТ, праз 
тры дні будзем на Таганцы, бо нам трэба 
абавязкова паглядзець “Гамлета” з Высоцкім, 
дый “Юнону” і “Авось” нельга прапусціць у 
«Ленкоме”. І ў кожны прыезд мы з ім хадзілі 
па тэатрах”. Зрэшты, у інтэрв’ю маецца 
адзіная згадка, што Міхневіч-малодшы ўжо 
тады далучаўся да вялікай палітыкі: “Калі 
тату неабходна было падрыхтавацца да 
выступлення, напрыклад, на пленуме ЦК 
партыі ці да справаздачнага бюро ЦК, то 
ён раіўся з намі, асабліва з жонкай Раісай 
Яраслаўцавай”.

Аляксандр Міхневіч пачаў кар’еру на 
“Інтэграле”, але ўжо праз год перайшоў на 
камсамольскую працу. Далей яго чакала 
вучоба ў маскоўскай Акадэміі знешняга 
гандлю, праца ў навукова-даследчым 
інстытуце пры беларускім Дзяржплане, 
у Міністэрстве лёгкай прамысловасці, 
канцэрне “Беллегпрам”… З 2000 года 
лёс Міхневіча звязаны з айчынным МЗС: 
намеснік міністра, пасол у Вялікабрытаніі. 
З 2012 года, калі МЗС узначаліў уладзімір 
Макей, Міхневіч з’яўляецца яго першым 
намеснікам.  

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

Наталля 
Капітонава.

Пётр Машэраў  
і яго дочкі.

Наталля  
Машэрава.

Наталля 
Ігнаценка.

Павел  
Ігнаценка.

Аляксандр 
Міхневіч.

ШАШкІ

Из пеРВЫХ УсТ

Эдуард ЗАНКОВЕц:

«В «Чикаго» меня  
всё устраивает»

Бывший главный тренер сборной Беларуси по хоккею  
Эдуард Занковец рассказал «Народной Воле»  

о своем новом месте работы в клубе НХЛ «Чикаго Блэкхокс»  
и оценил сезон минского «Динамо».

В прошлом году экс-главный 
тренер сборной Беларуси Эдуард 
Занковец вошел в штат скаутов 
действующего обладателя Кубка 
Стэнли «Чикаго».

«Работа непривычная, но 
интересная», – говорит белорус-
ский специалист.

– Как вы попали в «Чикаго»?
– Барри Смит, вместе с 

которым я работал в Санкт-
Петербурге, пригласил меня в 
качестве тренера в лагерь нович-
ков «Чикаго». Там и поступило 
предложение войти в штат скау-
тов клуба. Долго не думал и сегод-
ня ни о чем не жалею, хотя рабо-
та новая по своей специфике. На 
сегодня меня все устраивает.

– Что входит в ваши обязан-
ности?

– Подбор талантливых игро-
ков, которые могут пополнить 
состав «Чикаго».

– Основное время где про-
водите?

– В Минске и в России. Моя 
зона ответственности – это 
Континентальная хоккейная лига, 
так что часто бываю дома, выез-
жаю на матчи, которые интересу-
ют, в Россию. 

– Присмотрели уже кого-то 

для «Чикаго»?
– Присмотрел, но это пока 

секретная информация.
– Вы наверняка следи-

ли за выступлением минского 
«Динамо», которое в этом сезоне 
не попало в плей-офф. Что, на 
ваш взгляд, не получилось?

– По ходу сезона у любой 
команды есть моменты, когда что-
то не получается, есть ошибки, 
которые нужно исправить. Но 
в минском “Динамо” не было 
спортивного управления, и, 
соответственно, заниматься 
проблемами тоже оказалось 
некому.

– Имеете в виду аресты 
руководителей клуба Максима 
субботкина и Владимира 
бережкова? Это повлияло на 
слабое выступление команды?

– Я не могу со стопроцентной 
уверенностью утверждать, что 
аресты повлияли на результат, но 
не было в команде человека, кото-
рый бы оперативно управлял про-
цессом «реабилитации» команды.

– Некоторые утверждают, 
что в предсезонный период была 
«провалена» физподготовка 
игроков…

– Это полная ерунда! Нельзя 

брать какой-то один момент 
и говорить, что именно это не 
позволило «Динамо» попасть в 
плей-офф. Любой недостаток 
можно устранить по ходу сезо-
на, если есть люди, которые видят 
ошибки. Спортивное управление 
оказалось самым слабым звеном с 
команде. И оно порвалось.

– В следующем сезоне в 
«Динамо» собираются сократить 
количество легионеров…

– Я думаю, даже в этом сезоне 
«Зубры» могли бы справиться с 
пятью легионерами, поэтому не 
вижу здесь большой проблемы. 
А вообще, я приверженец того, 
чтобы на хоккейной площадке 
было больше белорусов. И ребята 
доказывают, что они тоже могут 
показывать результат.

– В последнее время стало 
практиковаться получение ино-
странными хоккеистами бело-
русского гражданства. Вы это 
приветствуете?

– Если это продуманное реше-
ние и человек на самом деле горит 
желанием выступать за сборную 
Беларуси, то почему бы и нет? Я 
не вижу в этом ничего плохого…

Алесь СИВЫЙ.

ДА ЎВАГІ!

Забаронены 
шчупак

З 1 сакавіка ў Беларусі 
ўводзіцца забарона на лоўлю 
шчупака. Забарона будзе 
доўжыцца па 15 красавіка, 
а ў Віцебскай вобласці – з 9 
сакавіка па 25 красавіка. Пра 
гэта паведамляе Дзяржаўная 
інспекцыя аховы жывёльнага і 
расліннага свету.

Нагадаем, што, згодна з 
беларускім заканадаўствам, 
за незаконную здабычу рыбы 
ў перыяд забароны шкода 
спаганяецца ў трохразовым 
памеры. Так, за аднаго шчупака 
прыйдзецца заплаціць 1 мільён 
890 тысяч рублёў. Акрамя таго, 
парушальнік заплаціць штраф, 
памер якога вагаецца ад 4,2 
мільёна рублёў да 10,5 мільёна. 
У выпадку нанясення шкоды 
ў памеры 100 і больш базавых 
велічынь (12 і больш асобін 
шчупака ў перыяд забароны) 
надыходзіць крымінальная 
адказнасць аж да пазбаўлення волі 
на тэрмін да 3 гадоў.

Алег СНОЎ.

ГАсТРОЛь

Алена ВАРАБЕЙ:
«Заўсёды з гонарам кажу,  

што Беларусь – мая радзіма!»
Нядаўна заслужаная артыстка Расіі Алена Варабей выступіла  

на сцэне Палаца культуры ААТ «Полацк-Шкловалакно».
– Мая Беларусь – гэта перш 

за ўсё горад Брэст, які я памятаю 
яшчэ не такім глянцавым, якім 
ён зараз з’яўляецца, – сказала 
артыстка журналістам перад 
выхадам на сцэну. – Той стыль, 
які горад набыў за апошнія 
дзесяцігоддзі, адпавядае лепшым 
еўрапейскім стандартам.

Полацк я адкрыла для 
сябе яшчэ падчас мінулага 
візіту, калі наведала Спаса-
Еўфрасіннеўскі манастыр. Гэтая 
святыня – жамчужына для ўсяго 
хрысціянскага свету. Полацк – 
гэта пацалаваная Богам зямля, 

якая прыводзіць мяне ў святое 
трапятанне.

На мой погляд, самыя добрыя 
і гасцінныя людзі – беларусы. І 
я заўсёды з гонарам кажу, што 
Беларусь – мая радзіма!

Нагадаем, што Алена Варабей 
нарадзілася ў Брэсце, скончыла 
школу і музычнае вучылішча, а 
затым паступіла ў Ленінградскі 
тэатральны інстытут.

Вера ВІР.

ВЯсНА ІДзе!

Беларусь 
сустракае 
першых 

пералётных 
птушак

У гэтым годзе ў Беларусі 
адзначаецца анамальна цёплы 
люты. На поўдні і захадзе краіны 
ўжо зусім няма снегу. А арнітолагі 
заўважылі першых птушак, якія 
вярнуліся з зімоўкі.

Так, палявых жаўрукоў 
ужо зафіксавалі ў Брэсцкай 
і Гомельскай абласцях. На 
Гродзеншчыне арнітолагі ўбачылі 
шэрых жураўлёў, шэрых гусей і 
прадстаўніц некаторых відаў 
качак. Дарэчы, у Польшчы ўжо 
адзначаны першыя кнігаўкі, зна-
чыць, вось-вось яны з’явяцца і 
ў нас.

Што ж, дзень падоўжыўся, 
сонца паболела, птушкі вярта-
юцца… Можна сказаць, зіму 
перажылі!

Вынікі 
чэмпіянату 
Беларусі

Падведзены вынікі 18-га чэмпіянату 
Беларусі па шашачнай кампазіцыі. У 
гэтым годзе ён ладзіўся на 64-клетачнай 
дошцы. 17 аўтараў прапанавалі на 
першынство 282 кампазіцыі. На гэтым 
чэмпіянаце ўпершыню з’явілася 
катэгорыя “бразільская версія”. Трэба 
адзначыць, што гэты эксперымент 
старшыні беларускай камісіі па 
шашачнай кампазіцыі Віталя Варушылы 
быў удалы. Вось вынікі чэпіянату:

“Праблемы-64”: 1-е месца – Пётр 
шклудаў (Наваполацк); 2-е месца – 
аляксандр Кагоцька (Бабруйск); 3-е 
месца – Мікалай ляшкевіч (Мінск);

“Мініяцюры-64”: 1-е – Дзмітрый 
Качыцкі (Магілёў); 2-е – аляксандр 
Кагоцька (Бабруйск); 3-е – аляксандр 
сапегін (Хадасы, Мсціслаўскі раён);

“Дамачныя праблемы-64”: 1-е – 
Дзмітрый Качыцкі (Магілёў); 2-е – Пётр 
шклудаў (Наваполацк); 3-е – Віталь 
Варушыла (Мінск).

“Эцюды-64”: 1-е – Пётр шклудаў 

(Наваполацк); 2-е – Дзмітрый Качыцкі 
(Магілёў); 3-е – аляксандр Кагоцька 
(Бабруйск).

Першым чэмпіёнам Беларусі па 
кампазіцыі “бразільскай версіі” стаў 
наш чытач Іван Наўроцкі з Мінска. 
2-е месца – аляксандр сапегін 
(Хадасы, Мсціслаўскі раён). 3-е – Віталь 
Варушыла (Мінск).

“Задачы-64”: 1-е – Мікалай Зайцаў 
(Баранавічы); 2-е – аляксандр шурпін 
(Івянец); 3-е – Мікалай баброўнік.

Нашы госці
Да вашай увагі прапануюць свае 

творы нашы госці. 
Г е н а д з ь 

андрэеў(Латвія).
№1 белыя: 44, 39, 

34, 29, 30, 22, 24, 17, 
19, 12, 14 (11).

Чорныя: 45, 37, 
40, 35, 25, 16, 13, 8, 
3 (10).

11, 9, 9, 
4 0 ( 2 5 : 4 3 а ) , 
4(35:44),50 х  
а(35:33), 4, 50 х.

Два нескладаныя камбінацыйныя 
эцюды расійскага майстра Юрыя 

Голікава прапануем рашыць самастойна. 
Патрэбна знайсці выйгрыш за белых пры 
іх першым ходзе.

№2 белыя: 43, дамкi 15, 49 (3). 
Чорныя: 8, 11, 31, дамкi 47, 16 (5).

№3 белыя: 43, дамкi 26, 48, 49 (4). 
Чорныя: 8, 18, 28, дамкi 12, 16 (5).

Наш пастаянны чытач з Івянца 
аляксандр шурпін прапануе да вашай 
увагі сваю задачу на 100-клетачнай 
дошцы.

№4 белыя: 14, 20, 21, 23, 24, 27, 31, 
39, 43, 44, дамкі 2, 19, 29, 45, 50 (15). 
Чорныя: 12, 36, дамкі 3, 16 (4). Белыя 
пачынаюць і пазбаўляюць хадоў шашку 

чорных. 22(35A), 39-33, 2-13, 
13, 8, 18 (9).  A(40), 34, 10, 20, 
19-8, 13, 9, 20, 2-30 (25).

Барысаўскі аматар Юрый 
Мурадаў прапануе свае 
новыя праблемы таксама на 
100-клетачнай дошцы.

№5 белыя: 10, 13, 14, 20, 
21, 22, 24, 26, 40, 45, 50 (11). 

Чорныя: 1, 3, 4, 15, 29, 32, 
33, 39, 41, 42, 43 (11).

8, 34, 34, 16, 17, 20, 30, 40, 
36(7), 21(12), 17, 41 x.

№6 белыя: 16, 17, 21, 27, 31, 32, 35, 
45, 50 (9).

Чорныя: 2, 15, 23, 24, 33, 36, 42 43 (8).
28, 7, 17, 20, 40, 30, 37 x.
№7 белыя: 7, 12, 19, 21, 24, 29, 33 (7).
Чорныя: 1, 9, 22, 32, 38, 42, 43 (7).
13, 23, 18, 17, 30 х.

Супаставім 
рашэнні

У задачы Мікалая 
баброўніка  №3 
прыватнае пабочнае 
рашэнне: а(6), 7-11, 
31-27 (замест 22-27), 
48-42, 29, 4, 4-22, 26+. Яго 
заўважыў Юрый Голікаў 
(Цвер, Расія).

Рашэнне пазіцый 
Івана Наўроцкага:

№8 g7(h8:d4), 
b8(e5A), f4, g3, e3, g7(c3), 
h8(ab2, d2), c3, c5 x A(f6), c7, g3, e3, g7 x.

№9 dc7, h8, e7(d:f6), a5, c1, h6 x  №10 
ed6, f8, f4, g1:e3, b8, b4, b4, h8 x.

Першымі свае адказы даслалі 
аляксандр шурпін (Івянец), уладзімір 
бандарык (Лугавая Слабада, Мінскі 
раён), Віталь Варушыла (Мінск).

Знайдзіце 
выйгрыш белых

Вядучы рубрыкі прапануе  чытачам 
пазнаёміцца са сваімі пазіцыямі на 
64-клетачнай дошцы.

Знайдзіце выйгрыш белых пры іх 
першым ходзе самастойна.

№10 белыя: a3, c1, c3, d2, d4, e1, f6 
(7). Чорныя: a7, e5, f4, 
g3, g7, h4, h8 (7).

№11 белыя:c7, d6, 
e1, e7, f6, g7, h2 (7). 
Чорныя: a3, b2, b4, c5, 
e3, g5, h4, h8 (8).

№12 белыя: a1, c1, 
d4, d6, e3, e5, f2, f4, f6, 
g5 (10). Чорныя: a5, b4, 
d2, d8, f8, h2, h6, h8 (8).

Свае ліс ты 
дасылайце на адрас: 
220030 Мінск,  

вул.Энгельса, 34а, “шашкі”.
Электронны адрас рэдакцыі: 

saf20016@yandex.ru або shulga.checkers@
gmail.com.

Віктар ШУЛЬгА,
міжнародны майстар спорту  

па шашачнай кампазіцыі.

Дзякуй,  
што прачыталі 

матэрыялы 
гэтага нумара!

Рэдакцыя будзе 
ўдзячна, калі  

Вы патэлефануеце 
 ці напішаце і 

выкажацеся наконт 
таго ці іншага 
матэрыялу, 

афармлення газеты, 
яе дастаўкі, якасці 

друку і іншых 
пытанняў.

Вашы меркаванні – 
наш творчы компас.
Кантактны тэлефон: 

328-68-71.

К а л е й Д а с КО П


